
مدیر حوزه های علمیه: 
دشمن با ابزارهای نوین درصدد جدا 

کردن جامعه از گفتمان انقلاب است

 مدیــر حوزه های علمیــه با بیان 
اینکه توجه به نسل جوان انقلابی 
از  بهره گیــری  و  فعال ســازی  و 
ظرفیت های نخبگانی جوانان برای 
حرکت های گفتمانی امری لازم و 
مهم است گفت: دشمنان انقلاب 
با بهره گیــری از ابزارهای نوین، در 
تلاش هســتند تا نرم افــزار فکری 
جامعه را از گفتمان انقلاب اسلامی 
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت عید سعید مبعث: 

طرفدارتوقف جنگ 
دراوکراین هستیم

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

برنامه ریزی گسترده شهرداری قم برای جشن های نیمه شعبان

سیاست  قربانی  را  اوکراین   ، اسلامی  انقلاب  رهبر 
ما در  آمریکا برشمردند و خاطرنشان کردند:  بحران سازی 
اوکراین طرفدار توقف و خاتمه جنگ هستیم.  به گزارش 
اسلامی،  انقلاب  معظم  رهبر  دفتر  اطلاع رسانی  پایگاه 

حضرت آیت الله خامنه ای صبح روز سه شنبه در سخنانی 
به مناسبت خجسته عید مبعث، مهمترین هدیه اسلام و 
بعثت به بشریت را دعوت به »تفکر و عقلانیت« و »تزکیه 
با  و  دانستند  با جاهلیت  مقابله  برای  اخلاقی«  مفاهیم  و 
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فرماندار قم: 

بیشتر مهدهای کودک توان علمی و مهارتی 
برای تربیت فرزندان ندارند
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رییس جمعیت مبارزه با دخانیات استان قم:

حذف مالیات بر سیگار به  سلامت جامعه ضربه می زند

اوکراین قربانی سیاست بحران سازی آمریکا شده است

محتوای  فاقد  را  کودک  مهدهای  بیشتر   ، فرماندارقم 
جاهای  گفت:  و  دانست  تربیت  و  تعلیم  برای  مناسب 
دریافت  که  کلانی  مبالغ  رغم  علی  که  داریم  را  مختلفی 

می نمایند اما محتوای مناسبی را به فرزندان جامعه ما ارائه 
کودک  مهدهای  مربیان  از  بسیاری  متأسفانه  نمی کنند؛ 
توان علمی و مهارتی لازم در زمینه تربیت را ندارند.  سید 

  

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: باید نیازهای بهداشتی در سطح جامعه 
سنجیده شود و برنامه استراتژیک طبق این نیازها تدوین شود. دکتر مهدی مصری 
پیش از ظهرروز دوشنبه در مراسم روز بهورز که به صورت وبینار کشوری با حضور 
بهداشتی،  معاونان  پزشکی کشور،  دانشگاه های علوم  بهداشت، رؤسای  وزیر 
مدیران شبکه بهداشتی، بهورزان و مراقبان سلامت و مربیان آموزشگاه بهورزی 
برگزار شد، گفت: یکی از افتخارات انقلاب اسلامی ارتقاء نظام بهداشت و درمان 
است. وی با اشاره به نقش اساسی بهورزان در حفظ و ارتقای سلامت روستاها، 

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به مشکل سکونتگاه های 
غیررسمی و خانه های در حریم دکل فشار قوی برق، گفت: بر مبنای سیاست 
جدید استان، انتقال خطوط انتقال برق به مناطق غیرمسکونی در دستور کار قرار 
گرفته است.  ابراهیم معتمدی اضافه کرد: طبق برآورد انجام شده انتقال خطوط 
برق از حریم خانه های مسکونی در قم حدود ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه دارد که 
بخشی از این هزینه ها از طریق اراضی پشتیبان ۳۲ و ۴۸ هکتاری پردیسان تامین 
خواهد شد. وی اضافه کرد: باید زمینه مساعد جهت آماده سازی و استفاده از 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم؛
برنامه استراتژیک بهداشت نیازمند افکار و ایده های جدید است

معاون استاندارقم: 
دکل های فشار قوی برق حریم مناطق مسکونی قم جابه جا می شود
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احمد حکیمی پور:
شبکه های اجتماعی بسیاری از دست 
درازی ها به بیت المال را افشا کردند
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رییس جمهور:
مهم ترین جلوه  عدالت اقامه آن 
در پرداخت حقوق و دستمزد است

یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
بیــان،  آزادی  شــفافیت،  گفــت: 
گــردش اطلاعــات و پاســخگویی 
مســئولین مســائلی بــود کــه در 
زمــان انقــلاب امر بدیهــی تلقی 
می شــد اما با طرح مســائلی مثل 
محمدودســازی فضــای مجــازی 
برخــی یادشــان رفتــه کــه اگــر 
فضاهای اجتماعی نبود بســیاری 

رییس جمهور با بیان اینکه 
امروز مردم احســاس نوعی 
در  تبعیــض  و  بی عدالتــی 
پرداخــت حقوق و دســتمزد 
دارند، گفت: یکی از مهم ترین 
اقامــه  عدالــت،  جلوه هــای 
عدالــت در پرداخت حقوق و 
دستمزد است.  آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی روز دوشنبه  2

شهرداری قم
 و چالش حمل و نقل

امروزه گفته می شود کشوری توسعه یافته نیست که 
بلکه  آن خودرو شخصی سوار شوند،  فقیر هم در  افراد 

جایی است که افراد ثروتمند هم از وسایل حمل و نقل عمومی استفاده می کنند. مشاهده 
میدانی شهر قم و مقایسه آن با سالهای نه چندان دور به خوبی نشان می دهد که در 
وضعیت منظر شهری و توسعه زیربنایی این کلان شهر پیشرفت مطلوب و شایسته ای 
صورت گرفته است، شهرداری قم در حوزه مدیریت پسماند، پارک ها و فضای سبز شهری 
و توسعه زیر ساختی محورهای تردد شهری عملکرد کم نظیری نسبت به دهه های قبل 

داشته است. 
هرچند بعضا انتقادهایی به نحوه اجرای این پروژه صورت می گیرد که البته جای بحث 
دارد، اما برآیند کلی عملکرد شهرداری یک رضایت عمومی در سطح شهروندان قمی به وجود 
آورده است، لیکن ضعف در توسعه حمل و نقل عمومی بخصوص ناوگان اتوبوسرانی فسرده و 
سفرهای درون شهری زمان بر، علی رغم همه تلاش هایی که برای ارتقاء این بخش صورت 
گرفته است، شهروندان قمی اعم از غنی و فقیر را به سمت استفاده از وسایل حمل و نقل 
شخصی به هر نحوی سوق داده است، لذا زمان آن رسیده است که شاخص های توسعه پایدار 

شهری با یک نگاه عمیق کارشناسی مورد ارزیابی قرار گیرد.
 شهرداری قم در توسعه حمل و نقل عمومی و همچنین توسعه محورهای تردد منتهی به 
مرکز شهر هنوز نتوانسته است به یک سطح ایده آلی دست یابد، روند فزاینده کاربرد اتومبیل 
شخصی در شهر مسایل و مشکلات و معضلات اجتماعی و زیست محیطی زیادی را در پی 
داشته و بررسی گزارش روزانه آلودگی هوا قم به خوبی نشان می دهد که عمده مناطق آلوده در 

مسیرهای پرتردد شهر واقع شده است.
 مشکل ترافیک مرکز شهر هنوز حل نشده است و رفع این مساله نیز با تلاش شهرداری به 
تنهایی نمی تواند صورت گیرد، بلکه نیاز به کارگیری مجموعه ای از روش ها و تعامل سازنده بین 
عوامل موثر در ترافیک است و تنها زمانی معضل حجم بالای عبور مرور مرکز شهر حل خواهد 
شد که شهرداری بتواند نسبت به ارتقاء سطح کیفی و کمی حمل و نقل عمومی درون شهری 
اقدام درخوری انجام دهد و در عین حال همکاری سازنده ای بین شهرداری، شهروندان و سایر 

نهادهای ذیربط بوجود آید.
 واقع شدن حرم مطهر بانوی کرامت و مراکز اصلی تجاری در مرکز شهر و در عین حال اصرار 
شهروندان بر استفاده از وسیله شخصی با وجود شلوغی همیشگی مناطق مرکزی شهر، عرض 
کم  اکثر کوچه ها و بن بست بودن بعضی از آنها و عدم مطلوب خروج بار ترافیکی از آنها و 
همچنین استقرار بسیاری از وانت بارها و تردد چرخ دستی ها و موتور سیکلت ها بر خلاف 

جریان تردد خودرو ها، باعث ایجاد ترافیک و راه بندان در اغلب مواقع شده است. 
بدون شک تکمیل و تسریع در اجرای طرح های اطراف حرم مطهر و مرکز شهر که سالها از 
آنها می گذرد و تبدیل به مسائل پیچیده شهری شده است، الویت اصلی برنامه های شهرداری 
قم در سال آتی است. در عین حال باید راهکارهایی عملی جهت آموزش شهروندان و فرهنگ 
سازی در راستای رعایت رفتارهای صحیح ترافیکی ارائه گردد، روند انتقال و توزیع کاربری های 
تجاری و اداری در سایر نقاط شهر ادامه یابد و نظارت دقیقی بر ایجاد پارکینگ در مجتمع های 
تجاری و مسکونی تازه ساخت و استفاده از پارکینگ های موجود و تصحیح اصولی و فنی 
مطابق با استانداردهای به روز طراحی و احداث پیاده روها و میدان ها و معابر در مرکز شهر 

صورت گیرد. 
ایجاد و بهبود بستر و پیشرفت دولت الکترونیک در دستور کار تمامی سازمان های دولتی 
قرار گیرد و کارمندان دولت نیز نهایت همکاری را جهت استقرار و استفاده بهینه شهروندان 

داشته باشند.
کنشگر اجتماعی و کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

دادستان قم خبرداد:

آزادی ۴۱ نفر از زندانیان جرائم غیر خشن 
دادستان قم از صدور دستور آزادی ۴۱ نفر از زندانیان جرائم غیر خشن به مناسبت عید مبعث 

نبی مکرم اسلام )ص( خبر داد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن غریب با اشاره صدور دستور آزادی ۴۱ نفر از زندانیان به 
مناسبت عیدسعید مبعث رسول اکرم )ص(، گفت: این زندانیان که به علت جرائم غیر خشن 

محکوم شده اند از نهادهای ارفاقی مانند مرخصی تا پایان حبس بهره مند شده اند.
دادستان قم با تأکید بر اجرای مستمر طرح پایش و غربالگری زندانیان استان، اظهار داشت: 
از همه ی ارفاق های قانونی برای تغییر وضعیت زندانیان واجد شرایط و ایجاد زمینه آزادی آنان با 
استفاده از راهکارهای قانونی تخفیف و تعلیق مجازات، اعطای مرخصی و موافقت با مرخصی 

پایان حبس استفاده می شود.

عباس جعفری*

فرماندار قم: 

بیشتر مهدهای کودک توان علمی و 
مهارتی برای تربیت فرزندان ندارند

فرماندارقم ، بیشتر مهدهای کودک را فاقد محتوای مناسب برای تعلیم و تربیت دانست و 
گفت: جاهای مختلفی را داریم که علی رغم مبالغ کلانی که دریافت می نمایند اما محتوای 
مناسبی را به فرزندان جامعه ما ارائه نمی کنند؛ متأسفانه بسیاری از مربیان مهدهای کودک توان 

علمی و مهارتی لازم در زمینه تربیت را ندارند. 
سید مرتضی حیدری در همایش ملی فناوری نرم، شبکه سازی و تسهیل گران ازدواج که در 
دارالقرآن علامه طباطبایی برگزار شد، ضمن تبریک عید مبعث گفت: یکی از وظایف اصلی ما 

در این سال ها پرداختن به تسهیل گری در زمینه ازدواج است.
وی افزود: تسهیل گر ازدواج باید دارای کرامت ذاتی، قدرت کشف استعدادها، متوازن و 
منعطف، بیطرف و با اعتماد به نفس بالا باشد. حیدری خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط حال 
حاضر جامعه و تحولاتی که در حوزه زنان رخ داده است، در حال حاضر جمع کثیری از متولیان 
تربیت در خانواده که مادران بوده اند به مشاغل مختلف بیرون از منازل روی آورده اند. وی بیشتر 
مهدهای کودک را فاقد محتوای مناسب برای تعلیم و تربیت دانست و گفت: جاهای مختلفی را 
داریم که علی رغم مبالغ کلانی که دریافت می نمایند، اما محتوای مناسبی را به فرزندان جامعه 
ما ارائه نمی کنند؛ متأسفانه بسیاری از مربیان مهدهای کودک توان علمی و مهارتی لازم در 
زمینه تربیت را ندارند. فرماندار قم تصریح کرد: چرا مراکز تربیت اسلامی نداریم؟؛ باید مراکزی 
تأسیس گردد که بر اساس آموزه های دینی به تربیت کودکان و نوجوانان کشور بپردازند؛ این کار 

حضور طلاب جوان، متخصص، جهادی و انقلابی را می طلبد.
وی با اشاره به تغییر سبک زندگی مردم افزود: باید احترام به والدین و مدیریت زندگی بزرگان 
را از همان ابتدا به زوج های جوان بیاموزیم؛ سپردن پدر و مادر به خانه های سالمندان نتیجه 

پیروی از سبک زندگی غربی است و باید با این مسئله مقابله شود.
  

مدیرکل راه آهن استان قم خبرداد:

افزایش۱20 درصدی انتقال مسافر
 از ناوگان ریلی قم 

مدیرکل راه آهن استان قم گفت: تعداد جابه جایی مسافر از طریق ناوگان ریلی در این استان 
طی ۱۱ ماه امسال یک میلیون و ۷۰۸ هزار و ۱۱۹ تَن بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

۱۲۰ درصد رشد داشته است. 
غلامحسین دباغ در گفت وگویی افزود: آمار خروجی مسافر در ۱۱ ماه سال  جاری ۸۶۶ هزار 
و ۸۴ تَن بوده که ۱۲۰ درصد، و آمار ورودی نیز ۸۴۲ هزار و ۳۵ مسافر بوده که در این مورد نیز 
رشد ۱۲۱ درصدی را شاهد هستیم. وی ادامه داد: این در حالی است که در سال ۹۹ در همین 
مدت ورودی و خروجی مسافر در مجموع ۷۷۴ هزار و ۲۱ تَن بوده است. مدیرکل راه آهن قم 
خاطرنشان کرد: ایستگاه راه آهن قم در حال حاضر سومین ایستگاه مسافری کشور از لحاظ 
جابه جایی مسافر بعد از ایستگاه های مشهد و تهران است.  دباغ در ادامه با بیان اینکه در بحث 
قطارهای حومه ای برغم محدودیت های کرونایی و اعزام قطارها با ۸۰ درصد ظرفیت، شاهد 
رشد و استقبال خوب مردم قم بودیم افزود: آمار ورودی و خروجی مسافران قطارهای حومه ای 
در ۱۱ ماه سال جاری در مجموع ۶۸۵ هزار و ۷۲۱ مسافر بوده که رشد ۸۸ درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال قبل را داشتیم.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم؛

برنامه استراتژیک بهداشت نیازمند
 افکار و ایده های جدید است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: باید نیازهای بهداشتی در سطح جامعه سنجیده شود 
و برنامه استراتژیک طبق این نیازها تدوین شود.

دکتر مهدی مصری پیش از ظهرروز دوشنبه در مراسم روز بهورز که به صورت وبینار کشوری 
با حضور وزیر بهداشت، رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی کشور، معاونان بهداشتی، مدیران 
شبکه بهداشتی، بهورزان و مراقبان سلامت و مربیان آموزشگاه بهورزی برگزار شد، گفت: یکی 
از افتخارات انقلاب اسلامی ارتقاء نظام بهداشت و درمان است. وی با اشاره به نقش اساسی 
بهورزان در حفظ و ارتقای سلامت روستاها، افزود: بهورزان در خانه های بهداشت عامل اصلی 
کاهش مرگ و میر و افزایش امید به زندگی در روستاها هستند. مصری با بیان اینکه بهورزان 
ایرانی الگوی بهداشت در جهان هستند،گفت: در زمان حاضر کارشناسان متعدد جهانی از این 
الگوی ایرانی بارها و بارها بازدید کرده اند و در تلاش الگوبرداری از آن هستند.  وی بیان کرد:  
باید نیازهای بهداشتی در سطح جامعه سنجیده شود و برنامه استراتژیک طبق این نیازها تدوین 

شود که در این راستا از نظرات و ایده های جدید استقبال می کنیم. 

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهرقم صورت گرفت؛

تصویب بودجه 4 هزار و 2۵۳ میلیارد تومانی سال آینده شهرداری قم 
شهردار قم اعلام کرد :رشد 17 درصدی بودجه نسبت به سال 14۰۰

پروژه تکمیل عملیّات آبخیزداری در حوزه ونارچ به شماره 1۴۰۰/7 را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به 
پیمانکاران دارای گواهینامه صلاحیت حداقل در رتبه 5 رشته کشاورزی یا آب را به شرح ذیل واگذار نماید. 

۱ – مبلغ برآورد مناقصه : ۸.6۴6.۴51.9۳9 ریال
۲ – مبلغ تضمین شرکت در مناقصه :۴۳۲.۰۰۰.۰۰۰ ریال

۳- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه  مورخ 1۴۰۰/۱۲/۸ می باشد .
۴- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا پایان وقت مورخ 1۴۰۰/1۲/11 می باشد .

۵- آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت ۱۴  مورخ 1۴۰۰/1۲/۲1  و گشایش پیشنهادها در ساعت ۹   مورخ 1۲/۲۲ /1۴۰۰ 
 می باشد.

۶- تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تهیه و ارایه گردد.
۷- برآورد اولیه بر مبنای فهرست بهای رشته کشاورزی و منابع طبیعی سال ۱۴۰۰ می باشد.

۸- مدت اعتبار پیشنهادها ۳ ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادها است.
۹- اطلاعات تماس سامانه ستاد : ۰۲۱-۴۱۹۳۴

۱۰– تحویل پیشنهادها، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرسwww.setadiran.ir  و گشایش 
پاکات دراداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم به نشانی جاده قدیم اصفهان – جنب بوستان علوی با کد پستی 

۳۷۱۶۱۵۳۱۱۴ انجام خواهد شد.

 با مشخصات و شرایط کلی ذیل اقدام به برگزاری حراج می نماید.
موضوع حراج : اجاره عرصه و مجوز موقت بهره برداری تعداد محدودی از مکانهای مشخص شده برای بر پایی چادر جهت 

عرضه ماهی قرمز  و تزئینات سفره هفت سین ویژه ایام نوروز .
مدت انجام کار : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت 1۴ روز. 

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار 
شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- واحد درآمد  ، تلفن ۳۶۶۴۱۳۲۷ .

تضمین شرکت در حراج : مبلغ ۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار ۳ماه( یا 
واریز وجه نقد به حساب بانک ملی شعبه تره بار  به شماره ۰۱۱۵۴۲۷۰۸۹۰۰۴ بنام سازمان میادین شهرداری قم .

تذکر: ارائه فیش واریزی هنگام حضور در جلسه الزامی می باشددرغیر اینصورت از ورود متقاضیان به جلسه ممانعت می 
گردد.

تاریخ و محل برگزاری حراج: روز یکشنبه 1۴۰۰/1۲/15 ساعت 1۰ صبح ساختمان اداری سازمان میادین  .
-سایر شرایط حراج در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را  امضاء و به  واحد 

درآمد سازمان تحویل نمایند.
-هزینه درج آگهی بر عهده برندگان حراج میباشد

آگهی مناقصه  عمومی)نوبت دوم(

)) آگهی حراج حضوری ((

شناسه آگهی:1284272

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم در نظر دارد :

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهری شهرداری قم

شناسه آگهی: 1۲۸6۴51
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پیام هایی که فرستاده اما درک نشد

اوکراین قربانی اشتباهات 
محاسباتی

 امنیت از مقوله صیانت ذات و پایه ای ترین اصل در 
موجودیت هر واحد سیاسی یا دولت – ملت است. کشورها با درکی که از واقعیت 
موقعیت ژئوپلیتیک خود و تهدیدهای پیرامونی دارند و نیز با توجه به اهدافشان در 
تعامل یا تقابل با دیگر واحدهای سیاسی، چهارچوب یا دکترین امنیت ملی شان را 
انتخاب می کنند. طبیعتا اندازه یک کشور، جمعیت، مرزهای طبیعی یا قراردادی، 
توانمندی های درونی از جمله منابع طبیعی، انسانی و اقتصادی و سطح تکنولوژی 
در انتخاب رویکرد امنیتی آن کشور می تواند تاثیرگذار باشد. درک عینی و واقع بینانه 
از محیط پیرامونی و برآورد درست از تهدیدها و فرصت های تقابل و تعامل با دیگر 
کشورها می تواند زمینه برآوردن امنیت ملی یک کشور را فراهم آورد. با این مقدمه باید 
پرسید که چه اشتباهی در محاسبات دولتمردان اوکراین و حامیان بین المللی آن رخ 
داده که چنین امنیت دومین کشور وسیع اروپا را در جلو چشم میلیاردها جمعیت 
جهان یک شبه به باد داد. اوکراین کشور کوچکی نیست و اگر سایه برادر بزرگ تر 
یعنی روسیه بالای سرش نبود، می توانست در اروپای شرقی یگ قدرت منطقه ای به 
حساب آید اما اشتباه محاسباتی دولتمردان اوکراینی در برآورد توانمندی های عینی 
خود، اراده سیاسی کشور تهدید کننده و حامیان بین المللی که وعده پیوستن به 
بزرگ ترین اتحاد نظامی جهان مدرن را می دادند، درسی به دیگر کشورها می دهد 
تا درباره توانمندی های درونی، اعتماد به حمایت های بیرونی و نیز برآورد واکنش 
تهدیدآمیز محاسبات دقیق تری داشته باشند. در واقع گر چه تجربه هجوم همه جانبه 
نظامی یک کشور به کشور دیگر و مشاهده رنج های بشری ناشی از جنگ و خشونت، 
دردناک است و به همان اندازه سکوت در باربر آن نارواست، لیکن وضع کنونی کشور 
اوکراین در تقابل میان چکش روسی و سندان ناتو و انتخابی که دولت غربگرای 
کی یف کرد، میدانگاه بزرگی است تا دیگر کشورها بار دیگر درباره تکیه به نیروها و 
انتخاب استراتژی رویارویی با تهدیدها به تجدید نظر بپردازند. این که حتی چین به 
عنوان متحد روسیه و رقیب استراتژیک غرب که با تایوان در همسایگی اش مشکلی 
شبیه روسیه و اوکراین دارد حاضر نشده از روسیه صریحا حمایت کند و با غیر ضروری 
دانستن جنگ کنونی، استقلال کشورها را پایه موضع گیری خود قرار داده است 
نشان می دهد که چقدر روسیه  از احترام به اصول مسلم روابط و حقوق بین الملل 
فاصله دارد که به محض حرکت یک کشور مستقل در مداری غیر از آنچه آنها وضع 
کرده اند، به اهرم نظامی متوسل می شود. دولتمردان اوکراینی که خود پاره ای از 
فرهنگ اسلاوی روسی و بخشی از یک تاریخ مشترک هستند چگونه نشانه های آشکار 
ناشکیبی روس ها را در نیافتند و چهار نعل به سمت اتحاد نظامی ناتو رفتند که هدف 
اصلی آن از زمان تشکیل، مهار تهدیدهای اتخاد شوروی و سپس روسیه بوده است.  
طبیعی است که روسیه پوتین درصدد بازیابی موقعیت خود پس از عقب نشینی های 
ناشی از ضعف اقتصادی، سیاسی و نظامی دهه نود میلادی مصمم به بازپس گیری 
موقعیت های از دست رفته باشد. روسیه در روند فروپاشی بلوک شرق در پایان هزاره 
قبل، نه تنها نفوذ سیاسی اش را در شرق اروپا ازدست داد و کشورهایی چون لهستان 
و رومانی و بلغارستان دست نیاز به سوی اتحادیه اروپا و ناتو دراز کردند، بلکه سه کشور 
عضو اتحاد شوروی کرانه دریای بالتیک نیز به عضویت پیمان های سیاسی و نظامی 
غرب درآمدند. تسخیر موقعیت های از دست رفته برای روسیه دیگر ممکن نیست ولی 
پوتین با این کار پیامی به غرب و نیز باقیمانده جمهوری های شوروی سابق و حتی 
متحدان دور و نزدیک دیگر فرستاد که خروج از مدار مسکو را نابردبارانه پاسخ می دهد. 
دیدار پوتین با الهام علی اف، رئیس جمهوری آذربایجان در روز حمله به اوکراین حاوی 
این پیام آشکار بود که دولت روسیه موضع گیری ها و عمل رهبران جمهوری های 
شوروی سابق را رصد می کند و پس از کی یف نوبت باکوست. همچنان که دو ماه پیش 
از آن قزاقستان بود که نیروهای روس با حضور در نقاط استراتژیک این کشور شورش 
چند روزه مخالفان دولت مورد حمایت مسکو را در هم شکست. کی یف این پیام ها را 
نگرفت و البته ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری بی تجربه اوکراین، در این اشتباه 
محاسباتی تنها نیست. کشورهای عضو پیمان ناتو نیز در برآورد واکنش نظامی روسیه 
و محدودیت های خود در حمایت از کشوری که هنوز عضو این پیمان نیست راه 
اشتباه پیمودند. در واقع اوکراین قربانی بی تجربگی و بی خردی زمامداران خود، رفتار 
غیر مسئولانه کشورهای غربی و عمل بی رحمانه و نامتناسب دولت روسیه در نادیده 
گرفتن اصول و مقررات بین المللی شد.  در چنین شرایطی اروپا مرزبندی جدیدی 
را شاهد خواهد بود که به احتمال زیاد پوتین را به هدفش در تثبیت مرزهای نفوذ 
سیاسی اش در اروپا و کشورهای همسایه نزدیک تر کرد اما این پایان رویارویی نیست 
و با وضع تحریم هایی متعدد توسط غربی ها فشار فراوانی را تحمل خواهد کرد. ولی 
این فشارها به گونه ای نیست که اقتصاد روسیه را فلج کند زیرا این فشارها از حدی 
فراتر نمی رود و کشورهایی چون هند و چین نیز خواهند توانست جای غربی ها را 
تا اندازه ای پر کنند. پیامدهای اشغال نظامی کشور بزرگی مثل اوکراین برای روسیه 
و اروپا هر چه باشد، اصل اجتناب پذیر بودن این وقایع را نمی توان از نظر دور داشت 
که اشتباهات محاسباتی یک رژیم سیاسی و نخبگان درس ندیده، متوهم و بی تجربه 
آن می تواند سبب وقوع دومینو وار حوادثی باشد که قاعده و زمینه بازی را برای مدت 
زمان نامحدودی بر هم زند. خام دستی دولتمردان اوکراینی، موجودیت سیاسی این 
کشور را با تهدید جدی مواجه کرد. روسیه و ناتو با اندکی بالا و پایین باز در کنار هم 
به ستیز و همکاری ادامه می دهند ولی پرستیژ ملی اوکراین و استقلال سیاسی آن 
به دلیل اشتباه مرگ بار سیاستمداران آماتورش به این زودی برنخواهد گشت. این 

درسی است که دیگر کشورها می توانند از جنگ کنونی در اوکراین بگیرند.
تحلیلگر مسائل سیاسی

سرلشکر صفوی:

 انتقال قدرت از غرب به شرق
 در حال انجام است

دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا با بیان اینکه انتقال قدرت از غرب به 
شرق به تدریج در حال انجام است، گفت: امیدواریم در این فرآیند با هوشمندی 

مسئولان از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب در تمامی حوزه ها حرکت کنیم. 
سرلشکر سید یحیی صفوی صبح  روز دوشنبه در آیین رونمایی از دستاوردهای علمی 
پژوهشی پژوهشگاه علوم و معارف دفاع مقدس شهید حاج قاسم سلیمانی، اظهار 
داشت: کتابی با عنوان »تغییر بزرگ در سال ۲۰۵۰« از سوی مجله اکونومیست منتشر 
و در ایران ترجمه شده است و در آن کتاب آمده است که تا آن سال جمعیت جهان به 
بیش از ۹ میلیارد نفر خواهد رسید و اسلام به لحاظ جمعیتی اول، مسیحیت دوم و 
بودایی سوم خواهد شد، همچنین در این کتاب آمده است که بیشتر مردم خداباور 
خواهند بود، اما بیشتر حکومت ها در دست لائیک ها باقی خواهد بود. وی با بیان اینکه 
در آن کتاب آمده است که تا آن سال قدرت آسیایی شکل خواهد گرفت، ادامه داد: 
انتقال قدرت از غرب به شرق به تدریج در حال انجام است. ایران یک کشور آسیایی 
است که با حضور در سازمان شانگهای و با متحد شدن با اتحادیه اوراسیا می تواند در 
این قدرت آسیایی سهیم شود و علاوه بر اینکه قدرت مهمی در غرب آسیا خواهد 
شد، به یکی از قدرت های آسیا تبدیل می شود، امیدواریم در این فرآیند با هوشمندی 

مسئولان از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب در تمامی حوزه ها حرکت کنیم.
 

 معاون اول رییس جمهور :

اجازه نمی دهیم گرانفروشی و نوسان 
قیمت ها کام مردم را تلخ کند

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه دولت بر سر منافع مردم با احدی تعارف 
ندارد، تاکید کرد: نباید اجازه دهیم گرانفروشی و نوسان قیمت ها، کام مردم را در این 
ایام تلخ کند. محمد مخبر عصر روز دوشنبه  بیست و یکمین جلسه ستاد تنظیم بازار 
با تأکید بر اینکه دولت بر سر منافع مردم با احدی تعارف ندارد، گفت: دولت نمی تواند 
نسبت به سفره و وضعیت معیشتی مردم بی تفاوت باشد. معاون اول رییس جمهور 
با اشاره به در پیش بودن ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان تصریح کرد: نباید اجازه 
دهیم گران فروشی و نوسان قیمت ها، کام مردم را در این ایام تلخ کند. باید محکم و 

با جدیت پای نظارت و کنترل قیمت اقلام و کالاهای موثر در سبد خانوار بایستیم.

اخبار

مدیر حوزه های علمیه: 

دشمن با ابزارهای نوین درصدد جدا 
کردن جامعه از گفتمان انقلاب است

 مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه توجه به نسل جوان انقلابی و فعال سازی و 
بهره گیری از ظرفیت های نخبگانی جوانان برای حرکت های گفتمانی امری لازم و 
مهم است گفت: دشمنان انقلاب با بهره گیری از ابزارهای نوین، در تلاش هستند تا 

نرم افزار فکری جامعه را از گفتمان انقلاب اسلامی جدا کنند. 
آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار دبیرکل و اعضای شورای مرکزی حزب ایران طی 
سخنانی اظهار داشت که تلاش هایی که طی سال ها در شور آفرینی برای حضور 

مردم در انتخابات صورت گرفته، مایه مباهات و خرسندی است.
مدیر حوزه های علمیه، هجمه سنگین و ترکیبی و همه جانبه دشمنان اسلام به 
انقلاب را مورد توجه قرار داد و بیان داشت: برغم تمام سختی ها، انقلاب اسلامی در 
جهان درخشش پیدا کرده، اهداف و رسالت الهی خویش را نیز به پیش خواهد بُرد.

وی با تاکید بر اینکه قلب تمام آزادگان جهان از هر دین و مسلکی مملو از عشق 
به ایران و انقلاب اسلامی است خاطرنشان کرد: در ذات انقلاب اسلامی گوهر 
درخشانی است که باید بر درخشش روز افزون و تشعشع فراگیر آن تلاش و همت 
کنیم. اعرافی، توجه به نسل جوان انقلابی و فعال سازی و بهره گیری از ظرفیت های 
نخبگانی جوانان برای حرکت های گفتمانی را امری لازم و مهم دانست و یادآور شد: 
دشمنان اسلام و انقلاب با بهره گیری از ابزارهای نوین، در تلاش هستند تا نرم افزار 

فکری جامعه را از گفتمان انقلاب اسلامی جدا کنند.
امام جمعه موقت قم در بخش دیگری از سخنان خود، فعالیت های حزبی و 
تشکلی را امری لازم توصیف کرد و با بیان اینکه درخشش و زایش حرکت های جدید 
در این مسیر ضروری است خاطرنشان کرد: در پیگیری فعالیت های جمعی، انسان 
باید روح و شخصیت جمعی خود را تقویت کند، اخلاص و خداخواهی و حرکت برای 
خدا و برخورداری از دورنما و چشم انداز صحیح و نگاه کلان راهبردی امری بسیار 

ضروری است.
عضو فقهای شورای نگهبان بر توجه به آفت ها و آسیب های پیش روی تشکل ها 
تاکید کرد و یادآور شد: حضور جوانان در کنار صاحبان تجربه امری لازم است، در 
دولتی که می خواهد کار کند و انگیزه رقم زدن فعالیت های مهم را در خود تقویت 
می کند، نیازمند همیاری و نقد عالمانه است و این مهم بدون تجمع و فکر جمعی و 

اقدام جبهه ای مشترک قابل دسترسی نیست.
وی برخوداری از رویکردهای بین المللی را از الزام های فعالیت تشکل ها و احزاب 
دوران انقلاب اسلامی دانست و یادآور شد: نگاه به جهان و همفکران انقلاب اسلامی 
و تولید گفتمانی که اقناع درونی را در کنار تاثیر بر عرصه بین الملل داشته باشد، باید 

مورد تاکید قرار گیرد.

استاندار قم:

عزم دولت سیزدهم برای ترمیم اعتماد 
عمومی جدی است 

 استاندار قم در دیدار با آیت الله سعیدی گفت: دولت سیزدهم عزم جدی برای 
ترمیم اعتماد عمومی و احیای سرمایه های اجتماعی دارد. 

سید محمد تقی شاهچراغی روز سه شنبه  به مناسبت مبعث پیامبر گرامی اسلام 
حضرت محمد )ص( به همراه جمعی از معاونین ضمن دیدار با آیت الله سعیدی 
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(، گزارشی از برنامه های توسعه محور استان 

و خدمات رسانی ها به مردم ارائه داد.
استاندار قم با تاکید بر برنامه دولت سیزدهم مبنی بر ترمیم اعتماد مردم و احیای 
سرمایه های اجتماعی، افزود: بسیاری از مشکلات به واسطه تعلل در پاسخگویی به 
مطالبات مردمی و نیز ضعف مدیریت ایجاد شده که بطور جد درصدد حل این موانع 

هستیم و به فضا الهی توفیقات خوبی نیز در این زمینه حاصل شده است.
شاهچراغی با اشاره به پیگیری های صورت گرفته برای تکمیل پروژه های عمرانی 
متوقف و نیمه کاره در استان، گفت: کار مدوام و مستمر و تصمیم گیری به موقع، 

راهکار اجرایی شدن بسیاری از این پروژه هاست.
وی برنامه های حضور میدانی خود و معاونین در بخش ها و سرکشی از روستاهای 
استان را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: اکثر روزهای تعطیل، به بررسی مشکلات 
و خواسته های مردمی در روستاها و محلات کمتر برخوردار استان اختصاص داده 
شده و خوشبختانه تصمیمات و مصوبات این بازدید ها نیز به مرحله اجرا در آمده 
است. نماینده عالی دولت در استان همچنین به اعتبارات تخصیصی و مجوز های 
صادر شده در سفر ریاست جمهوری به قم اشاره کرد و گفت: این مصوبات و اعتبارت 
برای حوزه های اولویت دار از جمله اصلاح نقاط حادثه خیز برخی راه های استان، 
کمک به حوزه های فرهنگی و دانشگاه ها و نیز اجرای طرح های حل مشکلات 

مردم در بافت های فرسوده و سکونت گاه های غیر رسمی کارسازی شده است.
شاهچراغی همچنین رفع موانع توسعه و گره گشایی از مشکلات مردم را اولویت 
مهم استان برشمرد و افزود: عزم مدیریت استان در برداشتن گام هایی رو به جلو در 

اجرای طرح های توسعه استان و نیز تسریع در خدمت رسانی به مردم است.
آیت الله سعیدی :

دولت باید با تلاش و کوشش به مطالبات مردمی جامه عمل پوشاند 
آیت الله سعیدی نیز در این دیدار ضمن تبریک ایام پر سعادت مبعث پیامبرگرامی 
اسلام )ص(، ادامه داد: در قرآن و روایات تاکید زیادی بر ارزش و فضیلت خدمت 
به مردم  یاری رسان دستی است که  و خداوند خود  به مردم شده است  رسانی 
خدمت می کند. تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( با تقدیر از اقدامات دولت 
سیزدهم، افزود: دولت از زمان به دست گرفتن زمام امور نشان داده است که با تکیه 
بر توان داخلی و عزم مدیریتی می توان مشکلات را حل نمود. وی ادامه داد: مردم به 
این دولت امید دارند و باید با تلاش و کوشش به مطالبات مردمی جامه عمل پوشاند.

 
 معاون نیروی قدس سپاه: 

جریان مقاومت مانع تشکیل
 "خاورمیانه جدید" شد

معاون فرهنگی نیروی قدس سپاه پاسداران گفت: برخی کشورهای منطقه حامی 
رژیم صهیونیستی و آمریکا بوده و به دنبال تشکیل خاورمیانه جدید هستند و این 
جریان مقاومت بود که در مقابل آمریکا ایستاد و اجازه نداد که خاورمیانه جدید 
تشکیل شود.  حسین اکبری در نخستین آیین گرامیداشت شهیدان افغانستانی 
دفاع مقدس در مجتمع امام )ره( قم، طی سخنانی با تاکید بر اهمیت تبیین نقش 
رزمندگان افغانستانی در دوران دفاع مقدس اظهار داشت: دنیا همواره صحنه جنگ 
حق و باطل است و تمام دنیا چه غرب و چه شرق در دین ستیزی متحد بودند. اکبری 
با تاکید بر اینکه همواره وعده خداوند پیروزی رزمندگان بوده و خواهد بود گفت: 
دوران دفاع مقدس نیز جلوه ای نمایان از نبرد حق و باطل است. وی ادامه داد: 
آمریکا که به دنبال حضور در دو منطقه راهبردی یعنی افغانستان و عراق بود، بعد 
از ۲۰ سال مفتضحانه از افغانستان و عراق خارج شد. وی افزود: امارات، عربستان و 
ترکیه حامی رژیم صهیونیستی و آمریکا و به دنبال تشکیل خاورمیانه جدید هستند 
و این جریان مقاومت بود که در مقابل آمریکا ایستاد و اجازه نداد که خاورمیانه جدید 
تشکیل شود. معاون نیروی قدس سپاه همچنین تاکید کرد: جریان مقاومت و اسلام 

ناب، آینده جهان را تغییر خواهد داد.
 

وزیر جهاد کشاورزی: 

اقلام اساسی برای ایام نوروز تامین شده است
 وزیر جهاد کشاورزی از تامین اقلام اصلی و اساسی به ویژه در ایام نوروز خبر داد و 

گفت که کمبودی در این زمینه وجود ندارد. 
سید جواد ساداتی نژاد روز دوشنبه در نشست مشترک با استانداران سراسر کشور 
که با حضور احمد وحیدی وزیر کشور و معاونان وی برگزار شد، افزود: رسیدگی به 

معیشت مردم، همواره مورد تاکید رئیس جمهوری است.
وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: با رعایت حال تولیدکنندگان، اقدام لازم برای 
جلوگیری از سوداگری ها و واسطه گری هایی که با تاخیر در توزیع، قصد افزایش 
قیمت را دارند، انجام گرفته است. قاسمی ادامه داد: اقلام اساسی بر اساس نیاز 
استان ها تقسیم شده است اما ستاد تنظیم بازار هر استان باید نسبت به چگونگی 
عرضه آن تصمیم گیری کند. وی، نظارت بر قیمت کالاها را راه حل مقطعی دانست 
و در حالیکه بر تقویت بازرس ها تاکید داشت، اضافه کرد: راه حل اصلی، مداخله 
در بازار است. اگر کالا به طور مناسب در بازار عرضه شود، جایی برای تعیین قیمت 

توسط دلال ها باقی نمی ماند.

حضرت آیت الله خامنه ای، اوکراین را قربانی سیاست بحران سازی آمریکا برشمردند و 
خاطرنشان کردند: ما در اوکراین طرفدار توقف و خاتمه جنگ هستیم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی، حضرت آیت الله 
خامنه ای صبح  روز )سه شنبه( در سخنانی به مناسبت خجسته عید مبعث، مهمترین 
هدیه اسلام و بعثت به بشریت را دعوت به »تفکر و عقلانیت« و »تزکیه و مفاهیم 
اخلاقی« برای مقابله با جاهلیت دانستند و با اشاره به شکل گیری جاهلیت مدرن 
در غرب به صورت سازمان یافته و با ابعاد گسترده تر تأکید کردند: امروز مظهر واضح 
و کامل جاهلیت مدرن، رژیم مافیایی امریکا است که اساساً یک رژیم بحران ساز و 

بحران زیست است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به قضایای اوکراین و عبرت های آن، این موضوع را 
نمونه ای آشکار از سیاست بحران سازی امریکا خواندند و افزودند: برخلاف مواضع 
دوگانه غربی ها موضع ثابت جمهوری اسلامی ایران همواره مخالفت با جنگ و تخریب 
در همه مناطق دنیا است و علاج بحران اوکراین و قضاوت درباره آن را منوط به شناخت 

ریشه های واقعی آن می دانیم.
حضرت آیت الله خامنه ای با تبریک عید سعید مبعث به ملت ایران و همه مسلمانان 
جهان، »گسترش عقلانیت« و »پرورش و گسترش  مفاهیم اخلاقی« را دو عنصر 
ارزش  اینکه هر دو  به  اشاره  با  و  برشمردند  ارزشهای اسلامی  از سلسله  برجسته 
متعالی، بزرگ ترین هدیه بعثت و اسلام به بشریت است، گفتند: به واسطه بعثت پیامبر 
اسلام)ص(، مردم جزیرة العرب در دوران جاهلیت و با خصوصیاتی همچون گمراهی، 
نادانی، فتنه های بزرگ، تعصب های کور، خشونت و لجاجت، تکبر و حق ناپذیری و 
رذائل اخلاقی و ناهنجاری های جنسی، تبدیل به ملتی متحد، فداکار، با فضیلت، و 

دارای نیکوترین خلقیات و با آوازه ای جهانی شدند.
ایشان با تأکید بر اینکه بعثت و اسلام زمینه این کار به ظاهر نشدنی و محال را فراهم 
کرد، افزودند: مهمترین درس بعثت این است که اگر اراده مردم در طول اراده الهی 
قرار گیرد، کارها و اهدافی که براساس محاسبات انسانی رسیدن به آنها غیرممکن به 

نظر می رسد، محقق خواهد شد.
تجربه تاریخی بعثت باز هم امکان پذیر است

 رهبر انقلاب اسلامی، ریشه کنی سلطنت در ایران و شکل گیری نظام اسلامی را 
نمونه ای از تکرار تجربه نبوی دانستند و خاطرنشان کردند: رهبری مخلصانه امام 
بزرگوار و همت ملت ایران باعث شد کار به ظاهر ناممکن محقق شود و سلطنت 
جائرانه ای که همه قدرتهای دنیا پشتیبان آن بودند، از بین برود و انقلاب اسلامی به 

ملت ایران عظمت ببخشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه نقطه اوج نهضت نبوی، تشکیل حکومت 
اسلامی است، خاطرنشان کردند: برخلاف نظر عده ای که دین را جدای از سیاست و 
حکومت معرفی می کنند، تشکیل حکومت، شورانگیزترین بخش نهضت نبوی است و 
پیامبر اسلام)ص( به تشکیل حکومت نیز اکتفا نکردند و بعد از آن به مقابله همه جانبه 

با دشمنان پرداختند.
ایشان مهمترین جهت گیری پیامبر اسلام)ص( در بعثت را مقابله با جاهلیت 
دانستند و با اشاره به ابعاد مختلف این جاهلیت، تأکید کردند: امروز همان ابعاد 
دنیای  در  گسترده  به شدت  و  یافته  سازمان  صورت  به  اسلام،  از  پیش  جاهلیت 

به اصطلاح متمدن غربی که بر پایه حرص و طمع بنا شده است، وجود دارد.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: حرص و طمع، پول، تبعیض، استفاده از علم و 
فناوری برای کشتار انسانها، غارت کشورهای ضعیف، و ابتذال شدید اخلاقی و هرج 
و مرج جنسی، شاخص ها و پایه های اصلی تمدن غربی است که در واقع شکل مدرن 

شده همان جاهلیت پیش از اسلام است.
حضرت آیت الله خامنه ای بهره گیری از درس های بعثت برای مقابله با جاهلیت 
مدرن را ضروی خواندند و گفتند: »تقویت ایمان دینی«، »توسعه گروههای مؤمن 
و مقاوم در سراسر جهان«، »قوت و استحکام نظام اسلامی«، »برنامه خردمندانه و 
حکمت آمیز« و »شناخت وسیع مختصات جاهلیت مدرن« عواملی هستند که زمینه 

مقابله با این جاهلیت را فراهم می آورند.
ایشان با تأکید بر اینکه نظام اسلامی یک نمونه برای مقابله با جاهلیت مدرن است، 
افزودند: با اینکه نظام اسلامی هنوز در نیمه راه است و هنور با هدفهای بزرگ فاصله 

زیادی دارد اما برای مسلمانان و مردم دنیا یک الگوی جذاب است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به ماجرای چندی پیشِ توهین پلیس در یک کشور 
به عکس سردار سلیمانی و ایستادگی مردم و مجبور شدن پلیس به عذرخواهی، 
خاطرنشان کردند: این نمونه نشان می دهد الگوی نیمه کاره انقلاب اسلامی جذاب 
است و اگر مسیر به خوبی ادامه پیدا کند و کارها با اتقان پیش برود، قطعاً یک الگوی 

بسیار جذاب به وجود خواهد آمد.
حضرت آیت الله خامنه ای نمونه واضح و کامل جاهلیت مدرن در دنیای امروز را رژیم 
آمریکا دانستند و با تأکید بر اینکه »بحران سازی« از ویژگی های اصلی آمریکا است، 
افزودند: رژیم آمریکا »بحران ساز و بحران زیست« و اساساً یک »رژیم مافیایی« است که 
شبکه های مافیای سیاسی، اقتصادی و اسلحه سازی در درون آن، از گسترش بحرانها 

در جهان، تغذیه و ارتزاق می کنند.
ایشان با اشاره به نقش مؤثر شبکه های مافیایی در کنترل و هدایت سیاستهای 
آمریکا، گفتند: این مافیاها که حتی روی کارآمدن و برکناری رؤسای جمهور آمریکا 
به دست آنها است، برای بقاء خود به خلق بحران و ایجاد کانون های بحران در مناطق 

مختلف دنیا نیاز دارند.
رهبر انقلاب بحران های پدید آمده در سالهای گذشته همچون ایجاد داعش را از 
جمله بحران آفرینی های رژیم مافیایی آمریکا برشمردند و افزودند: سگ دست آموز 
آنها یعنی داعش که خودشان به ایجاد آن اعتراف کردند، انسانهای بی گناه را علناً سر 
می برید و زنده زنده می سوزاند و یا در آب غرق می کرد تا کارخانه های اسلحه سازی 

آمریکا از این بحران ها استفاده حداکثری کنند.
اوکراین قربانی سیاست بحران سازی آمریکا شده است

حضرت آیت الله خامنه ای بحران اوکراین را نیز نتیجه سیاست های آمریکا خواندند و 
تأکید کردند: امروز اوکراین قربانی سیاست بحران سازی آمریکا است زیرا آمریکا بود که 
با دخالت در مسائل داخلی اوکراین، راه انداختن اجتماعات و ایجاد کودتای مخملی و 
رنگی، حضور سناتورهای آمریکایی در اجتماعات معارضان و جابجا کردن دولتها، این 

کشو را به این نقطه کشاند.
ایشان با تأکید بر موضع ثابت جمهوری اسلامی ایران در مخالفت با جنگ، گفتند: 
ما با جنگ، کشته شدن مردم و تخریب زیرساخت های متعلق به ملتها در هر جای دنیا 
مخالفیم. این حرف ثابت جمهوری اسلامی است و سیاست ما مانند غربی ها دوگانه 
نیست که بمب انداختن بر سر کاروان عروسی در افغانستان و کشتن مردم عراق، 

مبارزه با تروریسم نام بگیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای به نمونه هایی از بحران سازی های امریکا اشاره کردند 
و افزودند: آمریکا در شرق سوریه چه می کند؟ چرا نفت سوریه را می دزدند؟ چرا در 
افغانستان ثروت ملی مردم را می ربایند و غصب می کنند؟ چرا در غرب آسیا از جنایات 
شبانه روزی صهیونیست ها دفاع، و همه این بحران سازی ها را به اسم دفاع از حقوق 

بشر انجام می دهند؟
ایشان، جنایت علیه مردم یمن را نمونه دیگری از رفتار متناقض غرب و آمریکا 
خواندند و گفتند: هشت سال است که مردم یمن زیر بمباران هستند اما غربی ها نه 
تنها محکوم نمی کنند بلکه از جنایت علیه مردم، پشتیبانی تبلیغاتی، رسانه ای، زبانی 
و حتی حمایت عملی می کنند. رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه ما در اوکراین 
طرفدار توقف و خاتمه جنگ هستیم، گفتند: اما علاج بحران در صورتی ممکن است 
که ریشه های آن شناخته شود. ریشه بحران در اوکراین، سیاستهای آمریکا و غرب است 
که باید آن را شناخت و بر اساس آن قضاوت و اقدام کرد. حضرت آیت الله خامنه ای 
در بیان عبرت های مهم از قضایای اوکراین، خاطرنشان کردند: عبرت اول برای همه 
دولتها این است که پشتیبانی قدرتهای غربی از کشورها و دولتهای دست نشانده آنها 

یک سراب است و واقعیت ندارد.
اوکراینِ امروز و افغانستانِ دیروز نشان دهنده سرانجام اعتماد به آمریکا واروپا است 
ایشان، اوکراینِ امروز و افغانستانِ دیروز را دو شاهد زنده برای دولتهای متکی به 
آمریکا و اروپا خواندند و افزودند: هم رئیس جمهور اوکراین و هم رئیس جمهور فراریِ 
افغانستان گفتند که ما به آمریکا و دولتهای غربی اعتماد کردیم اما آنها ما را تنها 

گذاشتند.
رهبر انقلاب، در بیان عبرت دوم، »مردم« را مهمترین پشتوانه دولتها خواندند و 
افزودند: اگر در اوکراین مردم وارد میدان می شدند، وضع دولت اینگونه نمی شد اما 
چون مردم دولت را قبول نداشتند وارد نشدند. همچنانکه مردم در زمان حمله آمریکا به 
عراق در دوران صدام به میدان نیامدند اما همین مردم در مقابل حمله داعش به میدان 

آمدند و با سرکوب آن خطر بزرگ، داعش را به عقب راندند.
حضرت آیت الله خامنه ای، مردم را عامل اصلی استقلال کشورها خواندند و با اشاره 
به تجربه شیرین ملت ایران در غلبه بر دشمن بعثی که متکی به حمایت همه قدرتها 
بود، گفتند: باید با چشم باز و اندیشه و عمل درست، بتوان از عبرتهای بزرگ بهره 

گرفت.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت عید سعید مبعث: 

طرفدار توقف جنگ در اوکراین هستیم

رییس جمهور با بیان اینکه امروز مردم احساس نوعی 
بی عدالتی و تبعیض در پرداخت حقوق و دستمزد دارند، 
گفت: یکی از مهم ترین جلوه های عدالت، اقامه عدالت 

در پرداخت حقوق و دستمزد است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در نشستی 
با استانداران سراسر کشور، ایجاد تحول جدی در اداره 
کشور به نفع مردم را خواست عمومی ملت بیان کرد 
تحولی،  حرکت  این  مقدمه  نخستین  کرد:  تصریح  و 
آن  با  و همزمان  نیازها  و  شناخت دقیق وضع موجود 
اولویت بندی این نیازها است تا بتوان از منابع موجود به 

بهترین شکل برای رفع این نیازها استفاده کرد.
که  دارد  بنا  مردمی  دولت  اینکه  بر  تاکید  با  رئیسی 
حتما تحول گرا باشد و این تحول از نگاهی برمی آید که 
تحول خواه باشد، خاطرنشان کرد: تحول گرایی دولت 
نشان می دهد که استفاده از نیروهای تحول خواه یک 
ضرورت است. امروز با رویکرد و اقدام عادی نمی توان 
مشکلات را حل کرد و غلبه بر موانع و مشکلات پیش رو 

نیاز به حرکتی جهادی دارد.
نمی خواهند  عده ای  اینکه  بیان  با  جمهور  رییس 
اهداف انقلاب اسلامی محقق شود، گفت: این خواست 
دشمن است که باید آن را بر اساس نگاه تحولی شناسایی 
کرد و بر اساس همین نگاه و رویکرد تحولی، اجازه نداد 
هیچ مانعی مسیر حرکت ما به سوی اهداف انقلاب را 

کُند یا متوقف کند.
بیانیه گام دوم انقلاب باید مستند حرکت جمعی 

ما و سرلوحه اقدامات ما باشد
رئیسی اظهار داشت: امروز و پس از ۴۰ سال از استقرار 
انقلاب  ببینیم  بخواهیم  اگر  اسلامی  جمهوری  نظام 
اسلامی چه مسیری را طی کرده  و به کجا باید برود، 
بهترین سند و راهنما برای ما بیانیه گام دوم انقلاب است 
لذا این سند باید مستند حرکت جمعی ما و سرلوحه 

اقدامات ما باشد.
رئیسی با تاکید بر اینکه همه کارگزاران و بخش های 
مختلف اجرایی کشور باید همراه و همدل باشند تا در 
افزود:  شود،  حاصل  محسوسی  تغییر  مردم،  زندگی 
استانداران عالی ترین مقام اجرایی در استان ها و مورد 
اعتماد و امانتدار همه نظام هستند و لذا باید اصلی ترین 
نقش را در ایجاد هماهنگی بخش های مختلف ایفا کنند.
رییس جمهور با بیان اینکه مسوولیت اصلی تحقق 
رشد هشت درصدی اقتصاد در وهله اول بر عهده شما 
استانداران است، اظهار داشت: امروز به لطف خدا همه 

بخش های کشور با یکدیگر هم آهنگ و همراه هستند و 
باید از این نعمت برای باز کردن گره های زندگی مردم به 

نحو احسن بهره بگیریم.
اجازه ندهید موانع اداری و مالی مانع پیشبرد 

کارها شود
رئیسی تصریح کرد: نشست استانداران سراسر کشور 
جلسه مغتنمی است که باید در آن اولویت ها و نیازها 
مسوولان  و  وزرا  با  گفت وگو  در  و  کنید  دسته بندی  را 
بخش های مختلف دولت، مشکلات را حل و فصل کنید 
و اجازه ندهید موانع اداری و مالی مانع پیشبرد کارها 
شود که البته به پیگیری مستمر امور توسط استانداران 

نیاز دارد.
رییس جمهور برگزاری مستمر و منظم نشست های 
سراسری استانداران با وزرا و مقامات اجرایی را در این 
و خاطرنشان کرد:  توصیف  موثر  و  مفید  بسیار  زمینه 
به  بیشتر  اختیارات  تفویض  و  تمرکززدایی  موضوع 
استانداران را در همین جلسات بررسی کرده و به نتیجه 
برسانید. رییس جمهور در ادامه سخنانش تغییر رویکرد 
مدیریتی در کشور را با منطق کارآمدی از دیگر انتظارات 
مهم از دولت مردمی عنوان کرد و گفت:  در انتصابات 
فکر  که  کسانی  همه  با  مدیریت ها  تثبیت  یا  و  جدید 
می کنید نظر آنها به شما کمک خواهد کرد، مشورت 
تغییر  قانونی  و  شرعی  مسوولیت  نهایت  در  اما  کنید 
رویکرد مدیریتی دستگاه های اجرایی بر عهده شماست 
و باید با لحاظ مشورت ها، خودتان تصمیم گیری کنید و 
به هیچ وجه تحت تاثیر یا فشار دیگران، مدیری را تغییر 

ندهید یا تثبت نکنید.
رئیسی افزود: مردم باید احساس کنند که نظام اداره 
کشور کارآمد است و این احساس با حرف و بخشنامه 

ایجاد نمی شود بلکه نیاز به اقدام و عمل دارد.
وجه مردمی بودن دولت باید بیش از پیش جلوه 

داشته باشد
بومی  نیروهای  به  حتما  کرد:  تاکید  جمهور  رییس 
بیشتر بها دهید و اساساً دایره توجه خود را برای یافتن 
نیروهای کارآمد گسترش دهید. وجه مردمی بودن دولت 
باید بیش از پیش جلوه داشته باشد و این مردمی بودن 
در گرو همراه کردن و مشارکت مردم در تصمیم سازی ها، 

تصمیم گیری ها و اجرای تصمیمات است.
با  منظم  و  مستمر  نشست های  داد:  ادامه  رئیسی 
نیروهای دلسوز و دغدغه مند و نخبگان و حتی آن دسته 
از نخبگانی که با دولت همراهی ندارند، داشته باشید 

و اساساً ارتباط مستمر با جریان نخبگی را به یکی از 
جلوه های مدیریت در دولت مردمی تبدیل کنید.

رییس جمهور در ادامه به استانداران توصیه کرد در 
دستگاه های  مسوولان  از  خود  سراسری  نشست های 
نظارتی نیز دعوت به عمل آورند و مسائل مرتبط را با آنان 

به بحث و بررسی بگذارید.
برخی بی عدالتی ها در زمینه پرداخت حقوق با 

تصمیمات اداری قابل رفع است
 رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه امروز 
مردم احساس نوعی بی عدالتی و تبعیض در پرداخت 
حقوق و دستمزد دارند، گفت: برخی از این بی عدالتی ها 
در زمینه پرداخت حقوق با تصمیمات اداری قابل رفع 
است و برخی دیگر نیاز به اصلاح یا تصویب قانون دارند و 
هر دو اقدام در حال پیگیری و انجام است و این دولت باور 
دارد که یکی از مهم ترین جلوه های عدالت، اقامه عدالت 

در پرداخت حقوق و دستمزد است.
رئیسی در ادامه، مبارزه با کرونا و رسیدگی به معیشت 
مردم را اولویت های امروز کشور برشمرد و اظهار داشت: 
اگر به مساله یا مشکلی در زمینه معیشت مردم برخوردید 
ندهید  اجازه  حتی  و  کنید  اقدام  آن  رفع  برای  سریعاً 
ساعتی تعلل اتفاق بیفتد. منتظر آن نمانید که لزوماً از 
مرکز اقدامی انجام شود و حل و فصل مشکل را از استان 

محل خدمت خود آغاز کنید.
اجازه ندهید حقوق هیچ کارگری حتی برای یک 

روز با تاخیر پرداخت شود
رییس جمهور تصریح کرد: اجازه ندهید حقوق هیچ 
کارگری حتی برای یک روز با تاخیر پرداخت شود. به 
خصوص در آستانه عید نظارت دقیق داشته باشید تا 

حقوقِ حقوق بگیران سر موقع پرداخت شود.
حتماً  دارد  بنا  مردمی  دولت  اینکه  بیان  با  رئیسی 
به  خود  وعده های  به  عمل  در  و  باشد  صادق الوعد 
و  برنامه ها  اجرای  در  گفت:  نکند،  کوتاهی  هیچ وجه 
تصمیمات دولت نهایتِ تلاش خود را به کار بگیرید و هر 
جا هم مانع یا مشکلی پیش آمد صادقانه آن را با مردم در 
میان بگذارید تا اعتماد مردم به صادق الوعد بودن دولت 
دچار خلل نشود. این دولت خود را موظف می داند که 
تلاش های دشمن برای ناکارآمد نشان دادن نظام را بی اثر 

کرده و کارآمدی نظام جمهوری اسلامی را اثبات کند.
که  خواست  استانداران  از  همچنین  جمهور  رییس 
موضوع مبارزه با قاچاق کالا و سامان دادن بازارچه های 

مرزی را به شکل ویژه پیگیری کنند.

رییس جمهور در نشست استانداران:
مهم ترین جلوه  عدالت اقامه آن در پرداخت حقوق و دستمزد است

مهران کرمی*
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دانستنی های زخم های گوارشی نکات طلایی برای لاغری بعد از ۵0 سالگی 
کارشناسان راهکار هایی برای کاهش وزن پس از ۵۰ سالگی توصیه می کنند.

به نقل از بهداشت نیوز، متابولیسم هر ۱۰ سال ۵ درصد کاهش می یابد. اگر فردی 
بخواهد وزن کم کند، اما برای دستیابی به تغییرات مداوم سخت تلاش می کند، 
روزانه خود  تنظیمات کوچک در نحوه غذا خوردن  انجام برخی  از  ممکن است 

بهره مند شود.
1. صبحانه

به گفته پنی لوریر، متخصص تغذیه، نخوردن صبحانه می تواند اهداف شما را برای 
کاهش وزن سریع از مسیر خارج کند. Laurier می گوید: »برای افرادی که صبحانه 

می خورند، احتمال کمتری دارد که در اواخر روز میان وعده بخورند.
فرد با خوردن صبحانه هر روز می تواند شانس بیشتری برای دریافت پروتئین کافی 
داشته باشد. با افزایش سن، بدن اغلب فاقد سطوح کافی پروتئین است که می تواند 

اثرات منفی بر متابولیسم و سلامت کلی داشته باشد.
او توصیه می کند صبحانه هایی را انتخاب کنید که حاوی پروتئین و فیبر بالا و قند 

افزوده کم هستند تا به اهداف کاهش وزن شما بعد از ۵۰ سالگی کمک کنند«.
 ۲. غذای فرآوری شده

غذا های فرآوری شده برای سلامتی مضر هستند و تلاش های کاهش وزن را به ویژه 
با افزایش سن خنثی می کنند، غذا های فرآوری شده اغلب سرشار از قند، چربی های 
ناسالم و نمک هستند و معمولًا فیبر و پروتئین کمی دارند. افراد می توانند تعداد 
کالری مصرفی خود و تعداد مواد ناسالم مصرفی خود را کاهش دهند، بنابراین موفق 

می شوند بدنی لاغر پس از ۵۰ سالگی داشته باشند.
یک بررسی علمی که در مجله Nutrition منتشر شد، نشان داد که مضرات مصرف 
غذا های فرآوری شده نه تنها با افزایش وزن مرتبط است، بلکه با افزایش خطر ابتلا به 
فشار خون بالا، بیماری عروق کرونر قلب، بیماری های قلبی عروقی، سرطان و مرگ 

و میر ناشی از همه علل مرتبط است.
آوردن  به دست  برای  بلکه  و  به اهداف حفظ وزن  به عبارت دیگر، بدون توجه 

سلامتی خوب باید تا حد امکان از غذا های فرآوری شده خودداری کرد.
 ۳. میوه ها و سبزیجات

و  میوه  فرآوری شده،  غذا های  جایگزین های  که  می کند  توصیه  محقق  این 
سبزیجات است، از جمله اینکه خوردن مقدار زیادی محصولات تازه و کامل راهی 
برای کاهش وزن بعد از ۵۰ سالگی است، زیرا آن ها از مواد مغذی غنی هستند و 

می توانند احساس سیری را افزایش دهد.
CDC نیز توصیه می کند کسانی که سعی در کاهش وزن دارند، میوه ها و سبزیجات 
بیشتری را در برنامه روزانه خود قرار دهند وبه جای آبمیوه از خوارکی های کامل 

استفاده کنند.
 ۴. میان وعده های سالم

تلاش برای داشتن اندامی متناسب پس از ۵۰ سالگی تنها به کاهش وزن اضافه 
منجر نمی شود، بلکه بهبود سلامت عمومی را نیز در پی دارد که به طور طبیعی در 
طول سال ها تحت تأثیر قرار می گیرد. نکته مهمی که باید در نظر داشته باشید این 
است که از سن ۲۰ سالگی، خطر ابتلا به کلسترول بالا افزایش می یابد و اگر فردی 
کلسترول بالا داشته باشد، خطر بیماری قلبی نیز به میزان قابل توجهی افزایش 
می یابد. به همین دلیل بلانکا گارسیا، متخصص تغذیه، مصرف میان وعده های 
پروتئینی سالم و گیاهی را توصیه می کند که انتخاب تنقلات گیاهی مانند آجیل، 
دانه ها، نخود یا لوبیا می تواند مصرف روزانه پروتئین حیوانی شما را کاهش دهد، که 

به نوبه خود می تواند کلسترول بدن شما را کاهش دهد.

بدن انسان تقریباً ۶۰ تا ۷۰ درصد از آب است و همین نشان می دهد هیدراته 
بودن بدن تا چه حد برای سلامتی مهم است. هیدراسیون آن قدر مهم است که 
حتی دهیدراسیون خفیف هم می تواند پیامدهای بدی برای سلامتی داشته 
باشد. طبق مطالعات، تنها ۲ درصد دهیدراته بودن بدن )میزانی که حتی شما 
احساس تشنگی هم نمی کنید( می تواند موجب خستگی، بدخلقی و سردرد 

شود.
آیا به اندازه کافی آب می نوشید؟ تحقیقات نشان می دهد خیلی از افراد به 
اندازه کافی آب نمی نوشند و بدون اینکه بدانند اغلب اوقات دچار دهیدراسیون 
خفیف اند. بدن انسان تقریباً ۶۰ تا ۷۰ درصد از آب است و همین نشان می دهد 
هیدراته بودن بدن تا چه حد برای سلامتی مهم است. هیدراسیون آن قدر مهم 
است که حتی دهیدراسیون خفیف هم می تواند پیامدهای بدی برای سلامتی 
داشته باشد. طبق مطالعات، تنها ۲ درصد دهیدراته بودن بدن )میزانی که حتی 
شما احساس تشنگی هم نمی کنید( می تواند موجب خستگی، بدخلقی و 

سردرد شود.
چیزی که ممکن است ندانید این است که نوشیدن آب بیشتر، ریسک برخی از 

بیماری ها و مشکلات سلامتی را کاهش می دهد. 
لخته خون

لخته های خون، رگ ها را مسدود می کنند و اجازهٔ رسیدن اکسیژن به بافت ها را 
می گیرند و مانع جریان خون در عروق و رگ ها می شوند؛ اما خطر واقعی زمانی 
است که لخته  های خون به سمت دیگر قسمت ها حرکت می کنند. مثلًا، یک 
لخته خون که در رگی در پا تشکیل شده می تواند به سمت ریه ها برود و حادثه ای 
مرگبار رخ بدهد. یکی از راه های کاهش خطر لخته شدن خون، بیشتر آب 
نوشیدن است. نوشیدن آب، خون را رقیق می کند، بنابراین کمتر ممکن است 

لخته خون تشکیل شده و رگ را مسدود کند.
یک راه دیگر کاهش تشکیل لخته خون در رگ پا این است که هرچند دقیقه 
از جایتان بلند شوید و راه بروید و پاها را بکشید تا خون در پاهایتان به گردش 
درآید. همین چند قدم راه رفتن می تواند ریسک لخته شدن خون را به شدت 
پایین بیاورد. وقتی شما آب بیشتری می نوشید، ادرارتان رقیق تر می شود و هر 
چه ادرارتان رقیق تر شود، عوامل سرطان زای کمتری به دیوارهٔ مثانه تان در ارتباط 
خواهند بود؛ بنابراین پیش از اینکه این عوامل سرطان زا مشکلی ایجاد کنند، با 

ادرارتان از بدن خارج می شوند
سنگ کلیه

سنگ کلیه بسیار دردناک است. پزشکانی که با مشکل سنگ کلیه سروکار 
دارند به شما می گویند بهترین راه کاستن از ریسک سنگ کلیه این است که زیاد 
آب بنوشید. آب، ادرارتان را رقیق می کند و بنابراین کلسیم و اگزالات کمتری در 
ادرارتان وجود دارد و نمی توانند به هم بچسبند و سنگ های کلسیم اگزالات که 

شایع ترین نوع سنگ کلیه است تشکیل بدهند.
سنگ کلیه در تابستان که بیشتر عرق می کنید و بدنتان مایعات بیشتری از 
دست می دهد و ادرارتان غلیظ تر است بیشتر شایع تر است. افزودن آبلیمو به آب 
می تواند احتمال تشکیل سنگ کلیه را کمتر هم بکند چون اسیدسیتریک دارد. 

عفونت های مجاری ادراری
عفونت های مجاری ادراری بیشتر در خانم ها شایع اند و دلیل آن کوتاه بودن 
باز  مجرای ادرار است، یعنی قسمتی از سیستم ادراری که به سمت بیرون 
می شود. برخی از خانم ها مکرراً به عفونت های ادراری دچار می شوند، خصوصاً 
در تابستان که به اندازه کافی مایعات نمی نوشند. نوشیدن آب فراوان، با کاهش 
غلظت ادرار می تواند ریسک این عفونت های آزاردهنده را کاهش دهد. وقتی 

غلظت ادرار کم می شود باکتری ها به سختی می توانند به دیواره مثانه بچسبند 
و عفونت ایجاد کنند. این هم دلیلی دیگر برای بیشتر آب نوشیدن! اگر بدنتان 

خوب هیدراته باشد، رنگ ادرارتان نباید تیره تر از زرد بسیار روشن باشد.
سرطان مثانه

مطالعه ای روی ۴۸۰۰۰ نفر دریافت با هر ۲۴۰ میلی لیتر بیشتر نوشیدن آب، 
ریسک سرطان مثانه تا ۷ درصد کمتر می شود. هرچند این مطالعه تنها نشان داد 
بین مصرف مایعات و ریسک سرطان مثانه ارتباط وجود دارد؛ اما دلایلی مبنی 
بر نوشیدن مایعات فراوان و کاهش ریسک سرطان مثانه وجود دارد. وقتی شما 
آب بیشتری می نوشید، ادرارتان رقیق تر می شود و هر چه ادرارتان رقیق تر شود، 
عوامل سرطان زای کمتری به دیوارهٔ مثانه تان در ارتباط خواهند بود؛ بنابراین 
پیش از اینکه این عوامل سرطان زا مشکلی ایجاد کنند، با ادرارتان از بدن خارج 
می شوند. سیگاری ها بیشتر در معرض ابتلا به سرطان مثانه اند، پس مهم است 

که بیشتر آب بنوشید و البته سیگار را ترک کنید.
سرطان کولون

آیا واقعاً هیدراسیون مناسب بدن، احتمال سرطان کولون را کاهش می دهد؟ 
مطالعات روی حیوانات نشان داده که بله می  تواند. وقتی شما آب بیشتری 
می نوشید، غذا در سیستم گوارشتان سریع تر حرکت می کند و مواد سرطان زا یا 
همان کارسینوژن ها فرصت کمتری برای تماس با دیواره های روده بزرگ دارند. 
موارد سرطان کولون در میان افراد زیر پنجاه سال رو به افزایش است، بنابراین هر 
چیزی که بتواند این احتمال را کم کند خوب و قابل قبول است. البته غربالگری 
منظم سرطان کولون را فراموش نکنید. غربالگری می تواند پولیپ های لوزالمعده 

را قبل از اینکه تبدیل به یک سرطان کامل شوند شناسایی کند.
افسردگی

برخی از مطالعات، دهیدراسیون بدن را با تشدید علائم افسردگی مرتبط 
دانسته اند. عجیب هم نیست؛ زیرا طبق یافته ها دهیدراسیون خفیف هم می تواند 
باعث نوسانات خلقی از جمله خستگی و علائم افسردگی شود. آزمایشاتی که 
روی حیوانات انجام شد نشان می دهد دهیدراسیون بدن، تغییراتی در سروتونین 
مغز ایجاد می کند که می تواند سبب تشدید علائم افسردگی شود. همچنین کم 
آب شدن بدن، انرژی و انگیزه را کاهش می دهد و همین نیز موجب بدتر شدن 
علائم افسردگی خواهد شد؛ بنابراین بیشتر آب نوشیدن شما را خوش اخلاق تر 

هم می کند.
مه مغزی

مغز شما باید مدام گلوکز و اکسیژن دریافت کند و دهیدراسیون می تواند انتقال 
این مواد ضروری را کاهش بدهد. حتی کم آبی خفیف بدن بر عملکرد ادراکی اثر 
می گذارد و خلاقیت و کارآمدی را کاهش می دهد. همان طور که گفتیم کم آبی 
بدن، انرژی و انگیزه را نیز کم می کند. وقتی به اندازه کافی آب نمی نوشید، 
حجم مغز کم می شود و عملکرد آن تحت تأثیر قرار می گیرد. پس اگر به هر دلیلی 
آب نمی نوشید، حداقل به خاطر مغزتان این کار را بکنید! مه مغزی و احساس 

پریشانی به نفع هیچ کس نیست.
دیگر فواید نوشیدن آب کافی

نوشیدن آب کافی، احتمال عفونت های زنانه و یبوست را کاهش می دهد. اگر 
بدن هیدراته باشد، عملکرد ورزشی تان نیز بهتر می شود و کمتر ممکن است 
دچار گرفتگی های عضلانی شوید، خصوصاً اگر یک نوشیدنی الکترولیت دار 

بنوشید.
کلام پایانی

حالا می دانید چرا نوشیدن آب این قدر مهم است. آیا شما به اندازه کافی آب 
می نوشید؟ همیشه و همه جا یک بطری آب با خود داشته باشید و جرعه جرعه 
بنوشید. برای اینکه تمایلتان به نوشیدن آب بیشتر شود می توانید در بطری آبتان 

چند برش میوه یا سبزیجات معطر بیندازید و آن را طعم دار کنید.

عناب؛ نیروگاهی از مواد مفید ؛با نوشیدن آب این بیماری ها را از خود دور کنید

خواص عناب از بهبود فشار خون
 تا درمان یبوست 

این میوه منبع خوبی از ویتامین C و حاوی مقادیر قابل ملاحظه ای مواد معدنی 
است. همچنین دارای پروتئین، کربوهیدرات و مواد معدنی کلسیم، فسفر، آهن، 

کاروتن، تیامین، ریبوفلاوین، نیاسین و فلور است.
خواص عناب برای فشار خون و کم خونی

به دلیل خواص عناب برای فشار خون این میوه یکی از انتخاب های رایج برای 
کنترل فشار خون بالا در طب سنتی به حساب می آید. خرما چینی سرشار از مواد 
معدنی مثل پتاسیم، فسفر، منگنز، آهن و روی است. به لطف چنین مینرال هایی، 
جریان خون در بدن بهبود یافته و همچنین به دلیل افزایش هموگلوبین  خون ناشی 
از آهن موجود در عناب، خطر ابتلا به کم خونی نیز کاهش پیدا می کند. بنابراین، 
علاوه بر مزه شیرین و دلچسب، خواص عناب برای فشار خون و کم خونی می تواند 

دلیل دیگری برای گنجاندن این میوه در رژیم غذایی شما باشد.
خواص عناب برای کبد

بنا به گزارش سال ۲۰۰۹ مجله سلامت هلندی Ethnopharmacology که به 
بررسی تاثیر مواد طبیعی بر روی سلامت می پردازد، عناب به سبب سرشار بودن 
از آنتی اکسیدان ها می تواند از آسیب  دیدن کبد پیشگیری کند. رادیکال های آزاد 
موادی هستند که از طریق مواد سمی، سیگار کشیدن و همچنین قرار گرفتن در 
معرض اشعه ایکس، آلاینده های هوا و مواد شیمیایی صنعتی در بدن به وجود 
آمده و یکی از تاثیرات آن ها بر روی بدن آسیب دیدن کبد است. آنتی اکسیدان ها به 
نحوی نقطه مقابل رادیکال های آزاد به حساب آمده و می توانند اثرات منفی آن ها را 
خنثی کنند. از این رو، می توان به خواص عناب برای کبد به عنوان منبعی مناسب 

از آنتی اکسیدان ها پی برد.
بهبود سیستم ایمنی و مقابله با سرطان

برخی مطالعات حاکی از این هستند که خواص آنتی اکسیدانی عناب می تواند 
باعث تقویت سیستم ایمنی و قدرت بخشیدن به بدن برای مقابله با سلول های مضر 

مثل سلول های سرطانی شود.
خواص عناب برای دیابت

خواص عناب برای دیابت و تاثیر آن در پیشگیری از سکته یکی دیگر از دلایل 
مصرف و محبوبیت این میوه به شمار می رود. همانطور که عنوان شد، خرمای 
چینی سرشار از ویتامین C است. این ویتامین در بدن به عنوان آنتی اکسیدان 

عمل کرده و می تواند از سکته ناشی از دیابت جلوگیری نماید.
براساس برخی مطالعات محدود نیز، کمک به خوب شدن زودتر زخم یکی دیگر 
از مهم ترین خواص عناب برای دیابت است. زخم ها در بیماران دیابتی خیلی  دیرتر 
از افراد معمولی بهبود پیدا می کنند؛ پماد یا دیگر اشکال دارویی مالیدنی عناب با 

بهبود زودتر زخم ها در افراد دیابتی مرتبط شناخته شده اند.
بهبود خواب و عملکرد مغز

بهبود خواب یکی از کاربرد های متداول عناب در طب سنتی است. مطالعات 
جدید نیز این مسئله را به برخی آنتی اکسیدان های خاص در این میوه ربط 
می دهند. علاوه بر این، مطالعات آزمایشگاهی و حیوانی حاکی است آن هستند 
که مصرف عناب ممکن است که حافظه را بهبود بخشیده و از سلول های مغز در 

مقابل ترکیبات نابود کننده عصبی جلوگیری نماید.
خواص عناب برای یبوست

عناب یک میوه سرشار از فیبر است و همانطور که احتمالا می دانید فیبر بهترین 
سلاح برای مبارزه با یبوست به شمار می رود؛ همین مسئله، خواص عناب برای 
یبوست و کارکرد درست روده ها را تایید خواهد کرد. علاوه بر این، به دلیل خواص 
آنتی اکسیدانی، عناب ماده غذایی مناسب برای بهبود سایر عملکرد های سیستم 

گوارش نیز به حساب می آید.
مضرات عناب

عوارض عناب در افراد عادی تقریبا صفر است و معمولا برای بیشتر افراد بی 
ضرر خواهد بود. با این حال، اگر دارو ضد افسردگی ونلافاکسین یا سایر مهار 
را مصرف    )SSNRIS( نفرین  بازجذب سروتونین-نوراپی  انتخابی  کننده های 
کنید، باید از عناب خوردن اجتناب کنید، زیرا ممکن است این میوه در عملکرد این 
داروها اختلال ایجاد نماید. علاوه براین، شیره عناب ممکن است عملکرد برخی 
داروهای ضد تشنج مثل فنیتوین، فنوباربیتون و کاربامازپین را تشدید نماید. با 
اینکه نمی توان از این موارد به عنوان مضرات عناب یاد کرد اما توصیه می شود که 
اگر حتی یکی از داروهایی که به آن ها اشاره کردیم را مصرف می کند حتما پیش از 
مصرف عناب با پزشک خود مشورت نمایید. عناب یک میوه شیرین مزه، کم کالری 
و سرشار از فیبر است که به سبب شباهت ظاهری به خرما، از آن به عنوان خرمای 
چینی، خرمای کره ای یا خرمای هندی یاد می شود. این میوه منبع خوبی از آنتی 
اکسیدان ها بوده و خواص زیادی برای سلامتی دارد. مصرف میوه عناب در بیشتر 
افراد بی ضرر بوده و هیچ عوارضی را به همراه نخواهد داشت اما ممکن است برخی 

داروهای افسردگی یا تشنج تداخل داشته باشد.

فوق تخصص گوارش، کبد مطرح کرد:

علامت هشداری که کبد برایتان می فرستد
فوق تخصص گوارش، کبد و مجاری صفراوی گفت: مصرف الکل کبد را دچار 

التهاب می کند و این عضو مهم را از بین می برد. 
مهران بابایی در برنامه در انتهای الوند که از شبکه دوم سیما پخش شد اظهار کرد: 
اطلاعات مردم درباره بیماری های کبدی افزایش یافته است. کبد عضوی نجیب 

است اما بیماری های کبدی دیر بروز و ظهور پیدا می کند. 
وی افزود: کبد ظرفیت بزرگی دارد و برای همین مشکلات کبدی را دیر می فهمیم 
و علامتی ندارد و گاه علامت مورد توجه ما قرار نمی گیرد.فرض کنید کارمندی 
سرکار همیشه احساس خواب آلودگی یا خستگی می کند و این می تواند از علائم 
بیماری های کبدی باشد. فوق تخصص گوارش، کبد و مجاری صفراوی توضیح 
داد: کبد در اکثر موارد در مراحل اولیه ممکن است ایراد داشته باشد و شما علائم 
نداشته باشید. در مرحله دوم یکسری علائمی دارد که شما به حساب بیماری 
کبدی نمیگذارید بی اشتهایی از جمله این موارد است.  بابایی با بیان اینکه الکل 
کبد را دچار التهاب می کند و کبد را از بین می برد و داروها نیز می توانند سبب 
التهاب کبد شود. عنوان کرد: در مرحله سوم علائمی بروز می کند که خطرناک 
است که از جمله آن زردی است یا شخص دچار ورم بدن شود. در این مرحله کبد 
۹۰ درصد توان خود را از دست داده است و خیلی از بیماری های جدی کبدی به 

یکباره اتفاق نمی افتد و پس از ۱۵ سال شخص متوجه این بیماری شده است. 
وی تصریح کرد: هر زردی متعلق به بیماری کبدی نیست و بیماری های خونی 
نیز ممکن است این علائم را داشته باشد.  فوق تخصص گوارش، کبد و مجاری 
صفراوی تاکید کرد: برای شناسایی بیماری های کبدی چند راه داریم. باید بررسی 
کنیم و سالیانه باید خود را چک کنیم و آزمایشات کبدی داشته باشیم. براساس 
سونوگرافی ممکن است کبد مشکل نداشته باشد اما این بدان معنا نیست که کبد 
مشکل ندارد و باید چند آزمایش را باهم داشته باشیم.  بابایی گفت: کبد ارگان 
مهمی است و سموم بدن را دفع می کند و کمترین علائم بیماری کبد، درد است. 
یکی از بیماری های مهم کبد هپاتیت است و در این بیماری کبد مورد تهاجم سلول 
های سفید قرار می گیرد. وی یادآور شد: هپاتیت ویروس نیست و یکی از دلایل 
هپاتیت می تواند ویروس باشد. یک دسته از هپاتیت ها عفونی است و خود بیماری 
های عفونی انواع دارند. هپاتیت های دیگر مانند کبد چرب شایع تر است و در 
مراحل اول این بیماری فقط رسوب چربی را داریم اما در مراحل بعدی التهاب کبد 

را داریم. 

سلامت
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رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

برنامه ریزی گسترده شهرداری قم
 برای جشن های نیمه شعبان

تشکیل  از  قم  شهر  اسلامی  شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
کمیته های ۱۰ گانه در ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم خبر 
داد و گفت: این کمیته ها برنامه ریزی های خوبی را برای ارائه خدمات به زائران 
نیمه شعبان و نوروز مسجد مقدس جمکران در زمینه های فرهنگی، اسکان، 

خدمات، ایمنی، اطلاع رسانی و... انجام داده اند.
سید مجتبی سبحانی ثابت در نشست مجازی “شهر انتظار شهروند منتظر” 
که با حضور معاونین فرهنگی و مدیران عامل سازمان های فرهنگی اجتماعی 
شهرداری های کلان شهرهای ایران در مسجد مقدس جمکران برگزار شد، به 
تبیین برنامه های شورای شهر و شهرداری قم در ایام نیمه شعبان پرداخت و 
اظهار کرد: مجموعه مدیریت شهری قم از مدت ها قبل در حال برگزاری جلسات 
مختلف و برنامه ریزی برای میزبانی از زائران شهر مقدس قم در ایام نیمه شعبان و 

نوروز است که ان شالله بتوانیم میزبان لایقی برای آنان باشیم.
وی با تأکید بر اینکه نیمه شعبان جشنی ملی و بین المللی است، ابراز کرد: 
شهر مقدس قم در ایام نیمه شعبان پذیرای چند میلیون زائر و مسافر از اقصی 
نقاط کشور و جهان است و ضرورت دارد نگاه به این جشن ملی و بین المللی 
شود. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
اینکه در تلاش هستیم تا حداکثر امکانات و خدمات موردنیاز زائران و مسافران 
را فراهم کنیم، گفت: یکی از کارهای مهمی که شهرداری های کلان شهرها 
می توانند انجام دهند، اطلاع رسانی در مبدأ به مسافران است که حتماً برای 
حضور در جشن های نیمه شعبان قم واکسن کرونا را تزریق کرده و شیوه نامه های 

بهداشتی را حتماً رعایت کنند تا موجب افزایش بیماری کرونا نشویم.
وی از تشکیل کمیته های ۱۰ گانه در ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر 
شهرداری قم خبر داد و ابراز کرد: این کمیته ها برنامه ریزی های خوبی را برای 
ارائه خدمات به زائران نیمه شعبان و نوروز مسجد مقدس جمکران در زمینه های 
فرهنگی، اسکان، خدمات، ایمنی، اطلاع رسانی و… انجام داده اند و برای ارائه 
خدمات بهتر، آسیب شناسی عملکرد سال های گذشته نیز انجام شده تا نقاط 

ضعف به نقاط قوت تبدیل شوند.
سبحانی ثابت از آماده باش سه هزار نفر از نیروهای شهرداری در ایام نیمه 
شعبان خبر داد و ابراز کرد: امسال نظارت تصویری خوبی در منطقه جمکران 
تعبیه شده تا با شناسایی سریع نقاط ترافیکی نسبت به رفع آن اقدام کنیم، 
همچنین سامانه ای برای ثبت درخواست ایستگاه های صلواتی چه از داخل قم 
و چه شهرهای دیگر راه اندازی شده تا بتوانیم با انسجام و هماهنگی بهتر نسبت 

به راه اندازی این ایستگاه ها اقدام کنیم.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم در پایان خاطرنشان 
کرد: تعاملات خوبی با مسئولان مسجد مقدس جمکران داشتیم که امیدواریم 
حاصل همه این تلاش ها ایجاد فضای پر شور، شاد و همدلانه در ایام نیمه 

شعبان باشد و رضایت امام زمان)عج( را فراهم کند.
 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :

فرهنگ هواداریم می تواند به جریانی
 برای حرکت به سمت ظهور تبدیل شود

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با تأکید بر اینکه به »عشق مهدی 
هواداریم« جهاد تبیین ایثار، همدلی، خوبی ها و ازخودگذشتگی های ایرانیان 
است، گفت: فرهنگ هواداریم می تواند با فضاسازی خوب شهرداری ها به 

جریانی در راستای حرکت به سمت ظهور تبدیل شود.
“شهر  مجازی  نشست  در  حسین آبادی  یاسین  حجت الاسلام والمسلمین 
انتظار شهروند منتظر” که با حضور معاونین فرهنگی و مدیران عامل سازمان های 
مقدس  مسجد  در  ایران  کلان شهرهای  شهرداری های  اجتماعی  فرهنگی 
جمکران برگزار شد، با اشاره به اینکه امسال برنامه ها و فعالیت های مسجد 
مقدس جمکران را در سه بخش برگزار می کنیم، اظهار کرد: این برنامه ها شامل 
پویش به عشق مهدی هواداریم، جشن های دهه مهدویت و رویداد بزرگ نیمه 
شعبان است. وی درباره رویداد نیمه شعبان ابراز کرد: ویژه برنامه ای ۳۶ ساعته از 
ساعت ۱۶ روز ۲۶ اسفند تا ساعت ۲۲ روز ۲۷ اسفند مصادف با روز میلاد امام 
زمان )عج( به صورت مستمر در قالب سخنرانی، مدیحه سرایی توسط ذاکرین 
اهل بیت )ع( ، گلریزان، برگزاری مراسم احیای نیمه شعبان، نورافشانی و… 
انجام خواهد شد. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران ادامه داد: برنامه های 
مختلفی هم در دهه مهدویت از ۱۷ اسفند تا ۲۷ اسفند در سه نوبت صبح، 
عصر و شب در قالب برگزاری همایش ها، محافل علمی، رویدادهای هنری و 

جشن هایی با حضور زائران ایرانی و غیرایرانی در این دهه برگزار می شود.
وی با اشاره به راه اندازی پویش »هواداریم« گفت: اعتقاد داریم اگر جامعه 
اسلامی بخواهد به شهر طراز در موضوع انتظار برسد این کار جز با ایجاد همدلی 
بین شهروندان صورت نمی گیرد و اگر بخواهیم شهری منتظر داشته باشیم باید 
ارتباطات بین مردم به گونه ای باشد که همدلی به خاطر امام زمان)عج( در آن 

عینیت یابد و همه به خاطر امام زمان )عج( هوای همدیگر را داشته باشند.
حسین آبادی با تأکید بر اینکه به »عشق مهدی هواداریم« جهاد تبیین ایثار، 
همدلی، خوبی ها و ازخودگذشتگی های ایرانیان است، گفت: معتقدیم اگر به 
عشق امام زمان)عج( گره از کار مردم باز کنیم می توانیم بگوییم منتظر حضرت 
هستیم و فرهنگ هواداریم می تواند با فضاسازی خوب شهرداری ها به جریانی 

در راستای حرکت به سمت ظهور تبدیل شود.

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری :

مدیریت شهری قم نگاه جدی
 به گردشگری معنوی دارند

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با اشاره به اینکه 
شورای شهر و شهرداری قم نگاه جدی به گردشگری معنوی دارند، گفت: 
جشن های نیمه شعبان در قم سابقه زیادی داشته و هر چه جلوتر آمدیم با حضور 

مردم از اقصی نقاط کشور و جهان این جشن ها پررنگ تر و پرشورتر برگزار شد.
مجازی  نشست  در  طباطبایی نژاد  احمد  سید  حجت الاسلام والمسلمین 
“شهر انتظار شهروند منتظر” که با حضور معاونین فرهنگی و مدیران عامل 
سازمان های فرهنگی اجتماعی شهرداری های کلان شهرهای ایران در مسجد 
مقدس جمکران برگزار شد، به تشریح اقدامات کمیته فرهنگی ستاد تسهیلات 
زائرین و خدمات سفر شهرداری قم پرداخت و اظهار کرد: در سال های اخیر 
رویکرد جدیدی در فعالیت های فرهنگی مسجد مقدس جمکران ایجادشده که 

برگزاری این جلسه نیز ماحصل این رویکرد است.
وی با اشاره به اینکه شورای شهر و شهرداری قم نگاه جدی به گردشگری 
معنوی دارند، ابراز کرد: جشن های نیمه شعبان در قم سابقه زیادی داشته و 
هر چه جلوتر آمدیم با حضور مردم از اقصی نقاط کشور و جهان این جشن ها 
پررنگ تر و پرشورتر برگزار شد. سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
مقدس  مسجد  در  »هواداریم«  پویش  راه اندازی  به  اشاره  با  قم  شهرداری 
جمکران، گفت: شهرداری ها می توانند در ملی و بین المللی شدن این پویش 
که فرهنگ سازی همدلی و هوای همدیگر را به خاطر امام زمان)عج( داشتن 
است، سهم بزرگی داشته باشند. وی یادآور شد: برگزاری مسابقات ورزشی به نام 
حضرت، اجرای تئاتر و سرودهای خیابانی، برگزاری همایش های مهدوی، تولید 
آثار فرهنگی و هنری، استفاده از ظرفیت هنرمندان در تولید آثار با محتوای 
که  است  اقداماتی  ازجمله  مهدوی  گردشگری  تورهای  برگزاری  و  مهدوی 
سازمان های فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری ها می توانند در این ایام به 
اجرا برسانند. طباطبایی نژاد با تأکید بر اینکه می توان فضای پر شور و هیجان و 
بانشاطی را در ایام نیمه شعبان در شهرها به وجود آورد خاطرنشان کرد: در شهر 
قم تجربیات خوبی در این زمینه وجود دارد که در اختیار شهرداری کلان شهرها 
قرار می گیرد تا امسال جشن بزرگ نیمه شعبان را به صورت کشوری برگزار کنیم.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم  خبرداد:

آمادگی استان قم برای میزبانی
 از مسافران نوروزی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: ستاد تسهیلات 
نوروزی اداره کل میراث با تمام ظرفیت ها آماده ارائه خدمات مطلوب به مسافران نوروزی 

است.«
علیرضا ارجمندی  در نخستین جلسه ستاد تسهیلات نوروزی و نیمه شعبان اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی که  با حضور معاونان این اداره کل برگزار 
شد، با بیان این که  بعد از دو سال محدودیت های کرونایی در نوروز ۱۴۰۱ آمادگی 
میزبانی از مسافران را داریم، گفت: ستاد تسهیلات در سطح  استانی اعم از شهرداری 
و حمل و نقل آماده ارائه خدمات به زائران است که در این میان اداره کل میراث فرهنگی 
هماهنگ با دیگر دستگاه های زیربط نقش تسهیل گری برای ارائه خدمات مطلوب به 

مسافران نوروزی را دارد.
او با اشاره به مشکل کمبود تخت های اقامتی برای اسکان مسافران نوروزی ادامه 
داد: باید از تمام ظرفیت ها اعم از بوستان ها، سالن های ورزشی، بقاع متبرکه برای ارائه 

خدمات اسکان  مسافران نوروزی استفاده کرد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم در ادامه اهمیت تابلوهای 
گردشگری را مورد توجه قرار  داد و گفت: تابلوهای راهنمای آثار و مسیر جاذبه های 

گردشگری نیاز بدیهی یک مسافر و زائر است که نباید از آن غفلت کرد.
تاکید بر استفاده  از روش های نوین اطلاع رسانی در حوزه گردشگری 

ارجمندی در ادامه بر روش های نوین اطلاع رسانی در حوزه گردشگری تاکید کرد 
و گفت: ابزار های نوین ارتباطی  با هدف برآورده ساختن بهتر و سریع تر نیاز های 
گردشگران به منظور ایجاد رضایت بیشتر آن ها، با امکانات فناورانه و دیجیتالی سعی در 

به نمایش گذاردن و معرفی امکانات و همچنین سهولت رفت و آمد آنان دارند.
او در ادامه ایجاد بازارچه های موقت صنایع دستی با محوریت بازارکهنه در نوروز ۱۴۰۱  
را گامی مهم در معرفی صنایع دستی و درآمدزایی در این زمینه دانست و گفت: باید 
با برنامه ریزی غرفه های صنایع دستی در مکان های پر تردد هم چون امامزادگان  با 

مشارکت شهرداری و اداره کل اوقاف و امور خیریه برپا  شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با بیان این که بسیاری از 
اماکن  تاریخی و جاذبه های گردشگری حتی برای شهروندان قم ناشناخته است، بر 

معرفی ظرفیت های گردشگری استان  تاکید کرد.
معاون گردشگری استان هم در این جلسه با بیان  این که قم  شاهراه  مواصلاتی ۱۷  
استان کشور است،  پیش بینی کرد با توجه در پیش بودن نیمه شعبان و نوروز مسافران 

زیادی به استان قم سفر کنند.
مهدی نصر اصفهانی ادامه داد: ستاد تسهیلات نوروزی در سطح  استان  با  ۱۰ 
کمیته و  دو دبیرخانه آمادگی کامل برای ارائه خدمات گردشگری به تمامی مسافران 

نوروزی دارد. 
او با اشاره به وجود ۱۳هزار و ۴۶۴ تخت اقامتی برای اسکان نوروزی گفت: بازدیدهای 
مستمر و نظارت ها در ایام نوروز برای ارائه خدمات مطلوب به مسافران با قدرت دنبال 

می شود و سامانه مردمی ۹۶۰۹ هم  آماده دریافت شکایات مردمی است.
در این جلسه مقرر  شد روسا و زیرمجموعه های کمیته های ستاد تسهیلات نوروزی 
و نیمه شعبان اداره کل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی مشخص و  معرفی 

شوند.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم: 

پاساژ های هسته مرکزی شهر 
ایمن سازی می شوند 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم ایمن سازی و تأیید آتش نشانی بر ایمنی مراکز اقامتی 
و تجاری را در اولویت دانست. 

اهمیت  به  نوروزی  تعطیلات  و  نوروز  ایام  به  نزدیکی  به  توجه   با  محمد رمضانی 
ایمن سازی مراکز اقامتی و پاساژ های هسته مرکزی شهر اشاره کرد و گفت: ایمن سازی 
هسته مرکزی شهر دغدغه مدیریت شهری، بسیاری از ارگان ها، نهاد های دولتی و 

مجموعه دستگاه قضایی است.
او گفت: خوشبختانه در چند سال گذشته اتفاقات خوبی در این حوزه رقم خورده 
و بسیاری از پاساژها، شبکه برق رسانی و آتش نشانی پاساژ را ایمن کرده اند و به آن ها 

تذکرات لازم داده شده است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم، از همکاری اداره کل اوقاف و آستان مقدسه برای 
ایمن سازی پاساژ های تحت مالکیت این دو نهاد خبر داد و گفت: نماینده این پاساژ ها 
به شهرداری مراجعه کرده و اقدامات لازم در حال اجرا است و اخطار های مربوطه به 

تمام پاساژ ها اعلام شده است.
او گفت: در ایمن سازی مراکز اقامتی، شهرداری بر اساس قوانین نظارت بیشتری 
می تواند داشته باشد، زیرا بخشی از مجوز این مراکز را شهرداری صادر کرده و این مراکز 

برای دریافت مجوز به سازمان آتش نشانی ارجاع داده می شوند.
رمضانی می گوید: سازمان آتش نشانی پس از بررسی ایمنی مراکز اقامتی، بلامانع 
بودن فعالیت این مراکز را به شهرداری اعلام کرده و ازاین جهت به روزرسانی در مراکز 
اقامتی در حال انجام بوده و تعداد قابل توجهی از این مراکز ایمن سازی شده و مراکز 

بدون مجوز بسیار کم است.
او گفت: مراکز اقامتی در دو سال گذشته به صورت کامل تعطیل بوده و در این مدت 
با شناسایی این مراکز و نظارت و بازرسی در حال ایمن سازی بوده و مجوز فعالیت آن ها 

در حال صدور است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم ایمن سازی و تأیید آتش نشانی بر ایمنی مراکز اقامتی 
و تجاری را در اولویت منطقه دانست و گفت: هسته مرکزی شهر و دسترسی به این 
اماکن با یک سری موضوعات پدافندی روبه رو است که آتش نشانی در سیستم خود به 

این موضوعات رسیدگی می کنند.
او در پایان با ابراز امیدواری از تبدیل ایمن سازی پاساژ ها و مسافرخانه ها به یک دغدغه 
استانی گفت: باوجود تمام کار های انجام شده، اما تا رسیدن به ایمنی کامل راه درازی 
داشته و شهرداری و سایر ارگان ها پیگیر این موضوع بوده و امیدواریم این برنامه با 

سرعت بالایی به نتیجه برسد.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم خبرداد:

پیش بینی ۱۵ نقطه برای عرضه ماهی گُلی و 
تزئینات سفره هفت سین

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از 
دایر نمودن غرفه هایی جهت عرضه و فروش ماهی گلی و تزئینات سفره هفت سین در 

مکان هایی مناسب از سطح شهر همزمان با ایام پایانی سال خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به برنامه های سازمان میادین برای ایام نوروز اظهار داشت: 
جانمایی اولیه جهت راه اندازی غرفه های موقت عرضه و فروش ماهی گلی و تزئینات 
سفره هفت سین در نقاط مختلف شهر انجام و تاکنون ۱۵ نقطه از سطح شهر، برای 
هشتگانه  مناطق  همکاری  از  وی  است.  تعیین شده  و  شناسایی  مراکز  این  ایجاد 
و  داد  خبر  شهر  سطح  در  مراکز  این  ساماندهی  جهت  شهری  خدمات  معاونت  و 
گفت: غرفه های متمرکز عرضه تزئینات سفره هفت سین به صورت موقت به صورت 
متحدالشکل با سازه چادر و نصب بنرهای مخصوص به شهروندان معرفی می شود. 
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با 
اشاره به اینکه مهم ترین هدف سازمان جلب رضایت شهروندان و همچنین ارائه خدمات 
مطلوب به آنان است، افزود: تمرکز عرضه این محصولات در یک مکان خاص، نظارت 
بر روند توزیع را آسان تر و همچنین سبب ارتقای کیفیت سیما و منظر شهری و بهبود 

معضلات ترافیکی خواهند شد.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد:

آمادگی شهرداری قم برای تسریع صدور 
پروانه طرح نهضت ملی مسکن 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم بر آمادگی مجموعه مدیریت شهری برای 
تسریع در صدور فرآیند پروانه و تهیه نقشه در اراضی ۵۶۰ هکتاری پردیسان در قالب 
نهضت ملی مسکن تأکید کرد. مجید متین فر در جلسه شورای تأمین مسکن استان 
که در سالن جلسات استانداری برگزار شد، با اشاره به الحاق اراضی ۵۶۰ هکتاری 
پردیسان به اجرای طرح نهضت تولید مسکن قم اظهار داشت: شهرداری قم در تهیه 

نقشه و فرآیندهای اجرایی طرح نهضت ملی مسکن آمادگی لازم را دارد.

مدیر حوزه های علمیه گفت: باید برنامه مشترک پنج 
ساله بین حوزه های علمیه و وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی به صورت جامع و عمل گرا تدوین شود 

تا شاهد ثمرات آن در سال های آینده باشیم. 
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی قم،  آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار مسوولان 
دانشگاه علوم پزشکی قم، با اشاره به لزوم ایفای نقش 
حوزه و حوزویان در ارتقاء فرهنگ بهداشت و سلامت، 
و  تحصیلی  رشته های  علمیه  حوزه های  در  افزود: 
برنامه های مهارتی مختلفی طراحی شده است که 

می تواند به این امر مهم کمک کند.
وی ضمن تشکر از تلاش های خوب وزیر بهداشت، 
بیان  اخیر،  ماه های  در  پزشکی  آموزش  و  درمان 
کرد: در زمینه طب سنتی باید به حرف هایی که زده 
می شود توجه علمی گردد؛ البته هر حرفی قابل توجه 
نمی باشد؛ حرف هایی که دارای روش علمی هستند 
باید مورد بررسی قرار گیرند؛ ملاک ما در این مسائل 

نظر مقام معظم رهبری و مراجع عظام تقلید است.
عنوان  با  کلانی  طرح  امسال  این که  بیان  با  وی 
پروژه های تحقیقاتی مورد نیاز نظام را آغاز کرده ایم، 
اضافه کرد: تاکنون ۱۰۰ طرح کلان مطالعاتی در این 
مورد به تصویب رسیده و در حال اجرا می باشد؛ اگر 
پیشنهادهایی از سوی وزارت بهداشت هم باشد قابل 

پیگیری های مطالعاتی خواهند بود.
اعرافی با ابراز خرسندی از عملکرد وزارت بهداشت 
در چند ماه اخیر به ویژه در مقابله با ویروس منحوس 
کرونا، ابراز امیدواری کرد: بعد از دو سال و با فروکش 
ما  کشور  به تدریج  کرونا  بیماری  شیوع  موج  کردن 
به سمت فضایی آرام تر و با تنش های کمتر در حوزه 

سلامت پیش رود.
و  علمی  ابعاد  همه  در  قم  از  این که  بیان  با  وی 
فرهنگی انتظار سرآمدی می رود، گفت: تا آنجا که من 
مطلع هستم تیم باانگیزه و متخصصی در دانشگاه 
این  امیدواریم  آمده اند؛  علوم پزشکی قم، روی کار 

گروه با برنامه ای مدون، دقیق و باروحیه عملیاتی و 
تیمی پیش بروند. وی مشارکت مردم در عرصه های 
مختلف را لازم دانست و گفت: باید به مردم هم در 
اطلاع رسانی توجه ویژه شود و هم در مشارکت دادن 

آنان در امور اجتماعی مختلف اهتمام به عمل آید.
مدیر حوزه های علمیه تصریح کرد: باید مرز علم 
بهداشت  خاصه  مختلف  زمینه های  در  دانش  و 
در  علوم  این  ارتقای  در  و  شود  شکسته  سلامت  و 

دانشگاه علوم پزشکی قم تلاش جدی صورت گیرد.
تاکید بر پیشگیری و بهداشت در آموزش »سلامت 

معنوی«
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این دیدار 
سیاست های  قبیل  از  مختلفی  مباحث  گفت: 
جمعیتی، سلامت معنوی و برنامه های مقابله با کرونا 

را در دانشگاه علوم پزشکی قم در دست اجرا داریم.
افزود: در زمینه تدریس »سلامت  مهدی مصری 
معنوی« تاکید بر عرصه پیشگیری و بهداشت است و 

بر گسترش این امر نیز توجه ویژه می باشد.
وی خاطرنشان کرد: توجه به معیشت کارکنان حوزه 

سلامت یکی از مسائل مهمی است که باید در سطح 
کلان مورد بررسی و پیگیری دولت قرار گیرد.

علوم  دانشگاه  سه ساله  استراتژیک  برنامه  تدوین 
پزشکی قم

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بنا داریم 
یک برنامه استراتژیک سه ساله برای دانشگاه تدوین 
کنیم، بنابراین از معاونان دانشگاه انتظار است ضمن 
احصای مسائل، برنامه ها و فرآیندهای خود را تبیین 

نمایند.
مهدی مصری در جلسه هیات رییسه دانشگاه علوم 
موظف  دانشگاه  مسوولان  همه  افزود:  قم  پزشکی 
انتظارات گروه های مختلف دانشگاه را  هستند که 
شنیده و با همدلی و تعامل نسبت به رفع چالش ها در 

درون دانشگاه اقدام شود.
وی گفت: سیاست یعنی شناسایی و فریب دشمنان 
با هر کسی و چیزی  باید  مردم و در حوزه سلامت 
بر اساس  را به مخاطره می اندازد  که سلامت مردم 
شرع مقدس، مصالح مردم و قوانین برای رفع آن، 

برنامه ریزی کنیم.

مدیر حوزه های علمیه در دیدار مسوولان دانشگاه علوم پزشکی قم:

برنامه همکاری ۵ ساله بین حوزه علمیه و وزارت بهداشت تدوین شود

رییس جمعیت مبارزه با دخانیات استان قم با اشاره به فتوای برخی از مراجع عظام 
تقلید در خصوص مصرف دخانیات، گفت: تعدادی از مراجع عظام تقلید مصرف 
دخانیات را تحریم کرده اند و ما با مصوبه حذف مالیات بر سیگار به جان مردم و 

سلامت آن ها لطمه وارد می شود. 
با اشاره به مصوبه مجلس شورای اسلامی در مورد حذف    سید حسن عادلی 
مالیات بر سیگار افزود: این مصوبه ای است که همه کارشناسان و صاحب نظران حوزه 

سلامت کشور را به تعجب واداشته و متاثر کرده است.
وی اضافه کرد: یکی از راهکارهای جلوگیری از مصرف سیگار موضوع عوارض 

است که متاسفانه در این مصوبه حذف  شده است.
وی ادامه داد: مطالعات نشان می دهد که یکی از راهکارهایی که می تواند به کاهش 
مصرف دخانیات و سیگار کمک کند، عوارض بر آن هاست، به خصوص عوارض بر 

مصرف خرده فروشی دخانیات که باید اجرایی شود.
عادلی با اشاره به تاکیدات سازمان جهانی بهداشت، گفت: این سازمان در قالب ۶ 
راهکار، کاهش مصرف دخانیات در کل دنیا را پیشنهاد داده و کنوانسیونی نیز برای 

این امر تشکیل شده که ایران عضو آن است.

وی تصریح کرد: یکی از وظایف ما این است که اقداماتی انجام دهیم که مصرف 
دخانیات کم شود تا منجر به حفظ سلامت مردم شده و سلامت جامعه به خطر نیفتد.
وی با اشاره به عوارض دخانیات بر بدن، گفت: می دانیم که دخانیات درایجاد و 
تشدید ۶ بیماری از ۸ بیماری شایع که منجر به مرگ می شود، نقش مهم دارد و عاملی 

است که اگر کنترل شود، موجب کنترل مرگ ومیرها خواهد شد.
رییس سازمان نظام پزشکی قم با بیان این که با کنترل مصرف دخانیات می توان از 
مرگ انسان ها جلوگیری کرد، گفت: با این مصوبه سیگار به راحتی در اختیار مردم قرار 
می گیرد و قشر ضعیف جامعه که باید مواد اصلی سبد خانوار آن ها ارزان باشد، سیگار 
ارزان را به همراه خواهند داشت. وی با اشاره به آرامش هیجانی مصرف دخانیات از 
جمله سیگار، گفت: این آرامش هیجانی ظاهری بوده اما در واقع دود ناشی از این 

سیگار به خود فرد و جامعه آسیب های بسیاری وارد می کند.
وی گفت: ظاهر این است که شما جنس ارزان می دهید، اما در باطن در حال ضربه 

زدن به  سلامت جامعه و برخلاف عقل و منطق و احتمالا شرع است.
عادلی بابیان اینکه ما باید دسترسی به سیگار و دخانیات را باید برای مردم کم کنیم، 
گفت: این امر به خصوص برای جوانان و نوجوانان باید مدنظر باشد چراکه مصرف 

سیگار به دبیرستانی ها رسیده است.
وی گفت: نمایندگان مجلس باید بدانند که این مصوبه به افرادی که سیگاری 
نیستند نیز آسیب می زند، چرا که با این مصوبه مصرف سیگار افزایش پیدا کرده و 
نتیجه آن این می شود که افراد غیرسیگاری نیز بیشتر در معرض دود سیگار خواهند 
بود. وی گفت: همه ما می دانیم که دریچه ورود به اعتیاد سیگار است و در مطالعات 
جهانی هم ثابت  شده است و ازاین رو از نمایندگان مجلس درخواست می کنیم که این 
مصوبه را اصلاح و یا شورای نگهبان مخالفت خود را با این مصوبه اعلام کند تا یک 

جامعه سالم و پویا داشته باشیم.
عادلی با اشاره به طرح »قم؛ شهر مقدس بدون دخانیات«، گفت: در قم دولت 
جمهوری اسلامی تعهد کرده که این شهر را به عنوان شهر مقدس بدون دخانیات 
معرفی کند و از این رو نیازمند زیرساخت های لازم هستیم که با اصلاح مصوبه حذف 

مالیات بر سیگار می توان در مسیر تحقق این تعهد قرار گرفت.

رییس جمعیت مبارزه با دخانیات استان قم:

حذف مالیات بر سیگار به  سلامت جامعه ضربه می زند

دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی گفت: 
طرح کریمه اهل بیت )س( ویژه ایام نوروز ۱۴۰۱ 
است و از ۲۰ اسفند ماه شروع و تا ۱۴ فروردین ماه 

ادامه خواهد داشت. 
سردار محمدرضا موحد افزود: طرح کریمه اهل 
بیت با هدف گذاری بر پنج محور عملیاتی قرارگاه 
از جمله سالم سازی فضای بوستان ها، نظارت بر 
اماکن پرتردد، مانکن ها، امامزاده ها و بقاع متبرکه، 

نما و منظر شهری آماده شده است.
سردار موحد ادامه داد: کمیته امر به معروف و نهی 
از منکر، کمیته فرهنگی، کمیته اجتماعی، کمیته 
تبلیغات و فضاسازی، کمیته رسانه و فضای مجازی، 
کمیته بانوان، کمیته مساجد، و کمیته تشکل های 
جمله  از  دانش آموزی،  و  دانشجویی  حوزوی، 

کمیته های فعال در این طرح عملیاتی می باشند.
از  یک  هر  تشریح  به  دی   ۱۹ قرارگاه  دبیر 
کمیته های طرح کریمه اهل بیت )س( پرداخت 
و گفت: از جمله برنامه های مطرح شده در کمیته 
امر به معروف و نهی از منکر، تقویت گشت های امر 
به معروف و نهی از منکر با رویکرد ترویجی و ایجابی 
در خیابان های صفاییه، ارم، آستانه و بازار به صورت 
کافه گفتگو در کوه خضر  استقرار  و عصر،  صبح 
نبی و اجرای فعالیت های ایجابی و ترویجی در ایام 
نوروز، فعالیت گسترده تیم ویژه نظارت بر بوستان ها 
هاشمی،  غدیر،  علوی،  بوستان های  اولویت  با 
فدک و حاشیه رودخانه با همکاری ناجا و دستگاه 
قضایی، نظارت ویژه بر وضعیت کافه ها و شهربازی 
با هماهنگی دستگاه  تعطیل  ایام  در  سرپوشیده 

قضایی و همکاری ناجا است.
در  شده  مطرح  برنامه های  داشت:  اظهار  وی 
کمیته اجتماعی، تامین مبلغان مرد و زن مورد نیاز 
کمیته ها جهت فعالیت در بوستان ها و ایستگاه های 
ترویج فرهنگ عفاف و حجاب، راه اندازی ایستگاه 
با  آستانه  خیابان  در  حجاب  شبهه های  به  پاسخ 
همکاری و هماهنگی ستاد امر به معروف و نهی از 

منکر است.

در  شده  مطرح  برنامه های  کرد:  تصریح  وی 
کمیته فرهنگی، ایجاد ایستگاه ثابت فرهنگی در 
چهار بوستان هدف علوی، غدیر، هاشمی، فدک و 
خیابان آستانه با غرفه های متنوع با محوریت ترویج 
همکاری  و  همراهی  با  حجاب  و  عفاف  فرهنگ 
کمیته های اجتماعی، بانوان و امر به معروف و نهی 
از منکر، اجرای ویژه برنامه های متنوع به صورت 
استیج زنده در سطح بوستان های هدف و خیابان 

آستانه با محوریت مباحث عفاف و حجاب است.
وی برنامه های کمیته بانوان را برشمرد و ادامه داد: 
برنامه های مطرح شده در کمیته بانوان اجرای طرح 
گعده های دخترانه با سازماندهی و اعزام مبلغان به 
بوستان های هدف و آستانه و حضور در جمع های 
دخترانه جهت پاسخ به گره های ذهنی، برنامه ریزی و 
اجرای طرح ویژه در بوستان بانوان نرگس با استفاده 
از ظرفیت گروه های مردمی و نخبگانی است. سردار 
کمیته  در  شده  مطرح  برنامه های  افزود:  موحد 
آموزی؛  و دانش  تشکل های حوزوی، دانشجویی 
اجرای طرح گعده های پسرانه با سازماندهی و اعزام 
مبلغین و تشکل های فعال به بوستان های هدف و 
حضور در جمع های پسرانه جهت پاسخ به گره های 
ذهنی، هماهنگی و همکاری با اداره اوقاف جهت 
اجرای فعالیت های فرهنگی و نمایشگاهی در سطح 

امامزاده های پرتردد است.
را  فضاسازی  و  تبلیغات  کمیته  برنامه های  وی 
کمیته  در  شده  مطرح  برنامه  گفت:  و  برشمرد 
تبلیغات و فضاسازی؛ طراحی، تهیه و نصب بنرهای 
و  بوستان های هدف  و تذکری در سطح  تلنگری 
سایر بوستان های شلوغ با محوریت موضوعاتی از 
قلیان، سگ گردانی،  استعمال  ممنوعیت  قبیل: 
اجرای  بی حجابی،  و  بدحجابی  و  آلودگی صوتی 
سطح  در  محیطی  و  تبلیغی  فضاسازی  رزمایش 
اماکن  ورودی ها، خروجی ها،  از جمله  قم  استان 
پرتردد، خیابان ها و بوستان های هدف طرح با نصب 
بنرهای زیبا و اثر گذار با نکات ترویجی و ایجابی در 

حوزه عفاف و حجاب و زیست عفیفانه است.

دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی گفت: 
مساجد؛  کمیته  در  شده  مطرح  برنامه های 
سازماندهی و اعزام مبلغین فعال و خوش بیان در 
ایام اجرای طرح به مساجد جهت تبلیغ و تبیین 
مباحث مرتبط با عفاف و حجاب اسلامی و ایجاد 
در  شبهات  و  سوالات  به  پاسخ  مشاوره  میزهای 

خصوص عفاف و حجاب است.
فرمانده سپاه قم بیان کرد: برنامه های مطرح شده 
در کمیته رسانه و فضای مجازی؛ تولید و انتشار 
فضای  آسیب های  خصوص  در  کوتاه  کلیپ های 
مجازی و پخش در شبکه های اجتماعی و شبکه 
استانی، پوشش گزارشی و خبری فعالیت کمیته ها 
در طرح ویژه کریمه اهل بیت )س( در سطح شبکه 

استانی است.
سردار موحد در پایان خاطر نشان کرد: دادستان، 
سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(، فرماندهی انتظامی 
استان، ستاد امر به معروف و نهی از منکر، اداره کل 
تبلیغات اسلامی، شهرداری کلانشهر، دفتر تبلیغات 
حوزه علمیه و مدیرکل اجتماعی استانداری از جمله 

دستگاه ها و نهادهای فعال در این طرح می باشند.

دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی :

طرح نوروزی کریمه اهل بیت 20 اسفند در قم آغاز می شود
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

2 میلیون کارآفرین در کشور نیاز داریم 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پروژه شناسایی ۴۰۰ هزار نفر کارآفرین در 

مرحله پایانی است و به زودی این افراد شناسنامه و کد دار خواهند شد.  
»حجت الله عبدالملکی« روز دوشنبه در دومین جلسه نشست با کارآفرینان 
برتر اظهار داشت: به همه استانداران نامه زدیم و درخواست کردیم تا کارآفرینان را 

بشناسند و  با کارآفرینان جلسه گذاشته و مشکلات آنان را رفع کنیم. 
برتر را در رشته ها و  نیز درخواست کرده ایم که کارآفرینان  از وزرا  افزود:  وی 

حوزه های مختلف شناسایی کنند تا گفت و گو در این زمینه انجام شود.
به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به ۲ میلیون نفر کارآفرین در کشور نیاز 

داریم.
وی با بیان اینکه همه تلاش این دولت حمایت از مردم و کارآفرینان است، 
گفت: خود را در چهار موضوع کار، معیشت، رفاه و اموال مردم مسوول می دانیم 
و در همین زمینه این وزارتخانه چهار کلان پروژه تعریف کرده است که با شرکای 

اجتماعی آن را دنبال می کنیم.  
عبدالملکی افزود: زیست بوم ملی اشتغال را با حضور رییس جمهوری رونمایی 
کردیم، ساماندهی صندوق های بازنشستگی را دنبال می کنیم که بیشتر مردم از 
این خدمات استفاده می کنند. همچنین در ارتباط با رفاه مردم کلان  پروژه رفع 
فقر است که دستگاه های دیگر هم ورود کرده اند که در سه مقطع برنامه ریزی 

شده است. 
وی با اشاره به اینکه نظام مدیریت یکپارچه صندوق ها را پیگیری می کنیم، 
بیان داشت: ۶۰۰ شرکت تابعه صندوق ها و زیرمجموعه این وزارتخانه هستند که 
گاهی این شرکت ها با شرکت های دولتی اشتباه گرفته می شوند، ضمن اینکه این 

صندوق ها برای مردم است. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: گاهی وزارتخانه از این صندوق ها 
ارتزاق می کرد که کاملا غلط است و مشکل شرعی و قانونی داشت به گونه ای که 
در روزهای نخست حضورم خودروهایی را در این وزارتخانه دیدیم که برای استفاده 
مدیران و معاونان بود که همه را بازگرداندیم چراکه این صندوق ها برای مردم است. 

هر گونه ارتزاق از اموال صندوق ها ممنوع است 
اموال  از  ارتزاق  گونه  هر  که  کردیم  بخشنامه  اوایل  همان  ما  ادامه داد:  وی 

صندوق ها ممنوع است. 
عبدالملکی با اشاره به اینکه در حوزه زیست بوم اشتغال برای نخستین بار 
تعامل در اجزای مختلف انجام شده است، یادآور شد: ۷۰ دستگاه اعم از نهادها 
و موسسه های مردم نهاد در این زیست بوم فعال هستند، ضمن اینکه زیست بوم 

اطلس با ۱۹۵ طرح اشتغال زایی تدوین شده است. 
وی با بیان اینکه کارآفرینان میدان دار زیست بوم ملی اشتغال هستند، گفت: 
۴۰۰ هزار کارآفرین در کشور داریم که توانایی ایجاد اشتغال و عنصر سودآور را 

دارند اما مشکلات اقتصادی، سیستم معیوب بانک و بیمه دارند. 
نباید چوب لای چرخ کارآفرینان گذاشت

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابراز داشت: برای کارآفرینان نباید مشکل ایجاد 
کرد و چوب لای چرخ آنان گذاشت، به رییس جمهوری هم عرض کردم اگر 

کارآفرینان را اذیت نکنیم اشتغال کشور را فراهم می کنند. 
وی به تسهیل در صدور مجوزها اشاره کرد و گفت: متولی مشاغل خانگی 
هستیم ۵۵۰ رشته شناسایی شده است که ۳۵۰ رشته اعلام محور است که در 
سامانه به محض تایید تعهد مجوز فوری صادر می شود، همچنین حدود ۲۰۰ 
رشته مجوز محور هستند که سه روز دستگاه های متولی فرصت برای تایید یا رد 

این مجوز هستند و در غیر این صورت سیستم خودکار مجوز صادر می کند. 
به گفته عبدالملکی، در ۱۰ روز پنج هزار مجوز مشاغل خانگی صادر شده است. 
این عضو کابینه سیزدهم از اختصاص تسهیلات به کارآفرینان خبر داد و گفت: 
منتظر تایید قانون بودجه ۱۴۰۱ هستیم که اعتبارات خوبی برای کارآفرینان در 

نظر گرفته شده و در بحث مالیات نیز اقدامات خوبی انجام شده است. 

دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی اعلام کرد:

تولید بیش از ۱.۸ میلیون تن روغن خام 
در ۱0 ماهه امسال

دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی کشور با تاکید بر اینکه تاکنون کمبودی 
در روغن خانوار نداشته ایم، گفت: مطابق آمار در ۱۰ ماهه امسال یک میلیون و 

۸۵۰ هزارتن روغن خوراکی در کشور تولید شده است. 
امیرهوشنگ بیرشک افزود: از این میزان روغن تولیدی، یک میلیون و ۱۰۰ هزار 
تن مربوط به مصارف خانوار و ۷۰۰ هزارتن مربوط به بخش صنف و صنعت است.
دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی کشور با اشاره به اینکه ۸۵ درصد نیاز 
کشور به روغن از طریق واردات تامین می شود، اظهارداشت: فقط در برخی 
روغن ها همچون پالم به دلیل تحریم ها علیه ایران و مشکلات ارزی و انتقال وجه 
دچار مشکلاتی در واردات هستیم که امیدواریم با تدبیر دولت سیزدهم هرچه 
سریعتر این مشکل برطرف شود. بیرشک با بیان اینکه عمده واردات روغن از 
طریق شرکت بازرگانی دولتی به دلیل تخصیص ارز انجام می شود، تصریح کرد: 
در ۶ ماهه نخست امسال بیشترین ارز برای واردات به بخش دولتی پرداخت شده 
است. وی اضافه کرد: البته حذف بخش خصوصی از چرخه واردات روغن خام 
به دلیل سیاست حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، افزایش قیمت جهانی روغن خام و 
عدم تغییر قیمت های مصوب روغن خام وارداتی در داخل کشور بوده است، زیرا 

با توجه به این شرایط واردکنندگان تمایلی به واردات این محصول ندارند.
افزایش قیمت روغن نباتی هیچ مجوزی ندارد

دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی کشور درباره افزایش خودسرانه قیمت 
روغن نباتی توسط برخی سودجویان، گفت: تاکنون هیچ مجوزی برای افزایش 
قیمت روغن نباتی صادر نشده است و در صورت هرگونه گران فروشی با متخلفان 
برخورد قانونی انجام می شود. وی با اشاره به اینکه قیمت روغن توسط دولت 
تعیین و نرخگذاری مصوب می شود، اظهار داشت: این درحالی است که امسال 
با توجه به  افزایش قیمت جهانی روغن خام، قیمت های  مصوب داخلی این 
محصول اصلاح نشده که نیازمند بازنگری است. بیرشک ادامه داد: اکنون با توجه 
به جنگ روسیه و اوکراین، نگرانی هایی برای کاهش واردات روغن از این کشور 
وجود دارد، زیرا پیش از این بخشی از روغن خام مورد نیاز کشور از اوکراین تامین 

و وارد می شد.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
پلاک شماره ۲۱۶۳/۱۴ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم )به آدرس خیابان 
توحید خیابان حکمت شمالی ۱۲ متری فردوسی کوچه ۶ پلاک ۲۰ که بنام 
قدمعلی سهرابی فرزند گنجعلی وهادی سهرابی فرزند قدمعلی میباشد در 
حال حاضر در جریان ثبت می باشد که به علت عدم رعایت ماده ۶۷ آئین نامه 
قانون ثبت)عدم رعایت فواصل آگهی و روز تحدید حدود( تحدید حدود بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق 
تبصره ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
و بنا به تقاضای کتبی مالک مذکور به وارده ۲/۲۹۷۰۴-۱۴۰۰/۱۲/۰۱ تحدید 
حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۲/۰۵ ساعت 
۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به 
اطلاع اهالی وخصوصا به مالکین مجاور یا نماینده قانونی آنها اعلام می دارد 
که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی از تاریخ 
تنظیم صورتمجلس بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 
۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده 
مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف 15۰۲7(
تاریخ انتشار آگهی:چهار شنبه 1۴۰۰/۲1/11
عباس پور حسنی -رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

کارشناس اقتصادی گفت: اختصاص ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی موجب اتلاف 
منابع ارزی کشور شده است تا جای که ارز ترجیحی اختصاص یافته به برخی از 

مشاغل تلف شده و به سفره مردم نرسیده است.
احمد میدری درگفت وگویی با بیان اینکه مهمترین مسأله ای که به فقر در 
کشور دامن زده بحث تورم است افزود: در سال هایی که با تورم شدید روبرو بودیم 

جمعیت زیادی زیر خط فقر قرار گرفتند.
وی با اشاره به اینکه بر اساس سیاست های توزیعی دولت، جمعیت زیر فقر 
تغییر می کند گفت: بسیاری از کشور ها درآمد سرانه بیشتر از ایران دارند، اما 
جمعیت زیر فقر آن ها از کشورمان بیشتر است و برخی کشور ها درآمد سرانه 

کمتر، اما جمعیت زیر خط فقر کمتری در مقایسه با ایران دارند.
 میدری افزود: اگر کسی نتواند خوراک خود را تأمین کند در فقر شدید قرار 
می گیرد که بر اساس بررسی ها کمتر از ۴ درصد مردم ایران در این فقر قرار دارند.

وی گفت: سیاست های حمایتی، نقاط ضعف زیادی دارد و باید بررسی شود 
مداخلات دولت در قیمت ها چقدر می تواند در کاهش فقر مؤثر باشد.

میدری افزود: اختصاص ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی موجب اتلاف منابع ارزی 
کشور شده است که به عنوان نمونه ارز ترجیحی که به ۲۵ هزار مرغداری سراسر 

کشور اختصاص یافته است تلف شده و به سفره مردم نرسیده است.
وی گفت: در بخش دارو به دلیل اینکه زنجیره درمان در کنترل دولت نیست 
بنابراین راه حل قیمتی ندارد و پزشکان تعیین می کنند چه دارویی استفاده شود.

آقای میدری با توجه به اینکه بسیاری از دارو ها برای بیماران رایگان است افزود: 
اگر در ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی در بخش دارو اتلافی باشد باید در سازمان های 

مربوطه کنترل شود.
وی گفت: اگر نرخ ارز، آزاد شود بر قیمت روغن خوراکی به میزان نرخ ارز آزاد 

تأثیر می گذارد.

میدری افزود: در آموزش و پرورش و دارو و درمان نباید در پی ساز و کار تعیین 
قیمت باشیم، اما در بخش انرژی دولت می تواند با قیمت ها رفتار مردم و تولید 

کنندگان را کنترل کند.
وی با اشاره به اینکه پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان ظرفیت سیاستگذاری برای 
جامعه هدف را بهبود می دهد گفت: مسأله، فقط تشخیص فقرا نیست بلکه اگر 

دولت ها در قیمت ها دخالت نکنند امکان دارد مسأله انحصار ایجاد شود.
میدری افزود: دولت اگر نتواند جلوی تبانی را بگیرد و رقابت ایجاد کند قیمت ها 

به شدت افزایش می یابد.
وی گفت: اکنون بسیاری از کشور ها در قیمت ها دخالت نمی کنند، اما زنجیره 

تهیه و توزیع کالا ها شفاف است.
میدری افزود: اگر با مالیات بر ارزش افزوده نتوانیم چرخه کالا را کنترل کنیم 

سوداگری هزینه زندگی مردم را افزایش می دهد.
کنترل تورم باید سیاست اصلی دولت باشد

وی با بیان اینکه بیشترین فقر مسکن در کشور در شهر تهران است گفت: 
زمانی که ۳۰ درصد هزینه زندگی صرف اجاره منزل می شود از ناظر شاخص های 
اقتصادی، شخص دچار فقر مسکن است و در شهر تهران ۴۰ درصد جمعیت این 

هزینه را پرداخت می کنند.
میدری افزود: فقر بهداشتی و آموزشی نیز در تهران وجود دارد و فقر مسکن نیز 

به دلیل جمعیت زیاد و سوداگری در این بخش ایجاد شده است.
وی گفت: در سال ۹۱، ۹۷ و دوران همه گیری بیماری کرونا تولید ناخالص 

داخلی کاهش یافت و موجب شد قدرت خرید مردم کم شود.
میدری افزود: ثابت بودن مصرف گوشت مرغ نشان می دهد به رغم نابسامانی ها 

در شبکه توزیع این فرآورده، مردم توانسته اند از گوشت مرغ استفاده کنند.
وی گفت: ۵۲ درصد تسهیلات بانکی به استان تهران اختصاص داده می شود 
و پس از تهران، اصفهان ۵ درصد این تسهیلات را می گیرد و بقیه استان ها در حد 

یک درصد از تسهیلات بانکی استفاده می کنند.
میدری افزود: دهک های بالای جامعه ۴ برابر دهک های پایینی تسهیلات 

بانکی دریافت می کنند.
وی افزود: با پرداخت نقدی نمی توان فقر را از بین برد بلکه به بسیاری از 
راهکار های مکمل نیاز است یعنی دسترسی به تسهیلات بانکی باید برای اقشار 

کم درآمد آسان شود.
آقای میدری گفت: در بسیاری از کشور ها ۸۵ درصد دانش آموزان آموزش های 
فنی و حرفه ای را می بینند که در کاهش فقر و توانمندسازی آنان بسیار مؤثر 

است.
وی افزود: ۶ میلیون شاغل داریم که بیمه بازنشستگی ندارند و دولت یارانه های 

مختلفی برای برخی اقشار می پردازد که منطق روشنی ندارد.
میدری گفت: کنترل تورم باید سیاست اصلی دولت باشد.

کارشناس اقتصادی :

اختصاص ارز 42۰۰ تومانی اتلاف منابع است 

معاون استاندار قم:

باید از تعطیلی واحدهای تولیدی قم جلوگیری شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تاکید 
بر ضرورت درک بهتر از شرایط اقتصادی کشور گفت: ضرر 
متوجه  همه  از  بیش  استان  تولیدی  واحدهای  تعطیلی 
دولت است، از این رو باید مقابله این موضوع بایستیم و آن 

را تمشیت کنیم. 
امیدیان روز دوشنبه در چهل وهشتمین جلسه  محسن 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در تالار کرامت 
استانداری قم، ضمن بیان مطلب فوق افزود: همه بخش ها و 
واحدها باید با اقدام جدی این فرایند را مدیریت و ساماندهی 

کنند.
درست،  تصمیم  یک  برای  گام  نخستین  داد:  ادامه  وی 
واحدهای  وضعیت  از  دقیق  اطلاعاتی  بانک  یک  داشتن 

تولیدی است، که آمار دقیقی احصا شود.
نداشته  درستی  و  دقیق  اطلاعات  تا  ما  گفت:  امیدیان 
شورای  دبیرخانه  بگیریم،  تصمیم  نمی توانیم  باشیم، 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان مبنای مناسبی 

است که اطلاعات را به صورت جامع کسب کند.
معاون استاندار قم خاطرنشان کرد: اگر واحد تولیدی ما 
تعطیل نشده باشد، بیانگر چرخیدن چرخ اقتصاد، فهم 

خوبی  همراهی  همچنین  و  اقتصادی  شرایط  از  درست 
بانک ها است.

حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی 
با این حجم از  قم فراتر از ۷۷ هزار میلیارد ریال است که 
سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود ۲ هزار و ۴۰۰ واحد 
صنعتی و تولیدی استان برای بیش از ۶۰ هزار تَن فرصت 

اشتغال ایجاد شده  است.
معاون استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به موضوع عملیات اجرایی زیرساخت و واگذاری زمین در 
شهرک فن آوری اطلاعات و ارتباطات استان گفت: اختلاف 
شهرسازی  و  راه  اداره کل  و  صنعتی  شهرک های  شرکت  
ارتباطی به بخش خصوصی ندارد و استدلالی که مطرح 

می کنند نیز منطقی نیست.
و  واگذاری  حوزه  در  هستیم،  مکلف  گفت:  امیدیان   
زیرساخت آنچه شان حاکمیت است را پیگیری کنیم، بخش 
خصوصی همکار، یاور و همراه دولت در حوزه تامین مایحتاج 

جامعه است.
باید  از مواردی که  استاندار قم اضافه کرد: یکی  معاون 
ورود کنیم، بحث سیاستگذاری است، اداره کل ارتباطات 

و فن آوری اطلاعات استان بر اساس اقتضائات حاکمیتی 
تشخیص بدهد که انجام چه اقدام هایی در این شهرک مورد 

نیاز است.
با همکاری  ارتباطات همچنین  اداره کل  داد:  ادامه  وی 
فعالان حوزه فن آوری اطلاعات، زنجیره ارزش را تکمیل کند 

و بر اساس آن توزیع واحدها و واگذاری ها انجام شود.
امیدیان در ادامه خطاب به اداره کل ارتباطات استان بیان 
داشت: با همکاری صمت و شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی زمانبندی بگذارید، متولی و ناظر مشخص شود و 
این کار را به طور همزمان پیش ببرید و متوقف توافق شرکت 

شهرک ها و اداره کل راه و شهرسازی نیز نشوید.
بعُدنرم  بُعد سخت افزاری،  اینکه در کنار  به  اشاره  با  وی 
افزاری مربوط به این شهرک نیز باید مورد توجه قرار گیرد 
گفت: اقتضائاتی که مربوط به این حوزه است، احصا شود 
و هر چه را می توانیم در این شهرک پیش بینی کنیم، نباید 
وضع به گونه ای باشد که در یک بخش خیلی سرمایه گذاری 
و در بخش دیگر هیچ سرمایه گذاری را انجام ندهیم، از این رو 

واگذاری ها به صورت هوشمند باشد.
پروژه شهرک فناوری اطلاعات استان قم تعیین 

تکلیف شود 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قم  نیز در 
این جلسه گفت: تامین زیرساخت و زمین مورد نیاز برای 

شهرک فناوری اطلاعات باید پیگیری و تعیین تکلیف شود. 
پروژه  بی تکلیفی ۱۴ ساله  به  اشاره  با  ابوالفضل خاکی 
شهرک فناوری اطلاعات در استان بیان کرد: موضوع شهرک 
فناوری اطلاعات از سال ۸۸ شروع شد و با پیگیری هایی که 
صورت گرفت زمین هایی برای این امر اختصاص داده شد 
و اجرای عملیات ساخت و ساز این شهرک هم شروع شد 
اما با گذشت بیش از ۱۴ سال هنوز به دلیل عدم وجود راه 
دسترسی و همچنین بحث حقوقی بین راه و شهرسازی و 
شرکت شهرک های استان واگذاری زمین انجام نشده است.

وی افزود: در زمان مدیرکل سابق راه و شهرسازی کاری 
صورت نگرفته است و اکنون ما تاکید بر اجرای مطلوب این 
راکد  که  این شهرک، سرمایه ای است  داریم چراکه  توافق 
مانده و با گذشت زمان هم فرسوده شده است درحالی که به 

دلیل نزدیکی با پایتخت اهمیت ویژه ای دارد.
خاطرنشان می شود، شهرک فناوری اطلاعات استان قم در 
نزدیکی اتوبان قم - تهران قرار گرفته است که با گذشت ۱۴ 

سال از تصمیم راه اندازی شهرک و وعده های چند مقام ارشد 
استانی هنوز تکلیف آن نامشخص است.

بازرگانی، صنایع و معادن و  اتاق  همچنین دبیر اجرایی 
کشاورزی قم نیز طی سخنانی با بیان اینکه در بحث شهرک 
فن آوری اطلاعات به تازگی جلسه ای را با حضور نماینده 
راه وشهرسازی استان داشتیم گفت: آنها اعلام کردند که از 
طرف هیات نمایندگی اداره کل مذکور با پیشنهاد واگذاری 
زمین در جوار شهرک صنعتی شهاب موافقت شده، و مبلغ 
چهار میلیارد ریال را نیز درخواست کردند و هم اکنون صورت 
راه و  الکترونیکی در کارتابل مدیرکل  برای امضای  جلسه 
شهرسازی است. محمد حاجی زمانی افزود: انتظار داریم، 
شرکت شهرک های صنعتی در خصوص پذیرش متقاضیان 
شرکت  به  آنها  معرفی  به  هم  راه وشهرسازی  و  کند  اقدام 
در  فعالیت  برای  شد:  یادآور  وی  بدهد.  سرعت  شهرک ها 
شهرک های صنعتی فقط باید جواز تاسیس صنعتی را داشته 
و  این موضوع در جلسه های کارشناسی مصوب،  باشیم، 
بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای  جلسه های  از  یکی  در 
خصوصی نیز نهایی شد که مجوزهای اداره کل ارتباطات 

جایگزین جواز تاسیس صادره شده از سوی صمت شود.
برای  متقاضی   ۳۰ حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  وی 
سرمایه گذاری در شهرک فن آوری اطلاعات استان وجود دارد 
گفت: قم به لحاظ نزدیکی به تهران و همچنین معافیت های 

مالیاتی مورد توجه سرمایه گذاران قرار دارد.
حاجی زمانی گفت: ۱۴ سال است که برای واگذاری زمین 
در این شهرک مصوبه داریم، ولی در فراز و نشیب ها و اُفت و 

خیزهایی که وجود داشته محقق نشده است.
مدیریت  توسعه  و  برنامه ریزی  معاون  ابراهیمی  روح الله 
شرکت شهرک های صنعتی قم نیز در این جلسه گفت: اگر 
اداره کل راه و شهرسازی استان صورتجلسه واگذاری زمین 
را به شرکت شهرک ها بدهد، مشکلی برای واگذاری زمین 
در شهرک فن آوری اطلاعات نداریم و با هر یک از جوازهای 

صنفی یا صنعتی امکان پذیر است.
طرح  اینکه  بیان  با  هم  قم  رایانه ای  صنفی  نظام  رئیس 
راه اندازی شهرک  تخصصی فناوری اطلاعات برای نخستین 
بار در کشور در قم کلید خورد گفت: با این حال نتوانستیم 
عملیاتی کنیم و سه استان دیگر از قم جلوتر هستند. سید 
حسن هانی بیان کرد: فرآیندهای کُند اداری و هماهنگی 

نکردن برخی از دستگاه ها باعث این چالش شده است.

رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه کشور در بهترین وضعیت ذخایر اسکناس ارزی قرار دارد، گفت: از ابتدای سال ۱۴۰۰ 
تاکنون بیش از ۵۰ میلیارد دلار تامین ارز برای واردات کالا انجام شده است. 

»علی صالح آبادی« روز دوشنبه در مراسم رونمایی از سامانه برخط بازار متشکل ارزی کشور اظهار داشت: در حال حاضر در 
بهترین زمان ذخایر ارزی به صورت اسکناس قرار داریم.

وی افزود: حجم معاملات بازار متشکل ارزی در سال ۱۴۰۰ برابر یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار است که در مقایسه با سال 
گذشته بین سه تا چهار برابر رشد داشت.

رییس کل بانک مرکزی بیان داشت: وضعیت بازار ارز در کشور متعادل است و ۲۶ میلیارد دلار در سامانه نیما عرضه ارز داشتیم.
وی ادامه داد: بازار ارز نقش مهمی دارد و تامین اسکناس و حواله در این بازار برای بانک مرکزی مهم است و بانک مرکزی متعهد 

است بسترهای معاملات در این حوزه را شفاف تر و دسترسی را آسان تر کند.
صالح آبادی تاکید کرد: شفافیت، دسترسی آسان، برخط بودن و تعادل در بازار ارز و پوشش نیازهای واقعی از اولویت های بانک 
مرکزی است. وی درخصوص سامانه برخط بازار متشکل ارز، گفت: خوشحالم که به وعده خود عمل کردیم و با راه اندازی این 

سامانه افراد در نقاط مختلف کشور می توانند به سامانه مراجعه و درخواست ارزی خود را ثبت کنند.
رییس کل بانک مرکزی افزود: انتخاب زمان و مکان دریافت ارز به انتخاب متقاضیان انجام می شود و این تکریم متقاضی است 
و با شروع به کار سامانه افراد در سریع ترین زمان ممکن و با شرایط سهل تر می توانند ارز تهیه کنند، علاوه بر این معاملات از این 
طریق شفاف خواهد بود. به گفته وی، این سامانه فقط برای تامین ارز مسافرتی نیست بلکه سایر مصارف ۲۳ گانه در این سامانه 

عرضه می شود و مشکلی برای تامین ارز وجود ندارد.
صالح آبادی بیان داشت: این سامانه تنها کانال دسترسی افراد به ارز نیست و افراد می توانند به صورت فیزیکی و مراجعه به 

صرافی ها نیز ارز تهیه کنند، اما توصیه می کنیم افراد با مراجعه به این سامانه ارز تهیه کنند.

مجری طرح چغندر قند کشور گفت: دولت در قالب یک طرح تلاش دارد کشور طی سه سال آینده به خودکفایی در 
تولید شکر برسد. 

»پیمان حصادی« با بیان اینکه استان آذربایجان غربی با سطح زیر کشت ۳۴ هزار هکتار چغندر و تولید یک میلیون و 
۶۷۰ هزار تن، اولین و بزرگترین تولید کننده چغندرقند در کشور است، افزود: بعد از استان آذربایجان غربی استان های 

خراسان رضوی، کرمانشاه، همدان و لرستان در رتبه های بعدی قرار دارند.
مجری طرح چغندر قند کشوربا اشاره به اینکه استان آذربایجان غربی با بالاترین سطح زیر کشت چغندر قند و فراهم 
آوردن زمینه اشتغال، در این زمینه حایز اهمیت و الگوی کشوری است، اظهار داشت: به ازای هر هکتار چغندرقند ۱۱ 
هزار متر مکعب آب مصرف و از ۲۰۰ هزار هکتار سطح زیر کشت چغندر و نیشکر در کشور، محصولات چغندر و نیشکر 
تولید می شود. حصادی در خصوص آب بر بودن گیاه چغندر قند گفت: در کشور ۶ میلیون هکتار اراضی آبی وجود دارد 
که ۲ میلیون هکتار آن به کشت گندم  و ۱۰۰ هزار هکتار آن به کشت چغندرقند اختصاص یافته است و از این ۱۰۰ 
هزار هکتار چغندرقند، تولیدی معادل تولید گندم آبی و دیم کشور حاصل می شود که در مقایسه با سطح و میزان تولید 

گندم، به ازای تولید ۷ میلیون تن چغندرقند، آب زیادی مصرف نمی شود.
مجری طرح چغندرقند کشور با بیان اینکه از ۱۰۰ هزار هکتار سطح زیر کشت چغندرقند کشور، ۴۸ هزار هکتار آن 
به صورت آبیاری تحت فشار میکرو و نوار تیپ است، بیان داشت: مقرر شده با استفاده از ظرفیت کارخانه ها و ارائه 

تسهیلات، ۵۲ هزار هکتار سطح زیر کشت چغندر به سیستم های نوین آبیاری مجهز شوند.
حصادی بر لزوم طراحی سایتی که میزان کود تخصصی و محصول تولیدی، پیمان ها و قراردادها در آن سامانه لحاظ 
شود، تصریح کرد: با افزایش قیمت نهاده ها میزان مصرف کودهای شیمیایی به ویژه کود فسفات و پتاس کاهش یافته 

و ۵۰ درصد نیاز خاک تامین نشده است در صورتی که در کشت قراردادی باید نیاز گیاه کامل تامین شود.

رییس کل بانک مرکزی خبر داد:

تامین بیش از ۵0 میلیارد دلار ارز از ابتدای سال تاکنون
مجری طرح چغندر قند کشور خبرداد:

خودکفایی در تولید شکر طی ۳ سال آینده
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درستکار: کسب سه طلا در ترکیه آغاز خوبی بود
 برخی آزادکاران انتظارات را برآورده نکردند

ایران گفت: کسب سه مدال طلا  بزرگسالان  آزاد  تیم ملی کشتی  سرمربی 
در رقابت های بین المللی جام »یاشار دوغو« ترکیه شروع خوبی برای ما در سال 

۲۰۲۲ بود. 
پژمان درستکار روز دوشنبه پس از اتمام رقابت های جام یاشاردغو که با کسب سه 
طلا و یک برنز از سوی تیم ایران همراه شد، اظهار داشت: این مسابقات با توجه 
به اینکه مسابقات رنکینگ اتحادیه جهانی نیز بود، سطح کیفی بالایی داشت و 
آزادکاران ما نیز بعد از جهانی نروژ اولین حضور رسمی در رویدادی بین المللی را 
پشت سرگذاشتند. وی ادامه داد: قهرمانان و تیم های زیادی در این مسابقات مهم 

شرکت کردند و برخی از قهرمانان جهان نیز در این جام شکست خوردند.
درستکار در مورد ترکیب تیم اعزامی به این مسابقات تصریح کرد: با ترکیبی از با 

تجربه ها و نفرات جوان راهی ترکیه شدیم که البته تعداد نفرات جوان بیشتر بود.
وی در مورد عملکرد کشتی گیران در این مسابقات اظهار داشت: برخی نفرات 
نتوانستند انتظاری که داشتیم را برآورده کنند. البته پیش بینی داشتیم که فضای 

سنگین مسابقات روی برخی نفرات جوان تاثیر بگذارد.
درستکار ادامه داد: در مجموع کشتی گیران ما درخشش خوبی داشتند و سه 
مدال طلا و یک مدال برنز در این رقابت ها کسب کردیم که اگر آسیب دیدگی 
»محمدصادق فیروزپور« در وزن ۷۴ کیلوگرم هم نبود تعداد مدال ها بیشتر می شد.

سرمربی تیم ملی تصریح کرد: ترکیه میزبان مسابقات ۳ طلا گرفت، ما نیز ۳ طلا 
بدست آوردیم. روس ها، آمریکایی ها، قرقیزها و هندی ها نیز هر کدام یک مدال طلا 
گرفتند. وی ادامه داد: امیدوارم که کسب سه نشان طلا شروع خوبی برای سال 
۲۰۲۲ باشد و به ما در مسابقات آینده کمک کند. درستکار در مورد برنامه های تیم 
ملی گفت: امشب به کشور باز می گردیم و روزهای ۱۱ تا ۱۳ اسفندماه مسابقات 
انتخابی جام تختی را بعنوان یکی از مراحل چرخه انتخابی تیم ملی خواهیم 
داشت. وی افزود: پس از رقابت های انتخابی جام تختی، بلافاصله اردوی ما از روز 
شنبه ۱۴ اسفندماه برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا در کمپ تیم های ملی 
آغاز خواهد شد. سرمربی تیم ملی در پایان خاطرنشان کرد: اولین میدان رسمی 
برون مرزی که قرار است در آن شرکت کنیم و برای ما اهمیت بیشتری نسبت به 
مسابقات بین المللی دارد، مسابقات قهرمانی آسیا است که اواخر فروردین ماه و 

اوایل اردیبهشت در کشور مغولستان برگزار می شود.
 

رییس جدید فدراسیون بسکتبال:

 کادرفنی تیم ملی تقویت خواهد شد
 رییس جدید فدراسیون بسکتبال گفت: بسکتبال برد و باخت دارد و اتفاقی 
نیفتاده که ما ناراحت باشیم. کادرفنی تیم ملی هم به طور قطع تقویت خواهد شد. 
»جواد داوری« روز دوشنبه پس از انتخاب به عنوان ریاست جدید فدراسیون 
بسکتبال، اظهار داشت: برنامه ما بر اساس توسعه بسکتبال، توسعه ورزش بانوان، 
مسائل فرهنگی و توسعه این رشته در استان ها است. این سه مقوله ای است که 
باید سریعا روی آن کار کرد. مدت چهار سال خیلی کم و است و باید برنامه بلند 

مدت داشته باشیم. برنامه ها بر اساس چالش های موجود ارائه شده است. 
وی ادامه داد: در اصفهان سابقه ریاست هیات استانی را بر عهده داشتم و به 
طور کامل به مشکل استان ها واقف هستم. در مورد مشکلات مالی قطعا برنامه 
ریزی هایی خواهیم داشت. در بخش تیم های ملی و پایه نیز بسیار کار برای انجام 
دادن داریم. در خصوص بسکتبال بانوان نیز که به تازگی به مجامع جهانی راه 

یافتند، برنامه خوبی تدارک دیدیم تا بتوانند کسب نتیجه کنند.    
رییس جدید فدراسیون بسکتبال افزود: تعویق سه باره انتخابات مجمع انرژی بر 
شد اما به تلاش  محمد پولادگر معاون وزیر ورزش که قول داده بود این مجمع پیش 
از پایان سال برگزار شود، این اتفاق انجام شد. بسکتبال در حاشیه و سردرگمی بود 
اما مهیار عسگریان سرپرست فدراسیون به خوبی توانست عمل کند و امیدواریم 
در ادامه نیز از او استفاده کنیم.  داوری در مورد حضور مربی خارجی در بسکتبال 
ایران گفت: ما در بحث آموزش واقعا مشکل داریم. البته به تمام مربیان ایرانی 
احترام می گذاریم. هنوز به بحث اجراییات نرسیدیم. در جلسه کمیته فنی که 
خواهم داشت به زودی در مورد تیم ملی نیز صحبت می کنیم. خواهشی هم از 
جامعه ورزش به خصوص وزارت ورزش و کمیته المپیک دارم که تیم ۵ به ۵ بانوان 
در بازی های آسیایی شرکت داده شود.  وی در خصوص تیم ملی مردان بیان 
کرد: با پیروزی روز گذشته بچه ها مقابل سوریه وضعیت بهتر شد. قزاقستان را 
هم می توانستیم شکست دهیم. بسکتبال برد و باخت دارد و اتفاقی نیفتاده که ما 
ناراحت باشیم. باید به سمت پوست اندازی در تیم ملی برویم. در خصوص تقویت 
کادرفنی تیم ملی قطعا اقدام خواهد شد.  رییس فدراسیون در مورد خانه بسکتبال 
گفت: حتما تلاش می کنم در این چهار سال حداقل این خواسته بسکتبال 
دوستان را که به حق است، عملی شود. متاسفانه هنوز بازی های تیم ملی در سالن 
آزادی برگزار می شود. این سالن واقعا برای بسکتبال ایران کوچک است. فکرهایی 

هم در مورد کمپ های اختصاصی تیم ملی داریم.
در این مجمع که روز دوشنبه و از ساعت ۱۰:۲۵ دقیقه به ریاست سید محمد 
پولادگر و با تاخیری ۲۵ دقیقه ای برگزار شد داوری با کسب ۳۸ رای سکان دار 

بسکتبال کشورمان شد.

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال :

استقلال و ناکامی در ضربه های نهایی!
زدن  در  پایتخت  آبی پوشان  می گوید  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت  یک 

ضربه های نهایی در بازی مقابل نساجی مازندران نتوانستند خوب عمل کنند. 
گل  بدون  تساوی  درباره   استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت  عالمی،  ایمان 
آبی پوشان پایتخت مقابل نساجی مازندران در هفته بیستم رقابت های لیگ برتر 
اظهار کرد:  بازی پرفشاری بود. دو تیم از نظر تاکتیکی ۳ دفاعی بازی کردند. 

استقلال به دنبال پیروزی بود که بتواند صدر جدول را به طور مستحکم نگه دارد.
او ادامه داد: دو تیم موقعیت های خوبی داشتند و استقلال چند فرصت خوب 
داشت اما نساجی توانست دفاع خوبی کند. استقلال تعویض های به موقعی 
داشت اما نساجی نمایش خوبی ارائه داد و مانع از گلزنی آبی پوشان پایتخت 
شد. با این وضعیت به نظر من  بازی های لیگ برتر در ادامه جذاب تر می شود و 
امیدوارم استقلال بتواند مسیر خوبی را پیش بگیرد تا در نهایت عنوان قهرمانی 
را به دست بیاورد. عالمی در پاسخ به این سوال که علت موفق نبودن استقلال در 
گل زدن به نساجی چه بود؟ خاطرنشان کرد: همه بازیکنان سعی و تلاش خود را 
کردند. خط هافبک و خط دفاعی استقلال وظیفه خود را انجام داد اما مهاجمان 
در ضربات نهایی بی دقت بودند. در بازی های پر فشار، گاهی اوقات باعث می شود 
فرصت های تیم به ثمر نرسد. علیرضا حقیقی هم در چند موقعیت واکنش های 

خوبی داشت.
وی در پایان گفت: با توجه به این که مشکلات استقلال زیاد است و با توجه به 
این که ۲ بازیکن سرباز این تیم، در جمع آبی ها حضور ندارند، بازهم کادر فنی 
ترکیب خوبی مد نظر خود دارد و باید دید در ادامه چه اتفاقاتی برای آبی پوشان رقم 

می خورد و امیدوارم استقلال بتواند مسیر درست خود را پیش بگیرد.

انتخاب اعضای هیئت هیئت اسکیت استان قم؛

رئیس هیئت اسکیت  استان قم ابقا شد
مجمع انتخاباتی هیئت اسکیت استان قم برگزار شد و اعضای جدید معرفی 

شدند.
براساس این گزارش ،در مجمع انتخاباتی هیئت اسکیت که حمیدرضا جلیلی 
به عنوان تنها نامزد حضور داشت، وی با کسب ۱۷ رای از ۱۸ رای، ۴ سال دیگر در 

سمت رئیس هیئت اسکیت ابقا شد.
در این مجمع به پیشنهاد رئیس هیئت، برای اعضای پیشنهادی هیئت رئیسه 
این هیئت نیز رای گیری شد  که خانم فهیمه سادات میر مهدی با ۱۸ رای 
نایب رئیس، آقای مصطفی مشهدی با ۱۸ رای خزانه دار، آقای علیرضا طالبی 
اصفهانی با ۱۸ رای کارشناس خبره ، خانم محدثه کریمی با ۱۶ رای عضو هیئت 

رئیسه و آقای حمید خواجه بیاتی با ۱۸ رای عضو هیئت رئیسه شدند.

پیشکسوت پرسپولیس می گوید بعد از داربی می تواند پیش بینی بهتری نسبت به قهرمان لیگ داشته باشد. 
حمید درخشان درباره برتری ۳ بر یک پرسپولیس مقابل مس رفسنجان اظهار کرد: بازی خوبی بود. خوبی 
بازی در این بود که همبستگی و کار تیمی پرسپولیس نسبت به هفته های گذشته بهتر شده بود. این یک 
حسن است و بازیکنان هرچقدر که می گذرد دارند بهتر بازی می کنند. پرسپولیس در خط هافبک دونده بازی 

کرد و خط حمله به خوبی تغذیه شد و این یک شکل خیلی خوبی برای گل پیدا کنیم.
او ادامه داد: از این که پرسپولیس سریع گل خورد، باید بگذریم چون غافلگیر شد. البته این یک اشکال 
است و نباید غافل شوند. مس تیم بسیار خوبی بود و انتقال از دفاع به حمله را خیلی خوب انجام می داد و با 
توجه به حضور گادوین منشا سعی کردند از حضورش استفاده کنند. منشا مهاجم توانمندی است و اگر از او 
غافل شوید قطعا تنبیه می شوید. بعد از آن هافبک های پرسپولیس خیلی خوب بازی کردند و عمق را خوب 

پیدا کردند.
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس اضافه کرد: پهلوان هم بازیکنی است که در یکی دو هفته گذشته با کیفیت 
بازی می کند و در نهایت هم پرسپولیس به چیزی که می خواست رسید. اگر این روند ادامه داشته باشد، 
پرسپولیس راحت تر به بالای جدول می رسد و اجازه نمی دهد اختلافش با حریف بیشتر شود. هفته های 
زیادی تا پایان لیگ مانده است و نمی توانیم پیش بینی کنیم چه تیمی می تواند قهرمان شود. بعد از داربی 
می توانید پیش بینی بهتری نسبت به قهرمان لیگ داشته باشید. به نظر من برنده داربی می تواند به قهرمانی 

نزدیک شود.
او درباره عملکرد احمد گوهری گفت: طبیعی است که یک جوان را جذب کنید که می خواهد در یک تیم 
بزرگ بازی کند. مطمئنا استرس در وجودش خواهد بود. نیاز به زمان دارد و نیاز دارد از نظر بدنی خودش را با 

شرایط هماهنگ کند. حتی بازیکنان بزرگ هم برایشان بازی در تیم بزرگ سخت است.

 بازیکن تیم فوتبال استقلال گفت: با وجود اتفاقاتی که رخ داده دوست دارم تا قانون کمکم کند. نمی دانم کجا خودم را برای سربازی 
معرفی کنم و دو روز دیگر پنجره فجر بسته می شود.   

سیاوش یزدانی بامداد سه شنبه در گفت و گویی اظهار داشت: خیلی تحت قشار بودم و بنا به دلایلی مجبورم سکوت کنم. نمی توانم 
همه حرف ها را بزنم اما با صداقت حرف می زنم و باید از حق خودم دفاع کنم.

وی افزود: می دانستم باید بعد از ۶ ماه به سربازی بروم. و باشگاه می دانست و هر روز می گفت درست می شود و با سرباز قهرمان 
اتفاق خوبی می افتد و گفتم یکماه بیشتر فرصت ندارم. نمی دانستم به کدام بخش ارتش یا سپاه می روم و دو روز پیش فهمیدم 
سهمیه سپاه هستم و باید به فجر سپاسی بروم. وی افزود: به فرهاد مجیدی گفتم شرایط روحی من خراب است و به مصطفی آجورلو 
زنگ زدند و بعد گفتند که چرا سیاوش پیگیری کرده و از آن پس دعوایی بین باشگاه و نظام وظیفه شروع شد و روح ما هم خبر نداشت 
و دودش به چشم ما رفت. خیال ما را راحت کرده بودند که اتفاق بدی نمی افتد. من حتی تا امروز امیدوار بودم  و با تیم به مشهد رفتم. 

گفتند به فجر سپاسی برو و بعد از سه ماه تو را پس می گیریم.
بازیکن تیم فوتبال استقلال عنوان کرد: ۳۰ سال زحمت کشیدم و بازیکن تیم ملی و استقلال بودم اما با سهل انگاری تمام زندگی 
من نابود شد و نمی دانم یقه چه فردی را بگیرم. حتی امروز در رختکن گفتم تکلیفم چه می شود و ۵ ماه است که از مسوولان باشگاه 
می شنوم که همه چیز درست می شود. اگر سرباز می شدم زودتر تعیین تکلیف می کردند. این همه  زحمت کشیدم و ۴ ماه تا جام 

جهانی مانده است. نظام وظیفه هم می خواهد قانون مداری خود را اثبات کند و الان قربانی شده ام.
وی ادامه داد: داشتم درسم را می خواندم یک استوری گذاشتم که قبل جلسه کنکور که یک فوتبالست هم می تواند تحصیل کرده 
باشد اما خیلی راحت من را از درس خواندن محروم کردند و سازمان سنجش هم من را قربانی کرد. از مسوولان خواهش می کنم که 
به من کمک کنند. سه ماه به من فرصت بدهند تا کنکور قبول شوم. سرم کلاه رفته است. اصلا اشتباه کردم و فقط به کمک شما نیاز 
دارم. از قانون توقع حمایت دارم. یزدانی گفت: تا الان سکوت کردم و کلی حرف نگفته دارم اما حرف زدن به ضرر خودم می شود. هر 
اتفاقی که افتاده است، دوست دارم تا قانون کمکم کند. نمی دانم کجا خودم را معرفی کنم. دو روز دیگر پنجره فجر بسته می شود.  

حمید درخشان: 

بعد از داربی می توان قهرمان را پیش بینی کرد
یزدانی: اشتباه کردم

 مسوولان نظام وظیفه کمکم کنند

گزارش هفته بیستم لیگ برتر فوتبال ؛

»لغزش« استقلال و »جهش« پرسپولیس
در فاصله ۱۰ هفته مانده به پایان بیست و یکمین دوره رقابتهای فوتبال لیگ برتر، 
آبی های تهران هر چند دو امتیاز حساس را از دست دادند اما همچنان شانس اول 
قهرمانی هستند.  براساس این گزارش ،بیستمین هفته از رقابتهای بیست و یکمین 
دوره لیگ برتر عصر روز دوشنبه برگزار شد که در مهمترین دیدارها استقلال برابر 
نساجی متوقف شد و پرسپولیس مس رفسنجان را شکست داد تا رقابت جذاب 
سرخابی های تهران برای رسیدن به جام قهرمانی همچنان ادامه داشته باشد.  
شاگردان فرهاد مجیدی که رکوردهای خوب و قابل توجهی از خود برجای گذاشته 
اند برای رسیدن به هفتمین پیروزی متوالی خود برابر نساجی مازندران به میدان 
رفتند اما نتوانستند دروازه حریف شمالی را باز کنند تا دو امتیاز حساس را در کورس 
رسیدن به عنوان قهرمانی از دست بدهند.  هر چند استقلال در دیدار برابر نساجی 
نتوانست به یک پیروزی دیگر دست پیدا کند اما با اختلاف سه امتیازی که با رقیب 
سنتی خود دارد همچنان شانس اول قهرمانی است. با این حال به نظر می رسد 
با غیبت چند بازیکن اصلی این تیم، آبی پوشان در هفته های پایانی کار سختی 
پیش رو دارند.  در یکی از دیدارهای حساس دیگر بالای جدول شاگردان یحیی 
گل محمدی در ورزشگاه آزادی برابر تیم خوب و بالانشین مس رفسنجان به میدان 
رفتند و هر چند رقابت نزدیکی با این تیم رفسنجانی داشتند اما در نهایت موفق 
شدند به سه امتیاز ارزشمند دست پیدا کنند و از فرصت توقف استقلال بهترین 
استفاده را ببرند.  پرسپولیس با این پیروزی توقف هفته گذشته برابر گل گهر را 
جبران کرد و توانست فاصله سه امتیازی با استقلال که در هفته های قبل وجود 

داشت را مجددا ایجاد کند تا در ادامه رقابت دو تیم جذابتر از قبل دنبال شود. 
پرسپولیس با بردن مس فاصله اش با استقلال را کمتر کرد

سپاهان که یکی از مدعیان فصل بیست و یکم لیگ برتر بود با وجود بازگشت 
محرم نویدکیا به نیمکت این تیم نتوانست از پس تیم انتهای جدولی تراکتور بربیاید 
و دو امتیاز دیگر از دست داد تا هر چند در رده سوم باقی ماند اما فاصله اش با تیم 
های اول و دوم بیشتر از قبل شد و از سوی دیگر جایگاه سومی اش هم از سوی 

چند تیم دیگر تهدید شد. 

سپاهان همچنان با نوسان و مشکلات فنی امتیاز از دست می دهد
نتایج دیدارهای هفته بیستم لیگ برتر به شرح زیر است:

* ذوب آهن اصفهان ۲ - پدیده مشهد یک
گل ها: محمد قریشی )۳۴( و سعید باقرپسند )۴۰( برای ذوب آهن و مجتبی 

بیژن)۹۲( برای پدیده 
* نساجی مازندران صفر - استقلال تهران صفر 

* تراکتور تبریز ۲ - سپاهان اصفهان ۲
امید   - تراکتور  برای  زاده)۷۱(  عباس  محمد  و  بابایی)۴۵(  پیمان  ها:  گل 

نورافکن)۴۰( و میلاد جهانی)۸۹( برای سپاهان
* گل گهر سیرجان ۲ - صنعت نفت آبادان یک 

گل ها: سعید صادقی )۳۱ و ۵۱( برای گل گهر - طالب ریکانی )۲۷( برای نفت 
آبادان

فولاد خوزستان صفر - هوادار تهران صفر
نفت مسجد سلیمان صفر - آلومینیوم اراک صفر

فجر سپاسی ۱ - پیکان ۱
گل ها: پیمان رنجبری )۸۲( برای پیکان و میلاد کمندانی )۹۲( برای فجر

* پرسپولیس ۳ - مس رفسنجان یک
گل ها: مهدی عبدی)۱۹ و ۷۴(، کمال کامیابی نیا)۳۴( برای پرسپولیس - 

مجید علیاری)۲۳( برای مس

ایمان/ گفت و گو/  رضا ملکی 
اند،زحمات  بوده  پرافتخار  شهرشان  برای  دیرباز  از  قم  وایبال  قامتان  سرو 
بسیاری کشیده شد تامردان بی ادعا و دوست داشتنی این رشته جذاب بتوانند 
درکشور نمودی پرافتخار داشته باشند برای این هفته به دیدار پدر والیبال قم 
ویکی از زحمتکشان واقعی این رشته رفتیم تا از گذشته های روشن مردان 
توپ و تور وتا امروز که جوانان برومند ولایت درتلاش رسیدن به جایگاه معتبری 
دروالیبال کشور هستند بنویسیم.افتخار مصاحبت با سید جواد حسینی نژاد 
درحالی برای من متصور شد که دیدن چهره دوست داشتنی وقابل احترام او 

انرژی مضاعفی را برای نوشتن خاطرات به یادماندنی وی به من می داد.
از تولد تا پایان دوره دبیرستان

محله سلطان محمد شریف چهارمردان محل تولد او بود.سید جواد با قامت 
بلندی که داشت از ابتدا به دنبال والیبال بود.دیرکهای چوبی ونخی که به دیرکها 
به دبیرستان بود.دبستان  تا رسیدن  آغاز تمرینات دوران دبستان  بسته شد 
شایگان،دبیرستان وثوق،حکمت و حکیم نظامی مسیر شروع تحصیل او از ابتدا 
تا انتها بود مرحوم حسین اسدی وعبدالله محمدی مربیان وقت آموزشگاهها 
از او بعنوان ستون اصلی تیم منتخب آموزشگاهها استفاده کردند.سالهای ۵۰ 
و۵۱ اوج شکوفائی والیبال قم در ورزش آموزشگاهها بود که دراستان تهران مقام 

سومی درمقابل غولهای آنزمان والیبال آموزشگاهها برای قم بدست آمد.
خدمت سربازی وتحصیلات دانشگاهی

دوران خدمت بین سالهای ۵۲ و۵۳ درگارد سابق سپری شد.سربازان والیبال 
گارد تهران با رهبری سید جواد حسینی نژاد توانستند مقام سومی والیبال 
ارتشها را با مربی گری صادقی بدست آوردند.دانش سرای تهران محل تحصیل 
سید والیبال ما بود که همراه با حسین جندقی از دیگر بازیکنان قم توانستند با 

شایستگی برسکوی اول قهرمانی والیبال دانشسراهای ایران بایستند.
سیدجواد به قم آمد تادر بدنه آموزش وپرورش خدمات شایسته اش رابه جوانان 
برومند قمی ارائه دهد درسال ۵۸ بعنوان مربی بازیکن در والیبال استان مرکزی 
به عنوان دومی رسید وبا تیم هلال احمر همراه با مرحوم داود البرزیان وعباس 
امینی به مقام اولی کشور رسیدند این مقامها برای هلال احمر در دوسال بعدی 
همراه با مقامهای دومی سومی کشور دنبال شد با پیرروزی شکوهمند انقلاب 
اسلامی سید جواد حسینی مدارک مربی گری خود را ارتقا داد وتوانست مدرک 
درجه ۲ بین المللی والیبال را بدست آورد.مسئولیت انجمن آموزشگاهها ناحیه ۲ 
مرکزی قم ومسئولیت هیات والیبال که به مدت ۲۲ سال به عهده وی بود مسیر 

پرافتخار وزحمات قابل تقدیرش را بخوبی هویدا میسازد.
شاگردان بسیاری زیردست استاد حسینی نژاد به جامعه والیبال قم معرفی 
شدند که اغلب آنها درکشور وباشگاههای معتبر ایران چهره شدند او می گوید 

پناه،احمدی،سلیمی،البرزیان،صفائی،فرحمند، منش،خلج  گنجی،مقدم 
طوسی،فرهادی،مشاعی،معماری،خاکباززاده،فرحناک،امینی،عباسیان،اف
تخاری،هاشمیان ازجمله شاگردان برومندی بودند که افتخار مربی گری آنها 
را داشتم ودرهمینجا لازم است به پاس قدردانی از مربیان خودم که افتخار 
شاگردی آنها را داشته ام با نام بردن اسمشان یادی از این عزیزان کرده باشم.
آقایان عبدالله محمدی،مرحوم حسین اسدی،علی فرهمند،کمال پور،هشام و 
صادقی از جمله عزیزانی بودند که عاشقانه به والیبال خدمت کردند وهمینجا 

سپاسی دارم برزحمات بسیار این عزیزان 
تصادف وریاست انجمن پیشکسوتان قم

درهنگامه مسابقات لیگ برتر همراه با تیم اتکا قم بعد از پایان مسابقه در راه 
بازگشت به منزل در ۳۰ متری قائم با ماشین عبوری که با سرعت بسیاری درحال 
عبور بود تصادف کردم.از ناحیه سر وپا دچار شکستگی شدید شدم طوری که 
یکسال دربستر بیماری خوابیدم الآن هم با مشکلی که از ناحیه پا دارم راه رفتن 
عادی برای من بسیار سخت شده اما با عشقی که به والیبال دارم هنوز با شور 
واشتیاقی وصف ناپذیر درکنار جوانان برومند شهرم مشغول به فعالیت هستم.
مسئولیت انجمن کهن کسوتان را از سال ۹۰تا امروز دراختیار دارم حدود ۵۰۰ 
کهن کسوت از رشته های مختلف عضو این انجمن هستند که با افتخار برای این 

عزیزان مشغول به خدمت هستیم.
سخن آخر

استاد سید جواد حسینی نژاد با قلب پاک ومهربانی که دارد بعنوان سمبل 
اخلاق وبزرگی در والیبال قم شناخته میشود.جامعه والیبال قم به وجود او افتخار 
میکند. سالهاست که خدمات اش دراین رشته جاری و ساری بوده است وهنوز 
هم درهیات والیبال درکنار استاد حلوایی امورات مربوط به این رشته را به جلو 
میبرد .استاد درپایان می گوید ۵۰ سال به سرعت پشت سرگذاشته شد تصویر 
بسیار خوبی از والیبال قدیم ما به یادگار مانده است هم نسلی های ماسعی می 

کنیم که درشرایط جدید خاطرات ماندگار گذشته را تکرار کنیم .
او می گوید از قول من بنویسید که به خانواده عزیزم خیلی بدهکارم.سالها 
وقتم را صروف ورزش کرده ام واز وقت آنها کم گذاشته ام اما خداوند راشاکرم 
که مسیر عشق و پاکی در ورزش برای من درطول سالها دنبال شد واگر احترامی 
داریم از صدقه ورزش ودرکنار ورزش بودن است.به همسر ارجمندم افتخار می 
کنم که سالها درکنار من با بد و خوب من ساخته است فرزندان عزیزم که همواره 
درکنار من بوده اند وجامعه فهیم ورزش قم که همواره درکنار آنها روزهای بسیار 
خوبی را سپری کرده ام امید دارم که بتوانم با مساعدت دوستان وایبال قم را به 

روزهای اوج خود برگردانیم.

پدر والیبال قم با 5۰ سال تلاش موفق درعرصه توپ وتور ؛

سید جواد حسینی نژاد ؛ سمبل اخلاق وبزرگی دروالیبال قم

معاون اجتماعی نظام وظیفه گفت: باشگاه ها در بحث نظام 
وظیفه دقت کنند و برخی به استقلال مشاوره غلط دادند و 

این تیم را به چالش کشیدند. 
بامداد سه شنبه در گفت و گویی اظهار  حسین زاهدی 
داشت: روزهای اخیر خیلی مطالب خطاب به بحث سربازی 
مطرح شده و بحث جایگاه مقدس سربازی را تضعیف کردند.
وی افزود: موضوعاتی در خصوص عدم رعایت قانون توسط 
نیروهای مسلح و سازمان وظیفه مطرح شده است. ما همیشه 
بر مدار قانون حرکت کردیم و اگر مشکلی بوده با متخلفان 

برخورد شده است.
معاون اجتماعی نظام وظیفه افزود: ما از فضای مجازی 
ترسی نداریم زیرا با صداقت برخورد می کنیم.  وزارت ورزش 
و سازمان لیگ تاکنون هماهنگی کافی داشتند.  مشمولان را 
به شکل مناسب رصد و زمان های مربوطه را تنظیم می کنیم.
وی ادامه داد: برخی با استفاده از فضای مجازی به ما فشار 
آوردند تا مشکل را حل کنند و کسی که به قانون عمل کند 

نیاز به زنگ زدن به  مقام بالا ندارد و دستورات نظام وظیفه 
مشخص است. معاون اجتماعی نظام وظیفه عنوان کرد: 
فرشید سمیعی در خصوص اعلام وضعیت سربازان مسایلی را 
مطرح کرد و باید بداند موادی که در صدر دستور العمل وجود 
دارد موضوع را تعیین تکلیف کرده است. در ماده یک حداکثر 
زمانی که برای فعالیت بازیکنان تیم ملی تعیین شده تا سن 
۳۰ سالگی است. ملاک عضویت در تیم ملی، سن خدمت 

و مشمولیت است.
وی اضافه کرد: بازیکنان حاضر در لیگ برتر تا ۲۸ سالگی 
شامل این قانون می شوند. انتهای این موضوع شرایط سنی 
است که تعیین شده و مرادمند از سال ۹۸ تاریخ اعزام او 
تمدید شده است و با مشکلی برخورد نکرد و مدتی هم به 
عنوان عضو تیم ملی نام او به سازمان نظام وظیفه عمومی 
اعلام شده و از مدت اضافه تر تمدید استفاده کرد. یزدانی هم 

همینطور و وی تا پایان ۳۰ سالگی از این قانون استفاده کرد
زاهدی یادآور شد: آنها در ابان ماه به همراه نماینده باشگاه 

در سازمان نظام وظیفه حضور یافتند. توجیه شدند که تا نیم 
فصل باید تعیین تکلیف شوند برای همین تاریخ اعزام به 
سربازی را اول اسفند زدیم. حتی به مدیرعامل باشگاه هم 

گوشزد کردیم و باز هم دوستان ابراز بی اطلاعی می کردند.
وی اظهار داشت: ما در دستورالعمل چیزی در حد تیم ملی 
نداریم. عضویت ملاک است و این موضوع به صورت رسمی 

اعلام می شود و تمدید تاریخ اعزام هم اعلام شد.
معاون اجتماعی نظام وظیفه اضافه کرد: سن افراد که تغیبر 
نمی کند. باید نیم فصل از پنجره نقل و انتقالات استفاده 
می کردند و به نیروهای مسلح اعزام می شدند. تربیت بدنی 
حضور مرادمند و یزدانی را مشخص کرده و یکی از آنها باید 
به نیروی دریایی و دیگری به سپاه اعزام شود و هر زمان به 
تیم ملی دعوت شوند در اختیار تیم ملی هستند و مدت اردو 
مسابقات جزو خدمت فرد محسوب می شود. ما اعلام کردیم 

و باید طبق قانون عمل می کردند.
معاون اجتماعی سازمان نظام وظیفه گفت: دوستان مواد 

قانونی را بخوانند. آنها درباره سرباز قهرمان صحبت کردند. 
آیا این دو بازیکن کار قهرمانانه انجام دادند. به این دوستان 
مشاوره غلط دادند و همین باعث مشکل شد. به باشگاه 
استقلال ارادت داریم اما نبود برنامه سبب این مشکلات شده 
است و آنها را به چالش کشانده است. سازمان نظام وظیفه 
قانون را اجرا می کند. وی یادآور شد: باید در اول اسفند این 
دو نفر خود را معرفی می کردند اما در یگان ها غایب شدند و به 
همین دلیل و به استناد ماده ۵۸ قانون وظیفه مشمول غایبان 
می شوند و نمی توانند فعالیت لیگ و حتی اشتغال داشته 
باشند. وقتی این دوستان از ۱۲ سال امتیاز تیم ملی استفاده 
می کنند باید ادای دین داشته باشند. زاهدی درباره وحید 
امیری گفت: برخی مباحث خصوصی است و نمی توانیم 
درباره سربازی او مطلبی عنوان کنیم و اگر فردی تخلفی دیده 
است به سازمان نظام وظیفه اعلام کند. مجددا تاکید می کنم 
که در زمان بستن قراردادها دقت کنید تا با این مشکل مواجه 

نشوید و به ما فشار بیاورید زیرا ثمری ندارد.

معاون اجتماعی نظام وظیفه: 
برخی با مشاوره غلط باشگاه استقلال را به چالش کشیدند
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: شفافیت، آزادی بیان، گردش اطلاعات 
و پاسخگویی مسئولین مسائلی بود که در زمان انقلاب امر بدیهی تلقی می شد 
اما با طرح مسائلی مثل محمدودسازی فضای مجازی برخی یادشان رفته که اگر 
فضاهای اجتماعی نبود بسیاری از اختلاس ها، دست درازی ها به بیت المال، 

حقوق و املاک نجومی و بحث های از این دست اصلا ممکن نبود باز شود. 
احمد حکیمی پور درباره این که مجلس شورای اسلامی در هفته گذشته »طرح 
صیانت« را در کمیسیونی مشترک به تصویب رساند که با واکنش های زیادی از 
سوی جامعه به همراه بود و حتی برخی از جریان های سیاسی خواهان همه پرسی 
یا تجمع درخصوص این طرح شدند، گفت: در اراده ملت ایران در خصوص »طرح 
صیانت« بیانیه دادیم موضع مان را روشن کردیم و آن را خلاف منافع و مصالح ملی 

تشخیص دادیم و معتقد هستیم این طرح به ضرر جامعه و مردم است. 
دبیرکل »حزب اراده ملت ایران« تاکید کرد: مسائل سیاسی به کنار؛ ما در حزب 
این طرح را از نظر کسانی که معیشت شان به نوعی به فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی گره خورده است بررسی و عنوان کردیم این طرح بسیاری از اشتغال ها 

را مختل می کند . 
وی با اشاره به این که » طرح صیانت« صرفا آثار و  تبعات اجتماعی ، فرهنگی ، 
سیاسی ندارد بلکه تبعات اقتصادی هم دارد، عنوان کرد: ارزیابی ما این بود که این 

کار به صلاح کشور نیست و به ضرر مردم است. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: همین میزان شفافیت که در 
کشور وجود دارد به برکت همین فضا است. بله؛ هر فضا و ابزاری هم معایب خودش 
را دارد اما تجربه گذشته نشان داده است که این محدودیت ها هیچ گاه جواب نداده 
است بلکه بعلکس  حتی اگر بعد از مدت ها هم تبدیل به قانون شود نادیده گرفته 
می شود؛ بحث ممنوعیت ماهواره که یادتان هست. این طرح ها در واقع به نوعی 

کشیدن ترمز کشور در ارتباط با تحولات جهان جدید است.
وی ادامه داد: آش آنقدر شور شد که صدای تعداد زیادی از نمایندگان مجلس 
درآمد و حتی اصولگراها هم طرح صیانت را نقد کردند از همین رو معتقدم مجلس 
هرچقدر به این موضوع بپردازد در میان افکار جا نمی افتد چرا که از اول هم ورود 

مجلسی ها به این موضوع سیاسی بود و به هیچ وجه افکار عمومی اقناع نشد. 
دبیکل حزب اراده ملت ایران یادآور شد: عجله ای که برای تصویب این طرح 
وجود داشت و اصل هشتادوپنجی کردنش و تبدیل به یک قانون موقت شدنش 
این اقدامات همگی به نوعی تحریک کننده افکار عمومی است و مشاهده هم 
کردید چه واکنش سنگینی نسبت به این خبر از سوی جامعه و افکار عمومی نشان 

داده شد.

برای طرح صیانت از مردم نظرسنجی شود
وی در گفت وگو با ایلنا،   تاکید کرد: مجلس باید به مسائل اساسی کشور بپردازد 
طرح هایی همچون صیانت اولویت کشور نیست، به اعتقاد من هزینه و فرصتی 
که مجلس صرف این طور لوایح می کند بسیار سنگین است. چراکه برگزاری 
جلسات مجلس هر دقیقه اش هزینه سنگینی به کشور تحمیل می کند که بهتر 
است نمایندگان اولویت ها را درست تشخیص دهند و از فرصتی که در اختیار دارند، 

استفاده کنند.
حکیمی پور ادامه داد: نمایندگان باید بدانند فرصت محدودی در اختیار 

کارنامه ای  یک  خودشان  برای  بتوانند  باید  آنان  نیست،  نامحدود  و  دارند 
درست کنند و بگویند موانع را ما از پیش پای تولید و اشتغال برداشته ایم به 
سفره مردم کمک کردیم که تقویت شود، نمایندگان باید دنبال این بحث ها 
باشند. از ابتدا هم مشخص بود این طرح جا نمی افتد و افکار عمومی به 
هیچ وجه نمی پذیرد؛ چراکه مردم حق دارند از آزادی بهره ببرند و نمی شود 
از مردم  محدودشان کرد. قانون گذار اجازه داده است در چنین مواردی 
پرسش شود و به اعتقاد من این مسائل به نظرسنجی گذاشته شود تا ببنیم 

مردم چقدر همراهی می کنند؟ 

شبکه های اجتماعی نبود بسیاری از دست درازی ها 
به بیت المال رو نمی شد

وی ادامه داد: دولت در خصوص این طرح موضع منفی گرفت؛ نمایندگان 
مجلس هم درخواست کردند طرح به صحن علنی بیاید که  من فکر می کنم باتوجه 

به آنچه که رخ داد این  موضوع منتفی شده است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: رفتار شتاب زده مجلس که از ابتدای 
روی کار آمدنش به دنبال این طرح بود موضوع را در بین مردم حساس کرد و باعث 
شد آنان بلافاصله واکنش نشان دهند.وی در پاسخ به سوالی مبنی براین که مردم 
در انقلاب به دنبال آزادی بیان بودند، آیا درست است بعد از گذشت ۴۳ سال از 
انقلاب اسلامی این گونه آزادی های اجتماعی محدود شود، بیان کرد: صدر در صد 
دور است، شفافیت، آزادی بیان، گردش اطلاعات و پاسخگویی مسئولان مسائلی 
بود که در زمان انقلاب امر بدیهی تلقی می شد و در آن بحثی نبود، نمی دانم بعد 
از این همه مدت ما به کجا رسیده ایم!وی تاکید کرد: اگر فضاهای اجتماعی نبود 
بسیاری از اختلاس ها، دست درازی ها به بیت المال، حقوق و املاک نجومی و 
بحث های از این دست اصلا ممکن نبود باز شود. این فضا و ظرفیت باعث شده 
است مسئولین پاسخگوتر و مراقب رفتارشان باشند و در بحث صیانت از حقوق 
مردم و بیت المال روز به روز در اثر حضور شبکه های اجتماعی فرهنگ مطالبه گری 

گسترش پیدا کرده و عمیق شده که این امر بسیار به نفع کشور است.
نباید به بهانه امنیت و استقلال؛ آزادی های مردم محدود شود 

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: معتقدم به جای این محدودیت ها بهتر 
است آزادی های مردم مخصوصا آزادی در رقابت های انتخاباتی و چرخش قدرت 
و مسئولیت در کشور صورت گیرد که هزینه اراده کشور پایین بیاید، چرا که هزینه 
اداره کشور به خاطر عدم شفافیت ها بالا رفته است و این هزینه بازمی گردد به این 
که سعی می کنند رسانه ها و افکار عمومی را محدود کنند. همه جای دنیا هم 
مشخص است رسانه و افکار عمومی نباشد هزینه اداره کشور زیاد می شود، بحران، 

فساد رانت خواری به وجود می  آید و دست اندازی به بیت المال بیشتر می شود.
وی ادامه داد: معقدم از اصل انقلاب دور شده ایم و این خواسته های بدیهی زمان 
انقلاب بود و چندسال بعد از پیروزی انقلاب را نگاه می کردید بسیاری این مسائل 
راحت در مردم وجود داشت. آزادی وجود داشت حال زمان جنگ به خاطر شرایط 
اوضاع کمی متفاوت شده بود اما قرار نبود حقوق و آزادی های مردم را مختل و 
کمش کنیم این کار مغایر با قانون اساسی است. قانون اساسی صریحاً می گوید 
نباید به مردم ضربه بزنیم و نباید به بهانه امنیت و استقلال؛ آزادی های مردم محدود 

شود.

احمد حکیمی پور:

شبکه های اجتماعی بسیاری از دست درازی ها به بیت المال را افشا کردند

کارشناس مسائل بین الملل گفت: حمله روسیه به اوکراین در 
ماجرای برجام تاثیرگذار است رفتار آمریکا با پوتین نشان می دهد 
که می خواهد پنجره دیپلماسی برای سرعت بخشیدن به مذاکرات 

باز بماند. 
علی بیگدلی ، درباره اینکه چرا پیشروی نیروهای نظامی ناتو به 
شرق تنش زا است، گفت: از سال های اول دهه دوم بعد از فروپاشی 
سمت  از  جریان  دو  تاثیر  تحت  روسیه  شوروی،  جماهیر  اتحاد 
غرب، یک گسترش اتحادیه اروپا و دیگری گسترش ناتو به سمت 

کشورهایی که از سلطه شوروی رها شده بودند، قرار گرفت. همان 
این  به  اعتراضاتی  و  نگران کننده  پوتین اظهارنظرهای  زمان هم 
موضوع داشت. بنابراین امروز که ناتو گسترش زیادی پیدا کرده، 
صحبت این بود تا اوکراین به عضویت ناتو درآید، در همین لحظه 
واکنشی از سوی روسیه مطرح شد به همین علت اوکراین برای او 
خیلی اهمیت دارد. وی افزود: روسیه از ابتدای حیات خود به دنبال 
این بود تا به آب های گرم جهانی دسترسی پیدا کند. به همین دلیل 
هم در سال ۲۰۱۴ شبه جزیره کریمه را تصرف کرد تا به دریای سیاه 
دسترسی داشته باشد. اگر ناتو در اوکراین مستقر شود، تهدیدی 
برای روسیه از جهت دسترسی به دریای سیاه خواهد بود و به همین 
دلیل پوتین شروع به مبارزه و مخالفت کرد. از طرف دیگر، با توجه به 
اینکه زلنسکی رئیس جمهور اوکراین مدیریت لازم را ندارد و ضعیف 
است و به دلیل تمایلات شدیدی که به غرب داشته این مشکلات به 

وجود آمده است.
 ۲۰۱۴ سال  در  که  قراردادی  اساس  بر  کرد:  تصریح  بیگدلی 
آلمان،  صدراعظم  فرانسه،  رئیس جمهور  حضور  با  مینسک  در 
منطقه  دو  شد  قرار  شد،  امضا  اوکراین  و  روسیه  رئیس جمهور 
لوهانسک و دونتسک به دلیل اینکه اکثر جمعیت این دو منطقه 
اوکراین  خاک  درون  در  خودمختار  صورت  به  هستند،  روس تبار 
اداره شوند. اما رئیس جمهور اوکراین هم آن ها را تحت فشار قرار 
داد و به همین دلیل روسیه به درخواست کمک این دو منطقه 

برای آزادسازی جواب مثبت داد و باعث شد این اتفاقات رخ دهد. 
بنابراین دلیل حمله روسیه به اوکراین برای تسلط بر این دو منطقه 
بود که دو منطقه دونستک و لوهانسک در درون خاک اوکراین و جدا 

از خاک اوکراین مطرح شوند.
وی افزود: روسیه اگرچه بمباران هایی در اطراف کی یف در اوکراین 
انجام داده اما خیلی به داخل اوکراین نیامده و حمله گسترده برای 
تصرف اوکراین هم انجام نداده است. در طرف دیگر عدم محبوبیت 
زلنسکی در اوکراین به دلیل وضعیت اقتصادی نامناسب، بیکاری 
کنند.  ترک  را  کشور  این  زیادی  شهروندان  تا  شده  باعث  تورم  و 
تحریم های غرب علیه روسیه هم جاندار نبوده و به شکلی نیست که 
بخواهد اقتصاد روسیه را مانند تحریم هایی که آمریکا علیه ما ایجاد 
کرده تحت فشار قرار دهد. از طرف دیگر هم اروپا به دلیل امکانات 
انرژی که روسیه به آن ها می دهد نمی خواهد روابط خود را با مسکو 

قطع کند که این خودش مشکل بزرگی را به وجود آورده است.
آمریکا می خواهد پنجره دیپلماسی برای سرعت بخشیدن 

به مذاکرات باز بماند
 بیگدلی گفت: امروز وضعیت کاملا مبهم است و خیلی از مقامات 
اروپایی پیش بینی کردند پنجره دیپلماسی باز بوده تا بتوانند بحران 
روسیه و اوکراین را حل کنند اما همه چیز به پوتین بستگی دارد که 
تا چه اندازه بخواهد جلو برود. از نظر من پیشروی پوتین کار بسیار 
اشتباهی است و در فضای بین المللی به انزوا رسیده و در عرصه 

سیاست بدنامی او مطرح خواهد شد. حالا شاید پوتین تا همین 
باشد،  به اهداف خود رسیده  انجام داده  را  این حمله  اندازه که 
از طرف دیگر زلنسکی به پوتین پیام داده که حاضر است اعلام 
بی طرفی کند اما پوتین نپذیرفته و خواستار تضمین از طرف آمریکا و 

اروپایی ها شده که ناتو نباید به سمت شرق حرکت کند.
بیگدلی در گفت وگو با ایلنا درباره اینکه این بحران چه تاثیری در 
منطقه ما دارد، گفت: این بحران هیچ تاثیری در منطقه ما ندارد. 
جنگ نمی تواند به نفع منطقه باشد. اینجا هیچ تاثیری نداشته و با 
آن خیلی فاصله داریم. با توجه به اینکه سیاست کشور ما به سمت 
شرق تقویت شده، رئیس جمهور و مقامات مثل وزیر خارجه سعی 
چین،  اظهارنظر  به  شما  اگر  باشند.  داشته  همدردی  می کنند 
هندوستان و حتی سوریه نگاه کنید، می بینید این کار را با مهارت 
انجام دادند. اما این ابراز همدردی در سطح سخنگوی وزارت امور 

خارجه یا نهایتا وزیر خارجه است. 
بیگدلی درباره اینکه آیا به حمله روسیه تاثیری در مذاکرات وین 
دارد یا خیر، گفت: اگر روسیه بتواند به تمام خواسته هایش مثل 
گرفتن اوکراین است برسد، فضای بین الملل تغییر کرده و جابه جایی 
قدرت به وجود خواهد آمد. اگر این فضا به وجود بیاید، چین هم 
می تواند به تایوان حمله کند و در دو ساعت آن را بگیرد اما با توجه 
به اینکه قدرت چین در محور اقتصاد است، اگر این اتفاق بیافتد، 
ضرر خواهد کرد و بازارهای خود را از دست خواهد داد. به همین 

دلیل چین در منطقه خود با زیرکی بیشتری عمل می کند. اما قدرت 
روسیه در نیروهای نظامی او خلاصه می شود و همین دلیل چیزی 

را هم از دست نمی دهد.
وی افزود: این اتفاق می تواند در برجام هم اثراتی داشته باشد. 
امروز برجام فراموش شده و موج حمله به شکلی شده که همه دنیا 
را تحت تاثیر خود قرار داده است. از طرفی آمریکا به روسیه در برجام 
نیاز دارد، اما اینکه چقدر این موضوع تاثیرگذار باشد خیلی قابل 
پیش بینی نیست. پوتین دیگر نمی تواند جلوی مذاکرات را بگیرد 
چون اینجا حوزه استحفاظی غرب است و حتی به نفع ما هم نیست 
که مقهور روسیه شویم. به همین دلیل احساس می کنم این اتفاق در 

برجام تاثیرگذار خواهد بود اما عمیق و سرنوشت ساز نیست.  
بیگدلی گفت: متاسفانه سیاست حمایت از شرق که در دولت 
سیزدهم به وجود آمده باعث شد تا گرایش چپ گرایانه در جامعه 
حاکم شود. چون ما از آمریکا بریده ایم، تنها امید ما شرق است 
درحالی که شرق و به ویژه روسیه هیچ کاری برای اقتصاد ما انجام 

ندادند تا یک وضعیت مطلوبی ایجاد شود.
وی افزود: آن ها به این شکل با مهره های شطرنج بازی می کنند 
و نتیجه ای هم برای ما نخواهد داشت. پوتین کسی نیست که آدم 
بخواهد به آن تکیه کند. روسیه رفتارهایی در سیاست های منطقه ای 
و بین المللی اش دارد که مثل آمریکا پای شرکا و رفقایش نمی ایستد. 

هدف روسیه فقط کسب منافع بیشتر است.

علی بیگدلی کارشناس مسائل بین الملل: 

حمله روسیه به اوکراین در ماجرای برجام تاثیرگذار است 

سیاسی

شده  آماده  توافق  از  نویسی  پیش  اینکه  بیان  با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
است،گفت: بالای ۹۷ الی ۹۸ درصد آن به صورت مشترک نگارش شده است. 
سعید خطیب زاده روزدوشنبه  در نشست خبری درباره آخرین وضعیت اتباع ایرانی 
در اوکراین گفت: نگرانی های ایرانیان مقیم اوکراین کاملًا قابل درک است، اما به رغم 
تمامی تلاش های مفصلی که در سطح وزارت امور خارجه و در سطح سفارتخانه های 
ما در اوکراین و در کشورهای همجوار مثل مجارستان، لهستان و اتریش داشتیم، 
اما حتی اگر چند ۱۰ ایرانی نیز در جاهای مختلف دسترسی به آنها نباشد و یا در 
صف های طولانی برای ورود به برخی از این کشورها حضور داشته باشند، برای ما 
ناراحت کننده است و باید حتماً در اسرع وقت تلاش کنیم که مشکلاتشان را حل 

کنیم.
اقدامات انجام شده برای اتباع ایرانی مقیم اوکراین

وی افزود: تمهیدات مختلفی از جمله بیانیه هایی که صادر کردیم، مقدمه ای بود که 
به ایرانیان بگوییم آنهایی که کار اضطراری ندارند از اوکراین خارج شوند، تعداد اندکی 
از ایرانیان خارج شدند و بعد از آغاز هم جنگ تلاش گسترده ای توسط سفارت در 

اوکراین انجام شد و تعدادی از ایرانیان نیز خارج شدند.

سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: ۳ فاز را در نظر گرفتیم که فاز اول آن، 
انتقال ایرانیان از مناطق جنگی از جمله خارکوف به مناطق امن تر بود که تعداد ۵۰ 
نفر در خارکوف در روز آغاز جنگ باقی مانده بودند. برخی از آنها از خارکوف خارج و 

به سمت اسلواکی حرکت کردند و ما تلاش کردیم تا آنها را پیدا کنیم.
خطیب زاده همچنین تصریح کرد: متأسفانه شکایت بسیاری از ایرانیان از صف های 
چند کیلومتری برای ورود به لهستان است که ما در آن جا ون هایی را با پرچم کشورمان 

برای تسهیل امور ایرانیان مستقر کردیم.
از خطوط قرمز خود در مذاکرات عبور نمی کنیم

وی همچنین در خصوص آخرین وضعیت مذاکرات وین نیز گفت: سفر آقای 
باقری به تهران همانند بسیاری از سفرهایی که او داشت برای انجام مشورت های 
لازم با تهران بوده است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: شورای عالی امنیت 
ملی، راهبری مذاکرات را داشته و سفر علی باقری درباره موضوعات باقیمانده است. 
خطیب زاده تصریح کرد: برخی موضوعات هم باقی مانده است که دستورالعمل های 
لازم درباره صحبت با طرف های مقابل به آقای باقری داده شد. متأسفانه همچنان 
را  خود  سیاسی  تصمیم  اصلی  موضوع  سه  مورد  در  آمریکا  و  غربی  طرف های 

نگرفته اند. وی گفت: متأسفانه در سه یا چند موضوع اصلی همچنان طرف های 
غربی و آمریکا تصمیم سیاسی خود را نگرفته اند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
افزود: در تمامی تماس ها تلاش کردیم خطوط قرمز جمهوری اسلامی ایران و منطق 
کشورمان برای طرف غربی روشن شود. خطیب زاده تاکید کرد: الان در نقطه ای 
هستیم که ابهامی برای واشنگتن و اروپا وجود ندارد و از خطوط قرمز خود هم عبور 
نمی کنیم و طرف های غربی بیش از این مذاکرات را کش ندهند. وی تاکید کرد: 
آقای باقری امروز صبح وارد وین شد برای اینکه مطمئن شود مسائلی که مربوط به 
رفع تحریم ها و ادعاهای سیاسی درباره برنامه هسته ای بوده است رفع شده است و 
طی روزهای آتی باید شاهد باشیم طرف مقابل تصمیم خود را گرفته یا نگرفته است.

آمریکا باید در مورد سه موضوع اصلی تصمیم بگیرد
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: پیش نویس به صورت مشترک آماده 
شده است و بیش نویسی است که بالای ۹۷ یا ۹۸ درصد آن به صورت مشترک 
نگاشته شده است و آنچه که باقی مانده است، مواردی است که باید مرتفع شود. 
برخی  و  تضامین  تحریم ها،  رفع  حوزه  در  موضوعاتی  داشت  اظهار  خطیب زاده 
ادعاهای سیاسی در حوزه فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران باید در یک بستر 

مناسب آماده شود؛ در وین نیستیم که توافق جدید کنیم. توافق در ۲۰۱۵ انجام 
شده است. وی افزود: ما و ۱+۴ در وین حضور داریم که مطمئن شویم اگر آمریکا 
می خواهد به برجام برگردد که یک شبه این مسیر را طی نکند و مسیر راستی آزمایی 
برای آمریکا وجود دارد. خطیب زاده در واکنش به مذاکرات با آژانس نیز گفت: برخی 
سوالات ادعایی میان ایران و آژانس از ماه ها قبل موضوعاتش مطرح شده است. 
سفر آقای کمالوندی به وین و یا سفر برخی مقامات آژانس طی هفته های گذشته 
به صورت عادی انجام شده است. وی افزود: نکات فنی آژانس شنیده شده است. 
برداشت ما، ماه ها قبل این بود که اگر نگاه فنی به سوالات آژانس باشد تمامی این ها 
قابل بسته شدن بود. کما اینکه وقتی در خصوص دوربین های کرج گفت وگوهایی 
شد، همین مسیر پیش می رفت. سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: متأسفانه 
برداشت ها وجود دارد که برخی، در مذاکرات فنی آژانس دخالت سیاسی می کنند. 
تعهدات  آزمایی  راستی  آژانس مسئول  اجازه دهید  که  بوده  این  ما همواره  پیام 
هسته ای ایران در چارچوب فنی بماند. وی افزود: ایران روابط فنی بسیار خوبی را با 
حفظ بی طرفی آژانس همواره داشته است. این پرونده در خصوص برخی سوالات 

ادعایی باید خیلی پیش تر بسته می شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

پیش نویس توافق وین آماده شده است

یک تحلیلگر حوزه بین الملل : باید هزینه نقض برجام بالا برود

حقوق بین الملل نمی تواند مانع خروج مجدد آمریکا از برجام شود
یک تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: اگر دولت بایدن نتواند تضمینی برای باقی ماندن دولت آینده آمریکا در برجام 
بدهد، ما سه سال تا پایان دولت بایدن فرصت داریم و می توانیم هزینه های خروج از برجام را تا جایی بالا ببریم که دولت 

بعدی ایالات متحده نتواند از این توافق بین المللی خارج شود. 
مرتضی مکی در گفت وگو با ایرنا، در مورد آخرین روند مذاکرات وین گفت: مجموعه  اظهارنظرهایی که از سوی مقامات 
ایرانی، اروپایی و دیگر طرف های برجام مطرح می شود، نشانگر گام های موثری است که تاکنون برداشته شده است، 

البته همچنان اختلافاتی وجود دارد که به اراده سیاسی طرف غربی بستگی دارد.
وی افزود: این اراده برای تصمیم گیری هنوز با حدس و گمان هایی مواجه است اما در نهایت این آمریکا است که باید 
تصمیم نهایی خود را بگیرد و می توان گفت اکنون چشم انداز توافق برجام از ابهام خارج شده است و با توجه به اظهار 

نظرها روند مذاکرات برجام روشن است.
مکی در توصیف یک  توافق خوب گفت: توافق خوب واژه ای است که هرکس در مورد آن برداشتی دارد، آمریکایی ها 
توافق خوب را بازگشت ایران به تعهدات هسته ای می دانند، از طرفی ایران رفع کامل تحریم ها، راستی آزمایی و تضمین 
عدم خروج آمریکا و بالابردن هزینه خروج آمریکا را توافق خوب ارزیابی می کنند. اما باید در نظر گرفت که در هر 
مذاکره ای بده بستان صورت می گیرد و مذاکره برای رسیدن به توافقی است که در آن خواسته های دو طرف تامین شود. 
باتوجه به همه  این مسائل توافق خوب برای ایران شامل رفع تمامی تحریم ها است، به عقیده من اگر تحریم ها رفع شوند 

و خواسته های ایران مورد موافقت قرار بگیرد، ما به توافق خوب رسیده ایم.
این کارشناس مسائل بین الملل گفت: حتی اگر دولت بایدن نتواند تضمینی برای باقی ماندن دولت آینده آمریکا در 
برجام بدهد، ما سه سال تا پایان دولت بایدن فرصت داریم و در این مدت می توانیم هزینه های خروج از برجام را تا جایی 

بالا ببریم که دولت بعدی آمریکا نتواند از این توافق بین المللی خارج شود.
مرتضی مکی با اشاره به توانایی های کشورمان در صنعت هسته ای تصریح کرد: این موضوع بیش از هر چیز وابسته به 
اراده  سیاسی در ایران است که از فرصت موجود حداکثر استفاده را برای ماندگاری برجام انجام دهد، بهترین تضمینی 
که اکنون ایران در اختیار دارد این است که ما در دستاوردهای هسته ای به پیشرفتی رسیده ایم که در صورت خروج 

مجدد آمریکا از برجام می توانیم با سرعت فعالیت های هسته ای خود را از سر بگیریم.
آمریکا ناقض قوانین بین الملل

مکی در پاسخ به این سوال که آیا براساس قوانین بین الملل می توان از آمریکا تضمین گرفت که مجددا از برجام خارج 
نشود؟ گفت: با وجود قواعدی که در حقوق بین الملل وجود دارد اما نگاهی واقع گرایانه به تاریخ و مناسبات کشورها 
نشان می دهد که در نهایت قدرت تعیین کننده مسائل است و کشورها نیز تلاش می کنند با افزایش قدرت سخت و نرم، 
همچنین با توجه فرصت ها و توانایی های خود هم از حقوق بین الملل بهره ببرند و هم در صورت نیاز از قدرت خود خارج 

از محدوده قوانین استفاده کنند.
او افزود: برخی از کشورها به سادگی قوانین بین الملل را زیر پا می گذارند و چنین اقداماتی غالبا وابسته به میزان قدرت 
آنهاست، در مقابل قوانین و نهادهای بین المللی نیز نمی توانند جلوی آنها را بگیرد، بسیاری از پیمان های بین المللی 
محدودکننده قدرت هستند اما کشورهای قدرتمند برخی از مفاد این پیمان ها را رعایت نمی کنند، به عنوان مثال 
براساس ان پی تی کشورها می توانند دستاوردهای علمی و هسته ای خود را گسترش دهند، اما کشورهای غربی ایران را 
از این کار منع می کنند و به طرق مختلف تلاش می کنند مقابل کشورمان بایستند. علاوه بر این در ان پی تی گفته شده 
که قدرت ها باید به سوی خلع سلاح کامل هسته ای بروند اما قدرت های هسته ای حاضر به خلع سلاح نیستند و با اتکا 

به قدرت و در چهارچوب منافع به این قانون عمل نمی کنند.
او با اشاره به اقدامات غیرقانونی آمریکا در دوره ریاست جمهوری دونالد ترامپ تاکید کرد: به عنوان مثال ترامپ با اتکا به 
قدرت آمریکا حقوق بین الملل را نقض کرد و نه تنها از برجام خارج شد بلکه بسیاری از توافقنامه های جهانی را نقض کرد 
و هیچ کشوری نتوانست جلوی او را بگیرد. تحریم های ثانویه ترامپ علیه ایران ناقض حقوق بین الملل است اما بسیاری 
از کشورها با هزینه و فایده کردن منافع خود رابطه خود را با ایران قطع کردند، این موضوع را باید در تصمیم گیری های 

سیاسی مدنظر قرار داد و نباید تنها به حقوق بین الملل تکیه کرد، باید با توجه به شرایط تصمیم گیری کنیم.
این تحلیلگر مسائل بین الملل در گفت وگو با ایرنا،  با بیان اینکه مقامات آمریکایی گفته اند که نمی توانند در مورد رفتار 
دولت بعدی تضمین بدهند، افزود: دونالد ترامپ این موضوع را نشان داد که آمریکا تعهدی به توافقات خود ندارد. در 
مذاکرات اخیر نیز راهی که می تواند تضمینی برای باقی ماندن در برجام باشد این است که هزینه های خروج آمریکا را بالا 
ببریم. ما باید از فرصت باقی مانده دولت بایدن استفاده کنیم و با حفظ سانتریفیوژها و بقیه دستاوردهای هسته ای خود 
بتوانیم در صورت خروج مجدد آمریکا، برنامه هسته ای خود را ادامه دهیم، این دستاوردها، ابزارهای قدرتمندی در جهت 
تضمین توافق احتمالی هستند. علاوه براین اگر شرکت های آمریکایی وارد کشورمان شوند و در ایران سرمایه گذاری 
کنند دولت های بعدی تحت فشار این شرکت ها قرار می گیرند و به دلیل منافع شرکت های خود به سادگی از برجام خارج 
نمی شوند. او در مورد سیاست های رسانه ای غرب تصریح کرد: آمریکا و حامیانش تلاش می کنند توپ را در زمین طرف 
مقابل بیاندازند باید دید نهایتا گفتگوهایی که بر سر میز مذاکره انجام می شود، چه خروجی خواهد داشت اما با توجه به 
اینکه ایران کشوری بزرگ و قدرتمند در منطقه و حتی جهان است، می تواند از فرصت ها و قدرت خود برای حفظ منافع 

ملی بهره کامل ببرد و در مقابل خواسته های غیرقانونی بایستد.
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سه چیز ، مورد خشم و نفرت خداوند عز و جل 
است : خوابیدن بدون شب زنده داری ، خندیدن 
بدون تعجّب )موجبات خنده( ، و خوردن از روی 

سیری .

چهارشنبه -11 اسفند ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5464

. کتاب من لا یحضره الفقیه : ج 1 ص 503 ح 1444

آخرین وضعیت  کرونا درایران
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد، طی ۲۴ ساعت گذشته ۲۲۶ نفر دیگر از هموطنان بر اثر 
کرونا فوت کردند. به گزارش وبدا، از روز)دوشنبه( تا روزسه شنبه ۱۰ اسفند ماه ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۹ هزار و ۳۱۲ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که یک هزار و ۷۰۱ نفر از آنها بستری 
شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۶۰ هزار و ۷۴۱ نفر رسید.طی ۲۴ ساعت گذشته، ۲۲۶ 
بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۳۷ هزار و ۶۴ نفر رسید.تا کنون 
۶ میلیون ۶۶۵ هزار و ۷۰۲ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.۴ هزار و ۲۷ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا کنون ۴۷ میلیون و ۳۳۵ 
هزار و ۶۹۶ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.همچنین تا کنون ۶۲ میلیون و ۹۰۳ هزار و ۱۴۵ 
نفر دُز اول، ۵۵ میلیون و ۵۲۹ هزار و ۷۱۲ نفر دُز دوم و ۲۳ میلیون و ۲۹۱ هزار و ۸۶۰ نفر، دُز سوم واکسن کرونا را 
تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۴۱ میلیون و ۷۲۴ هزار و ۷۱۷ دُز رسید.در شبانه روز 
گذشته نیز ۱۹۷ هزار و ۸۸۷ دُز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.اکنون ۱۸۴ شهرستان در وضعیت قرمز، 

۱۸۷ شهرستان در وضعیت نارنجی، ۷۶ شهرستان در وضعیت زرد و ۱ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند. 

محکومان خطرناک مشمول مرخصی نمی شوند 
رئیس دستگاه قضا: محکومان خطرناک و سابقه دار مشمول مرخصی نمی شوند و اغماض، ترحم نسبت به آنها 
ظلم به مردم است.حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در نشست شورای عالی قضایی گفت: تمهیدات 
و ترتیباتی اتخاذ کنید برای اعلام اسامی محکومان سابقه دار و جرایم خشن -آزاد شده پس از تحمل کیفر- به 
دستگاه های انتظامی و امنیتی تا مراقبت ها و نظارت های لازم اعمال شود.رئیس دستگاه قضا افزود: اغماض و 
ترحم نسبت به مجرمان سابقه دار ظلم به مردم است.محسنی اژه ای، به قرار های صدور وثیقه گریزی زد و گفت: از 
بازداشت آن دسته از متهمان که الزام قانونی برای بازداشت آن ها وجود ندارد و خطری نیز از ناحیه آن ها مردم و جامعه 
را تهدید نمی کند، پرهیز شود و حتی الامکان ترتیباتی اتخاذ شود که متهمان بتوانند در اسرع وقت نسبت به معرفی 

کفیل و تودیع وثیقه مبادرت ورزند تا حتی برای یک شب نیز به بازداشتگاه و زندان اعزام نشوند.

 در تقویم 14۰1 هفت »شنبه« تعطیل است
زمان تحویل سال ۱۴۰۱ ساعت ۱۹ و سه دقیقه بعد از ظهر روز یکشنبه ۲۹ اسفند ۱۴۰۰ هجری شمسی است. 
در سال جدید ۲۷ روز تعطیل رسمی داریم که دو روز آن به جمعه افتاده است.تقویم روزشمار سال ۱۴۰۱ منتشر 
شده و تا این لحظه، تقویم رسمی کشور است. اگر می خواهید مناسبت ها و تعطیلی های سال ۱۴۰۱ را بدانید، 
در این مطلب به همین موضوع پرداخته شده است.زمان تحویل سال ۱۴۰۱ ساعت ۱۹ و سه دقیقه بعدازظهر روز 
یکشنبه ۲۹ اسفند ۱۴۰۰ هجری شمسی است. در سال جدید ۲۷ روز تعطیل رسمی داریم که دو روز آن به جمعه 
افتاده است. شنبه  بیشترین تعداد تعطیلی را به خود اختصاص داده  است و در طول سال سه تعطیلی دو روزه در 

اردیبهشت، خرداد و مرداد داریم.

تبعه ایرانی ربوده شده در هرات نجات یافت
نیرو های طالبان یک تبعه ایرانی را در استان هرات در غرب افغانستان از بند آدم ربایان آزاد کردند.مسئولان محلی 
در استان هرات اعلام کردند: نیرو های اطلاعات طالبان با اجرای عملیاتی در این استان، یک تبعه ایرانی را که چند 
روز قبل در منطقه مرزی اسلام قلعه هرات ربوده شده بود، از بند آدم ربایان مسلح آزاد کردند.فرد آزاد شده از بند آدم 
ربایان به کنسولگری جمهوری اسلامی ایران در هرات تحویل داده شد. حدود سه هفته قبل نیز افراد طالبان در 
عملیاتی یک تبعه ایرانی را در استان نیمروز افغانستان از چنگ آدم ربایان آزاد کردند.طالبان با آدم ربایان به شدت 

برخورد می کنند،

کرونا از طریق خون منتقل نمی شود
مدیرکل دفتر برنامه ریزی، جذب و فراخوان اهداکنندگان سازمان انتقال خون گفت: به هیچ وجه کرونا از طریق 
خون منتقل نمی شود. بیتا ربانی با بیان اینکه در بیش از ۲ سالی که از شیوع کرونا در جهان می گذرد، هیچ گزارشی 
مبنی بر انتقال کرونا از طریق خون، وجود ندارد افزود: احتمال انتقال کرونا چه از طریق اهدای خون و چه از طریق 

دریافت خون و فراورده های آن به هیچ وجه وجود ندارد .

سرعت اینترنت در کشور 1۰۰ برابر می شود
عیسی زارع  پور، وزیر ارتباطات:با اجرای پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کار ها اینترنت پرسرعت )صدبرابر سرعت 

فعلی( را تجربه خواهیم کرد.در تلاشیم ۲۰ میلیون پورت فیبر نوری را در همه جای کشور راه اندازی کنیم.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:
فرار ناکام قاچاقچی ۴0میلیاردی از تریلی در حال حرکت 

فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به توقیف یک دستگاه تریلی حامل محموله ۴۰ میلیارد ریالی 
پارچه قاچاق، گفت: راننده حین انتقال خودرو به پلیس امنیت اقتصادی استان از تریلی در حال حرکت 

متواری که با تلاش مأموران دستگیر و خودرو نیز پس از برخورد با تپه خاکی متوقف شد. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی دریافت خبری از فرماندهي مرزباني استان بوشهر، 
مبني بر اینکه راننده یک دستگاه تریلی حامل پارچه قاچاق تحت پوشش نهاده دامی از مبدا استان 
بوشهر با عبور از محور مواصلاتی استان قم قصد انتقال محموله به مقصد تهران داشته که بلافاصله 

موضوع در دستور کار مأموران پلیس امنیت اقتصادی استان قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محور مواصلاتی"قم-کاشان" اعزام و با 

کنترل تردد خودروهای عبوری تریلی مورد نظر را شناسایی و متوقف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: پس از بررسی اولیه، خودرو به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل 
که در این حین راننده از خودرو در حال حرکت متواری و بلافاصله با تلاش مأموران دستگیر و تریلی نیز 
پس از برخورد با تپه خاکی متوقف شد. سردار میرفیضی تصریح کرد: در نهایت طی بازرسی از خودرو 
موصوف، ۸۰ کیسه بزرگ ۶ طاقه ای پارچه به وزن ۲۰ تن که به طرز ماهرانه ای جاسازی شده بود کشف 

و متهم نیز به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 
 

رئیس پلیس راهوراستان قم خبرداد:

اعمال قانون با خودروهای بغل نویسی شده 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: نصب هرنوع علائم و پلاک های 
متفرقه و همچنین الصاق ، نصب یا نقش هرنوع آگهی، نوشته و عکس بر روی بدنه و شیشه های وسیله 

نقلیه، ممنوع است. 
 سرهنگ غلامرضا صدفی اظهارداشت: اعداد و علائم تبلیغاتی بر بدنه انواع وسایل نقلیه، مغایر با 
ضوابط و مقررات و ایمنی عبور و مرور بوده و موجب حواس پرتی عابران و رانندگان سایر وسایل نقلیه 
در راه های درون و برون شهری می شود و ممکن است حوادث ناگوار ناشی از تصادفات و بی نظمی 
را در پی داشته باشد. وی تاکید کرد: بر اساس ماده ۲۰۷ آئین نامه راهنمایی و رانندگی، نصب هر نوع 
علائم و پلاک های متفرقه و همچنین الصاق، نصب و نقش هرگونه آگهی، نوشته و عکس بر روی بدنه 
درونی و بیرونی و شیشه های وسایل نقلیه ممنوع است. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی 
انتظامی استان قم گفت: خودروها صرفاً مجاز به درج نام، آرم شرکت )برابر ضوابط و مجوزی که توسط 
پلیس راهور صادر می شود(بوده و در غیر اینصورت رانندگان این وسایل نقلیه ضمن ملزم به برطرف 
کردن تبلیغات از بدنه خودرو ، برابر کد اعمال قانون ۲۰۶۹مبلغ ۳۱۵ هزار ریال نیز جریمه خواهند شد.
وی یاد آور شد: کلیه خودروهای تحت تملک دستگاه های دولتی که دارای پلاک های دولتی هستند 
مطابق آیین نامه نحوه استفاده از خودروهای دولتی ملزم به نصب برچسب نام دستگاه های اجرایی 
استفاده کننده بر روی شیشه جلو و عقب خودرو از داخل بوده و مجاز به بغل نویسی با ارقام و اعداد و 

علائم تبلیغاتی و غیره نخواهند بود. 
 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم اعلام کرد:

ممنوعیت خرید و فروش دوزیستان
 در مراکز عرضه ماهی قرمز 

 فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به ممنوعیت خرید و فروش جانوران آبی و 
دوزیست، از تشکیل گروه های ویژه کنترل و نظارت بر مراکز عرضه ماهی قرمز در سطح شهر قم خبر داد.  
محمدرضا عابدی مقدم با اشاره به فرارسیدن روزهای پایانی سال در سخنانی اظهار داشت: در آستانه 
عید نوروز برخی افرد سودجو در کنار فروش ماهی قرمز، مبادرت به فروش جانوران آبی و دوزیست به 
ویژه سمندر لرستانی، لاک پشت و مارآبی می کنند. وی با بیان اینکه خرید و فروش هرگونه جانور وحشی 
ممنوع بوده و بر اساس قوانین و ضوابط با متخلفان به شدت برخورد خواهد شد، خاطرنشان کرد: برخی 
از این جانوران در معرض انقراض قرار داشته و آسیب رساندن به طبیعت ، هیچ قرابتی با فرهنگ ایرانی و 
اسلامی و آیین نوروز ایرانیان ندارد. وی مخاطرات پرورش و نگهداری ماهی قرمز را نیز مورد توجه قرار داد و 
گفت: ماهی قرمز به عنوان یک گونه مهاجم و مقاوم بشمار می آید که رهاسازی آن در رودها و رودخانه ها، 
به شدت برای اکوسیستم های آبی خطرناک است. وی در پایان با اشاره به تشکیل گروه های ویژه کنترل و 
نظارت بر مراکز عرضه ماهی قرمز در سطح شهر قم تصریح کرد: شهروندان  می توانند گزارش های خود از 
هرگونه خرید و فروش و نگهداری جانوران وحشی به ویژه پرندگان و دوزیستان را با اداره کل حفاظت محیط 

زیست استان قم به شماره ۳۶۲۰۷۲۹۹ و ۱۵۴۰ در جریان بگذارند.  

رییس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم  :

اختصاص۵2 میلیارد تومان
 برای ارتقای ایمنی شهر قم 

ترافیک شورای اسلامی شهر قم گفت:  و  نقل  و  رییس کمیسیون حمل 
پل طبیعیت، مجموعه تفریحی شهید آوینی، ساماندهی میدان مطهری و 
مجموعه های نیمه تمام فرهنگی ورزشی شهرداری نیز از پروژه هایی هستند که 

سال آینده به بهره برداری می رسند.
سیدمحمدحسین دهناد روز دوشنبه در بیست و نهمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم با موضوع تصویب بودجه سال ۱۴۰۱، بیان کرد: 
بودجه ریزی عملیاتی و مبتنی با عملکرد هدف شورای شهر در تصویب بودجه 

عمرانی شهرداری قم بوده است.
دهناد ادامه داد: توجه به برنامه پنجم شهرداری قم و و چشم انداز ۲۰ ساله از 

راهبردهای مهم در تصویب بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری قم است.
وی با اشاره به افزایش بودجه عمرانی شهرداری قم برای تکمیل طرح های 
نیمه تمام، اظهار کرد: بودجه ۳۵۴ میلیارد تومانی شهرداری در بخش عمرانی 
در لایحه پیشنهادی با نظر مساعد شورای اسلامی شهر قم با افزایش ۱۱۰ 

میلیارد تومانی همراه و به ۴۶۶ میلیارد تومان رسیده است.
دهناد ادامه داد: در بودجه سال آینده شهرداری قم ۴۰ میلیارد تومان برای 
توسعه معابر، ۴۲ میلیارد تومان تملک جهت پارکینگ و ۶۰ میلیارد تومان 
احداث پارکینگ عمومی، ۲۰ میلیارد تومان جهت جمع آوری آب های سطحی 

در نظر گرفته شده است.
عضو شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: در بودجه سال آینده همچنین 
۱۰۰ میلیارد تومان در حوزه حمل و نقل، ۱۰ میلیارد تومان جهت اورهال کردن 
ناوگان عمومی، خرید دو دستگاه اتوبوس گردشگری به همراه ۱۵ میلیارد تومان 

برای خطوط بی آر تی بلوار آیت الله بروجردی در نظر گرفته شده است.
دهناد با بیان اینکه در بودجه سال آینده ۵۲ میلیارد تومان برای ارتقای ایمنی 
شهر قم هزینه خواهد شد، گفت: بلوار غدیر حادثه خیرترین محور شهر قم است 
که برای رفع نقاط حادثه خیز و کاهش تصادفات در این محور ۱۰ میلیارد تومان 
پیش بینی شده است. وی ابراز داشت: همچنین در بودجه سال آینده ۲۵ 
میلیارد تومان برای توسعه سامانه های هوشمند، ۲۲۶ میلیارد تومان تملکات 
شهری، ۱۱۰ میلیارد تومان توزیع روکش آسفالت، ۳۲ میلیارد تومان برای 
احداث و توسعه پیاده راه ها و ۶۰۰ میلیارد تومان اوراق برای تکمیل قطار شهری 
قم نهایی شده است. دهناد عنوان کرد: پل طبیعیت، مجموعه تفریحی شهید 
آوینی، ساماندهی میدان مطهری و مجموعه های نیمه تمام فرهنگی ورزشی 

شهرداری نیز از پروژه هایی هستند که سال آینده به بهره برداری می رسند.
 

رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم:

اختصاص۵۳0 میلیارد تومان برای 
بازگشایی معابر و توسعه فضای سبز 

رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم از خروج ۱۱ 
خیابان اصلی قم از وضعیت بن بست طی سالهای اخیر خبر داد.

روح الله امراللهی روز دوشنبه در بیست و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن رضوان شهرداری، عنوان کرد: تملکات شهری یکی از 
سخت ترین مباحث در توسعه و عمران شهری و اجرای پروژه های عمرانی است.
وی  اضافه کرد: با توجه به نرخ تورم و افزایش هزینه های جاری و عمومی 

امکان پیشبرد برنامه ها و پروژه های شهری با بودجه های قبلی ممکن نیست.
عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه قیمت املاک برای تملکات شهری 
و اجرای پروژه های عمرانی نسبت به گذشته با افزایش بسیار زیادی همراه شده 
است، بیان کرد: سال آینده حدود ۵۰۰ میلیارد تومان پروژه عمرانی در قم اجرا 
خواهد شد. امراللهی اظهار کرد: در بودجه سال آینده برای توسعه پیاده راه ها 
و ساماندهی بافت های تاریخی ۵۸ میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده است.

رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: 
سال آینده ۵۳۰ میلیارد تومان برای بازگشایی معابر و توسعه فضای سبز شهری 
هزینه خواهد شد. امراللهی یادآور شد: از ۱۶ خیابان و معبر بن بست شهر قم 
طی سالهای گذشته ۱۱ خیابان بازگشایی شده و در بودجه سال آینده بازگشایی 

و خروج از بن بست ۵ خیابان باقی مانده دنبال خواهد شد.
وی بیان کرد: سال آینده ۱۵ میلیارد تومان برای ساماندهی محله دروازه ری 
و ۱۰۰ میلیارد تومان نیز برای تکمیل تونل غدیر و فاز ۵ عمار یاسر در نظر گرفته 

شده است.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

استفاده از ظرفیت زمین های دولتی 
در قم مغفول مانده است

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به افزایش چشمگیر هزینه های 
جاری و عمومی مدیریت شهری، گفت: متاسفانه طی سال های اخیر سهم 
شهرداری قم از ظرفیت قانونی زمین های دولتی در حوزه درآمدی مغفول مانده 

است.
محسن محرری روز دوشنبه در بیست و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
رضوان  سالن  در  سال ۱۴۰۱  بودجه  تصویب  موضوع  با  قم  شهر  اسلامی 
شهرداری، ادامه داد: ادامه تراز منفی در کلانشهرهای کشور می تواند مدیریت 
شهری را با چالش همراه کند. وی با بیان اینکه هزینه های جاری از ابتدای 
سال جاری ۴۰ درصد افزایش یافته است، خاطرنشان کرد: در بخش عمرانی 
۷۰ درصد این هزینه ها افزایش یافته است. رییس کمیسیون حقوقی شورای 
اسلامی شهر قم تاکید کرد: این افزایش هزینه ها در حالی است که درآمد 
شهرداری از محل عوارض ساختمانی بدلیل شرایط خاص کشور مانند گذشته 
تأمین نمی شود. محرری گفت: برای جلوگیری از تراز منفی بودجه و اداره 
مطلوب شهر، تنها راه ممکن استفاده از توان دولت در بخش زمین و مباحث 
۱۰ درصدی پیش بینی شده از آن و ماده ۱۰۱ است. وی بیان کرد: بودجه 
واقعی شهر برای اداره مطلوب قم ۸ تا ۱۰ هزار میلیارد تومان است که در صورت 
تأمین زمین از طریق دولت، رسیدن به چنین بودجه ای کاملًا امکان پذیر است.
وی با اشاره به بهای خدمات سال آینده شهرداری قم گفت: حداقل ۳۵ 
درصد و به صورت میانگین ۴۰ درصد نرخ تعرفه و بهای خدمات شهرداری قم در 
مباحث مربوط به ساخت و ساز و سایر محل های درآمدی افزایش خواهد یافت.

 
رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

پروژه باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب 
اسلامی نیازمند توجه جدی است

رییس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر 
ضرورت پیش بینی بودجه جهت رونق بیشتر باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب 
اسلامی قم، خواستار توجه جدی مجموعه مدیریت شهری قم به این مرکز 

فرهنگی و ارزشی شد.
مصطفی ملایی روز دوشنبه در بیست و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
رضوان  سالن  در  سال ۱۴۰۱  بودجه  تصویب  موضوع  با  قم  شهر  اسلامی 
به برگزاری کنگره ملی شهدا قم درسال ۱۴۰۱، اظهار  با اشاره  شهرداری، 
داشت: متاسفانه پروژه عظیم و مهم باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی 
استانداری،  از  خاص  بودجه  تخصیص  نیازمند  و  ندارد  مطلوبی  وضعیت 
تکمیل  در  تسریع  جهت  در  شهر  اسلامی  شورای  و  شهرداری  فرمانداری، 
اولویت های اصلی بودجه فرهنگی شورای  به  با اشاره  پروژه است. وی  این 
اسلامی شهر قم، بیان داشت: توجه به مبحث هویت اسلامی و انقلابی یکی 
از راهبردهای اصلی بودجه ریزی شورای شهر قم در بخش فرهنگی و اجتماعی 
بوده است. ملایی یادآور شد: پیوست نگاری فرهنگی و اجتماعی در اجرای 
پروژه های عمرانی، تفریحی، ورزشی وغیره باید به عنوان یک راهبرد و سیاست 

کلان در مجموعه مدیریت شهری قم دنبال شود.

  "آنفالو کردن" متحدان غربی! 

به میزان ۴ هزار و ۲۵۳ میلیارد تومان روز  بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری قم 
دوشنبه با حضور جمعی از مسوولان استانی و مدیران شهری تصویب شد. 

براساس این گزارش ، بیست و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم با موضوع تصویب بودجه سال ۱۴۰۱ روز دوشنبه با حضور دکتر سیدمرتضی 
ابراهیم  شهر،  اسلامی  شورای  رئیس  اسلامی  حسین  شهردار،  نژاد  سقائیان 
معتمدی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم، مرتضی حیدری فرماندار، 
معاونان شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر قم در سالن رضوان شهرداری قم 

برگزار شد.
در این جلسه بودجه ۴۲ هزار و ۵۳۰ میلیارد ریالی شهرداری قم در سال آینده 
پس از توضیحات شهردار قم در خصوص برنامه های آتی مجموعه مدیریت شهری 
قم در در سال ۱۴۰۱ با نظر قاطع اعضای شورای شهر قم تصویب و برای اجرا 

تقدیم شهردار قم شد.
شهردارقم تشریح  کرد:

ویژگی های بودجه 1۴۰1 شهرداری قم
شهردار قم در این جلسه اشاره به تصویب بودجه ۴۲ هزار و ۵۳۰ میلیارد ریالی 
شهرداری قم برای سال آینده، برخی از ویژگی های درنظر گرفته شده مجموعه 

مدیریت شهری قم در سال ۱۴۰۱ را تشریح کرد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد اظهار داشت: بودجه پیشنهادی۱۴۰۱ شهرداری 
به مبلغ ۴۵ هزار میلیارد ریال با ۶ درصد کاهش به مبلغ ۴۲ هزار و ۵۳۰ میلیارد 
ریال مصوب شده که نسبت به اصلاحیه بودجه سال ۱۴۰۰به میزان ۱۷ درصد 

افزایش داشته است.
وی ادامه داد: درآمد حاصل از عوارض عمومی به مبلغ ۱۰ هزار و ۱۲۱ میلیارد 

ریال است که نسبت به سال ۱۴۰۰به میزان ۲۳ درصد افزایش داشته است.
از واگذاری  آینده درآمد حاصل  شهردار قم خاطرنشان کرد: در بودجه سال 
دارایی های سرمایه ای به مبلغ ۱۳ هزار میلیارد ریال و ۴۴ درصد رشد نسبت به 
سال گذشته تصویب شده است. همچنین درآمد حاصل از کمک دولت در بودجه 

سال آینده هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال دیده شده است.
سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: در این بودجه میزان درآمدهای شهرداری قم در 
سال ۱۴۰۱ از محل عوارض اختصاصی ۱۰ هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال و درآمدهای 
حاصل از واگذاری دارایی های مالی، ۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال تصویب شده 

است.
شهردار قم ادامه داد: مصارف هزینه ای شهرداری نیز در بودجه سال آینده ۱۱ 
هزار و ۷۵۰ میلیارد ریال برآورد شده بود که به مبلغ ۱۱ هزار و ۶۳۰ میلیارد تومان 

در شورای اسلامی شهر تصویب شد.
وی افزود: همچنین مصارف تملک دارایی سرمایه ای نیز ۳۰ هزار و ۶۵۲ میلیارد 
ریال پیشنهاد شده بود که ۲۹ هزار و ۸۷۰ میلیارد ریال تصویب شد. این رقم معادل 

۷۱ درصد بودجه سال آینده شهرداری قم است.
سقائیان نژاد ابراز داشت: در بودجه مصوب شده شهرداری قم برای سال آینده، 
نسبت هزینه های جاری شهر و شهرداری به کل بودجه ۲۷ درصد و به مبلغ ۱۱ 
هزار و ۶۳۰ میلیارد ریال است که از این مبلغ بیش از ۵ هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال 
مربوط به هزینه جاری شهر شامل نگهداری شهر در بخش های خدمات شهری، 
رفت و روب، جمع آوری پسماند و تخلفات شهری و آتش نشانی می شود. همچنین 
مبلغ ۱۰۰۰ میلیارد ریال جهت کمک به سازمان های  اتوبوسرانی ،تاکسیرانی ، 

قطار شهری و مدیریت پسماند و فرهنگی در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: در بودجه مصوب سال آینده شهرداری قم، هزینه های جاری 
شهرداری نسبت به سال گذشته ۱۵.۶ درصد رشد داشته است. مجموع سهم 
بخش تملک دارایی سرمایه ای و مالی از بودجه سال ۱۴۰۱ معادل ۷۳ درصد 
از  به سهم هرکدام  اشاره  با  قم  ریال است. شهردار  میلیارد  با  ۳۰,۸۹۷   برابر 
ماموریت های شش گانه ذاتی در مجموعه شهری در بودجه سال آینده گفت: 
ماموریت های کالبدی و شهرسازی ۶ درصد از بودجه سال آینده شهرداری قم را 
تشکیل می دهند. وی ادامه داد: ماموریت های محیط زیست و خدمات شهری ۲۲ 
درصد، ایمنی و مدیریت بحران ۳ درصد، حمل و نقل و ترافیک ۴۹ درصد، خدمات 
مدیریت ۱۴ درصد و اجتماعی و فرهنگی ۴ درصد بودجه سال آینده شهرداری 
قم را تشکیل می دهند. دکتر سقائیان نژاد گفت: بیشترین میزان رشد در بودجه 
مصوب سال ۱۴۰۱ را مأموریت  کالبدی و شهرسازی با ۱۲۰ درصد رشد و مأموریت 

فرهنگی و اجتماعی با ۱۴۶ درصد رشد  نسبت به سال ۱۴۰۰ را دارد.
شهردار قم ادامه داد: توجه به مشکلات مناطق محروم با اختصاص ۷۰ پروژه به 
میزان ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال و توجه به مباحث زیارتی، فرهنگی و اجتماعی با 

اختصاص هزار و ۶۵۰ میلیارد ریال از ویژگی های بودجه سال آینده است.
سقائیان نژاد گفت: اگر شهرداری قم در صدد این بود تا دقیقاً بر مبنای اهداف 
تعریف شده، بودجه پیشنهادی خود را ارائه دهد رقم این بودجه بیش از ۱۰۰ هزار 
میلیارد ریال برآورد می شد. شهردار قم اظهار داشت: پیش بینی بیش از ۷ هزار و 
۳۰۰ میلیارد ریال برای تکمیل قطار شهری، یک هزار و ۱۸۴ میلیارد ریال برای 
بهسازی آسفالت و روکش معابر، ۶ هزار و ۱۱۳ میلیارد ریال تکمیل تقاطع های 
غیرهمسطح و معابر شهری و یکهزار و ۱۰۰ میلیار ریال برای تقویت و بازسازی 

حمل و نقل عمومی از ویژگی های بودجه مصوب سال آینده است.
سقائیان نژاد بیان کرد: در سال ۱۴۰۱ بیش از ۲۰۰ هزارتن آسفالت جهت 

نوسازی و ترمیم آسفالت معابر شهری قم توزیع خواهد شد.
رییس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

اولویت های بودجه 1۴۰1 شهرداری قم
به  اشاره  با  سخنانی  در   ، جلسه  دراین  نیز  قم  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
راهبردهای شورای اسلامی شهر در تصویب بودجه گفت: تقویت حمل و نقل 
افزایش  هوشمند،  شهر  زیرساخت  افزایش  پسماند،  بهینه  مدیریت  عمومی، 
درآمدها، محرومیت زدایی، توسعه زیرساخت های نشاط اجتماعی از مهمترین 
اولویت های شورا بوده است. حسین اسلامی بیان کرد: پیش بینی درآمدهای 
شهرداری قم در این بودجه مبتنی بر عملکرد ۵ ساله و عملکرد واقعی ۱۰ ماهه 

سالجاری و دو ماه آخر سال ۹۹ بوده است.
وی یادآور شد: در بودجه سال آینده نحوه محاسبه و مصرف هزینه کسر پارکینگ 

در احداث پارکینگ عمومی، سهم آورده شهرداری در پروژه قطار شهری و نحوه 
جذب نیرو،  پیش بینی و تاکیدات لازم انجام گرفته است.

وی ابراز داشت: مدیریت هزینه های جاری به همراه افزایش سهم هزینه های 
عمرانی رویکرد شورای اسلامی شهر قم در تصویب بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری 
است. اسلامی با اشاره به پیش بینی درآمدهای نقدی شهرداری درسال آینده 
تصریح کرد: در بودجه ۱۴۰۱ پیش بینی یکهزار و ۶۰۰ میلیارد تومان درآمد نقدی 

و یکهزار و ۵۰۰ میلیارد تومان درآمد غیرنقدی می رود.
وی گفت: همچنین از محل مطالبات شهرداری، اوراق مشارکت و کمک های 
دولتی نیز حدود یکهزار میلیارد تومان درآمد در سال آینده پیش بینی ، ۱۴۰ 

میلیارد تومان نیز از برخی محل های دیگر پیش بینی درآمد شده است.
رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: درمجموع پیش بینی ۴ هزار و ۲۴۰ 
میلیارد تومان درآمد برای مجموعه مدیریت شهری که منطبق با واقع است در 
بودجه سال آینده انجام گرفته است. وی عنوان کرد: در بودجه سال آینده ۶۰۰ 
میلیارد تومان در رابطه با مباحث جاری، ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه نگهداری شهر 
و ۱۰۰ میلیارد تومان جهت هزینه های اداری، فرهنگی و تبلیغاتی در نظر گرفته 
شده است. وی گفت: شهرداری قم باید برای کاهش فشارهای موجود به سراغ 
منابع درآمدی جدید برود و در همین خصوص توافقات ابتدای با شرکت توزیع 
نیروی برق استان برای افزایش درآمدهای شهرداری از محل های مغفول مانده 

شکل گرفته است.
معاون استاندارقم: 

دکل های فشار قوی برق حریم مناطق مسکونی قم جابه جا می شود
 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم  نیزدراین جلسه با اشاره به مشکل 
سکونتگاه های غیررسمی و خانه های در حریم دکل فشار قوی برق، گفت: بر 
مبنای سیاست جدید استان، انتقال خطوط انتقال برق به مناطق غیرمسکونی 

در دستور کار قرار گرفته است. 
ابراهیم معتمدی اضافه کرد: طبق برآورد انجام شده انتقال خطوط برق از حریم 
خانه های مسکونی در قم حدود ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه دارد که بخشی از این 

هزینه ها از طریق اراضی پشتیبان ۳۲ و ۴۸ هکتاری پردیسان تامین خواهد شد.
وی اضافه کرد: باید زمینه مساعد جهت آماده سازی و استفاده از ظرفیت اراضی 
۳۲ و ۴۸ پردیسان جهت ساماندهی بافت های فرسوده شهری، خانه های درحریم 

دکل برق و برخی پروژه های نیمه تمام شهری انجام گیرد.
وی ادامه داد: مجموعه مدیریت استان برای حل مشکل بافت های فرسوده 
شهری، طرح تفصیلی، فاز ۵ عمار یاسر و برخی پروژه های نیمه تمام شهر قم 
آمادگی داشته و چندین جلسه کارشناسی در این خصوص طی روزهای قبل 
انجام گرفته است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم افزود: استفاده 
حداکثری از منابع زمین های دولتی از مصوبات مهم سفر رییس جمهوری به قم 
است و هفته آینده جلسه ستاد بازآفرینی شهری به همین منظور برای تصمیم 
گیری درخصوص ۱۱ پروژه اصلی شهری مانند بافت های فرسوده، سکونتگاه 
های غیررسمی، خانه های در حریم دکل برق، پروژه ضلع شرقی حرم مطهر، بقعه 

مبارکه چهل اختران وغیره برگزار خواهد شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خاطرنشان کرد: ساختار بودجه ریزی عملیاتی 
و منطبق با واقع شهرداری قم می تواند خروجی مطلوبی در سطح شهر برجای 
بگذارد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با بیان اینکه نگاه کارشناسی، 
تجربه سال های قبل و نظرات مردمی سه ویژگی اصلی بودجه ریزی شهرداری قم 
است، ابراز کرد: توجه ویژه به حوزه کیفی سازی بودجه می تواند شهرداری قم را به 
اهداف تعیین شده نزدیک تر کند. معتمدی تصریح کرد: با توجه به محدودیت های 
موجود در سطح کلان، شهرداری قم باید به دنبال منابع جدید درآمدی مانند 
خدمات تاکسی و اتوبوسرانی نوین باشد تا بخشی از اثر منفی تحریم را خنثی کند.
با  قم  شهرداری  بودجه ریزی  در  محروم  محلات  به  توجه  داشت:  اظهار  وی 
رضایتمندی عمومی مردم همراه است که در بودجه سال آینده مجموعه مدیریت 

شهری پروژه های خوبی در این محلات پیش بینی شده است.
وی گفت: استانداری قم برای بهره برداری و تکمیل قطار شهری قم در سال 

آینده از تمام ظرفیت های موجود استفاده خواهد کرد.
 فرماندار قم  :

توجه شهرداری به مناطق محروم قم قابل تقدیر است
فرماندار قم  نیز دراین جلسه با اشاره به بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری قم و 
پروژه های در نظر گرفته شده برای اجرا در مناطق محروم، گفت: توجه شهرداری 

قم برای توسعه زیرساخت های مناطق محروم قابل تقدیر و قدردانی است.
مرتضی حیدری ، طی سخنانی عنوان کرد: شایسته است رفع مشکلات مناطق 
محروم در اولویت اقدامات شهرداری قم باشد. حیدری با بیان اینکه شورای شهر 
تجلی حاکمیت مردم بر مردم است، ادامه داد: در قالب برنامه های ترویجی، 
فرهنگی و آموزشی باید تبیین اقناع کننده ای از اقدامات و تلاش های انجام شده 

برای افزایش رفاه عمومی به شهروندان ارائه شود.
وی با بیان اینکه، توجه به مناطق کم برخوردار در بودجه شهرداری قم قابل تقدیر 
بوده که نشان از رویکرد عمومی شهرداری به این مناطق است، بیان کرد: برای 
رفع مشکلات برخی مناطق و محلات قم مانند دوازه ری، چاله کاظم وغیره باید 

اقدامات فوری انجام بگیرد.

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهرقم صورت گرفت؛

تصویب بودجه 4 هزار و 2۵۳ میلیارد تومانی سال آینده شهرداری قم 

طرح:محمدعلی رجبی


